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kazalo

I Z  N A S L O N J A Č A 1 0

Kolektivi posameznikov po svetu, ki zavračajo logiko profita in tem eljijo  na 
horizontalnosti, solidarnosti in d irektn i demokraciji, za katere je do nedavne
ga veljalo, da so dinozavri, postajajo v luči gospodarske krize spet aktualn i. 
Klice odpora in klici upora se širijo  v vse pore družbe.

P O L I T I K A 1 3

Očitno se je za to po litiko odločil tud i Pahor. Ruplove »bogate izkušnje« z na
gajanjem Hrvaški se gotovo med ključnim i kompetencami, ki jih  je upošte
val, ko ga je »po tehtnem premisleku« povabil v svoj kabinet. Notranje po li
tični učinki zaostritve odnosov s Hrvaško so spektakularni.

G O S P O D A R S T V O 1 8

Medtem pa Kralj postane tud i izvršni d irektor konkurenčne družbe Sarini, 
d.d, s sedežem v M ariboru in to brez vednosti uprave ter nadzornega sveta 
Skimarja, kar je v nasprotju z delovno pogodbo prokurista. In -  poglej, po
glej ( ! ! ! )  -  poleg Kralja se na direktorski funkc iji omenjenega mariborskega 
podjetja nahaja še Boris Pipan, ki pa je hkra ti član nadzornega sveta Alpine.

D R Ž A V L J A N S K A  V Z G O J A 20

Vladna sposobnost uravnavanja ekonomije lahko doživi pretres, če državljani 
najemajo previsoka posojila a li zahtevajo pretirano povečanje plač; poskusi, 
da bi ustvarjali bolj pošteno družbo, bodo zabredli, če so državljani nenehno 
netolerantni do raz lik  in povečini brez pravega čuta za pravičnost.

Z A P I S I  I Z  M R T V E G A  D O M A  2 2

Evropa, ki bi, živela v skladu z lastno avtorecepcijo, bi ukinila verouk v javnih 
šolah in vse vrste religiozne identifikacije v javnih ustanovah ter bi kot družba, 
ki verjame v lastno znanost, imela pred sabo problem fundamentalizma vseh 
barv in zagovornikov zaprtih družb, ki se borijo pod najrazličnejšimi zastavami.

I N T E R V J U 2 6

Življenje je v islamu sveto. Lostnik življenja je izključno Bog. Nihče na tem 
svetu, razen Boga, nima pravice drugim odvzeti ž ivljenja. Obstajajo nekateri 
ljudje, ki se skrivajo za islamom in skušajo izvajati svoje lastne interese. Te
roristični napadi nimajo nobene zveze z islamom, ka jti življenje je sveto.

S P L E T 2 8

Svetovni splet počasi postaja spletni svet, na katerega se »seli« naša družba. 
Za »zdravo« in sproščeno uporabo in obravnavo svetovnega spleta pa je po
trebno predvsem rozum eli njegove značilnosti, ki generirajo nove nivoje ko
m uniciranja in mehanizme izražanja osnovnih družbenih komunikacij.

Š P O R T 3 0

V Moriboru se igra najboljši nogomet, v Celju in Velenju rokomet, odbojka je 
bila nekoč prestižna, najboljši košarkarji in trenerji s štajerskega konca pa so 
ljubljanski O lim piji skozi desetletja v livo li moč, prepoznavnost. Brez Štajer
cev ni košarke, vse se začne in konča pri Štajercu.

I N T E R V J U I  4

Še enkrat hočem zelo jasno poudarili, za tovrstno raz
pravo se meni osebno ne zdi produktivno razm išljati o 
liku in delu bodisi D im itrija  Rupla bodisi Matjaža Šin
kovca. Za to razpravo je izjemno pomembno, kakšna 
je dodana vrednost in delitev teh funkcij. Osebno le 
dodane vrednosti preprosto ne vidim .

N a s lo v n ic a :  J e r n e j Ž u m e r

Naslednje jutro je v vsem sijaju pokazalo ostanke prej
šnje noči. Videti je bilo sledi gibanja mase, ki je na 
svoji poti požigala banke, avtomobile in kontejnerje. 
Z jutraj je mesto k ljub razžirajočemu vonju solzilca vse 
eno hotelo zaživeli. Trgovine so se odprle in kavarne 
so delovale, kot da nič ni bilo.

A K T U A L N O
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Introvertiran in »uglajen« narod

AlešKustec

v

C e se bom o nehali pogo 
varjati, se bom o slišali na 
ulicah. To se lahko Slove

niji zgodi tako kot m nog im  d ru 
g im  državam,« je dejal prem ier 
Borut Pahor v in tervju ju  za RTV. 
M edtem  ko se v Sloveniji še po
govarjam o v pisarnah, se pone
kod že pogovarja jo na ulici. M la
di v Grčiji že več tednov dem on
strirajo zaradi sm rti petna jstle tn i
ka, ki ga je ustrelil policist. Vseka
kor so b ili ljudje zgroženi nad sm r
tjo  še ne polnole tnega fanta, a to  
je bila le goreča vžigalica k že v ro 
čemu olju. Posledično se je vnel 
ogenj in zajel avtom obile, izložbe, 
ulice, skratka ce lo tno Grčijo. N iti 
tedn i dem onstracij niso zmanjša
li besa grške m ladine, katerega je 
povzročil sistem, ki je v vseh po
gledih v krizi, te r se rešuje, tako da 
socializira izgube, še nedolgo na
zaj pa dobičkov ni podelil z ljud 
stvom , am pak jih  je privatiziral. 
Demonstracije se bodo pojavlja
le tako do lgo, ne pozabim o pred 
trem i leti je tle lo  in gorelo v fran
coskih getih , dokler ta sistem ne 
bo postal pravičnejši in v in tere
su ljudstva in ne zgolj kapitala, ki 
ga ponazarja po litična in gospo
darska elita. Lahko pričakujem o 
dem onstracije in razgrajanje tu 
di v Sloveniji? Skoraj nem ogoče si

je predstavljati, da bi se slovenska 
m ladina zbudila iz speče ležerno
sti te r začela razgrajati po ulicah. 
Slovenci pač nismo tem peram en
ten narod, smo bolj in trovertiran i 
in obrn jen i vase. Nezadovoljstva 
in agresije ne usm erjam o to liko  
navzven, tem več bo lj navznoter 
v sebe. Raje ko t da un iču jem o in 
zažigam o av tom ob ile  na cesti, 
zan iču jem o sami sebe. Tudi zato 
smo v Evropi m ed p rv im i po šte
v ilu  sam om orov. No, »besedno« 
razgrajanje poteka tre n u tn o  tud i 
v Sloveniji, a le na spletu in bolje  
je tako. Po vnov ičn ih  napetostih  
med S lovenijo in Hrvaško so se 
prebivalci obeh držav na raznih 
sp le tn ih  fo ru m ih  in mrežah zače
li obm etava ti z razno raznim i na
c iona lis tičn im i žaljivkam i. Naen
krat so skoraj vsi postali »Jelinči
či«, še pred tem  so b ili uglajeni 
»Pahorji«. Naša uglajenost oč itno  
le ni tako pristna, m orda se prece
nju jem o. Tako se im am o za zelo 
strpne, a ne popravim o krivic iz
brisanih in že skoraj štirideset let 
ne om ogoč im o  m uslim anom , da 
bi si zgradili džam ijo. V tem  kon
tekstu so Hrvati za nas najbolj p ri
m erni sosedje, saj so naša zrcalna 
slika, naš alter ego. V odnosu z n ji
m i pride do  izraza vedno naš pravi 
jaz. ■

Vsi naročniki prejmejo filozofsko umetniško glasilo Ustroj

<u
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*lme:

‘ Priimek:

‘ Naslov:

E-pošta:

Telefon:
Podatki označeni z * so obvezni.

Katedra izhaja vsak drugi ponedeljek v mesecu. Naročnina se plača na transakcijski račun 
90672-0000339949 (sklic 001122008), odprt pri PBS. Izpolnjeno naročilnico pošljite v ku
verti na naslov založnika; Društvo Študentov in podiplomcev Slovenije, Slomškov trg 15, 
SI-2000 Maribor.

Splošni pogoji: Izvod časopisa se na naslov naročnika dostavi na dan izida. Rok za plačilo 
naročnine je najkasneje 14 dni po prejemu prve številke. Društvo študentov in podiplom
cev Slovenije se zavezuje, da bo vse naročniške podatke varovalo v skladu z veljavnimi za
konskimi določili.

Razvajeni?

Naročite se.

Naročam se na mesečni časopis Katedra;

_ |  5 številk (cena 9 EUR)

J  10 številk (cena 17 EUR)

J 20 številk (cena 32 EUR)

Poštnina in DDV sta vključena v ceno.

Katedra, moč besed
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aktualno

Atene v dimu, ministri na buzukiju
Preden začnem  z opisom  d o g a ja n ja , bi izpostavila  dejstvo, da gre za osebno pričan je dogodkov, ki so popestrili 
m oje ž iv lje n je  v A tenah , dogodkov, ki so zazn a m o v a li Grčijo kot noben dogodek v poslednjih  petnajstih  le tih . 
Sem oseba, ki uživa v potovanju in raziskovan ju . Sledim  n o tran jim  vzg ibom  in na pod lag i tega vzg iba grem  v 
državo , ki jo raz isku jem  in o p a zu je m . In tako  je skozi m oje oči predstav ljen  in opisan svet Grčije oz. Aten in do
g a ja n ja , ki je v p re tek lih  tedn ih  poslalo v svet sliko revolucije.

A L M I R A  CATOViC,  ATENE

Območje, kjer živim, se ime
nuje Exarheia, središče bo
emov, študentov in anarhi

stov. Živim na ulici Patission, in to 
ob boku s Politehnično univerzo, ki 
velja za središče anarhističnega gi
banja. Sem v samem središču razno
raznih demonstracij in protestov.
V Grčiji se raznorazni p ro testi in 
stavke odv ija jo  na tedenski ba
zi, tako  je nekaj cisto norm a lne 
ga, da se oh rom i po lovica drža
ve zaradi stavke, čez čas sem se 
navadila, da v id im  ali upadem  v 
neko stavko vsaj enkra t tedensko 
in ker je zbirališče oz. cen te r vseh 
dem onstrac ij ravno pred m o jim  
b lokom , je posta lo zame nekaj 
ob iča jnega, da v te j državi vedno 
nekdo m ora dem onstrira ti. 
D ogodek, ki je sprožil kolo p ro 
testov, je povezan z um orom  
najstnika Alexa G rigoropou losa. 
A tenčani pravijo , da je to  ekstre
m en dogodek, vendar b ru ta lno  
ravnanje po lic is tov ni nekaj neo
b ičajnega. Ti so s strani d ržavlja
nov nespoštovani, de lno  zaradi 
korupcije , de lno  zaradi načina, 
da vsak lahko postane polic ist. Te 
op isu je jo  ko t neizobražene fante  
z vasi, ki n im a jo  m an ir in se obna 
šajo ko t kakšni stripovski junaki iz 
D ivjega zahoda.
Izbruh jeze in agresije, ki jo  je iz
zval om enjen i dogodek, je spro
žil vrsto dem onstrac ij. Da to  niso 
b ili ob iča jn i, vsakotedenski p ro 
testi, m i je posta lo kar h itro  ja 
sno. Tako je povsem običajna po t 
iz službe d om ov postala pravi iz
ziv in p rek lop  iz sveta m iru  v svet 
vojne.
Ulice v centru  mesta so b ile  za
prte  in nekdanji h rup  z u lic je za
m enjala napeta tišina, tišina v p ri
čakovanju nevih te . Le v daljavi je 
b ilo  slišati jezno maso. O b izb ru 
hu og rom ne  de tonacije  so se sli
šali vzkliki s loganov v en glas, ki 
so napovedovali 'p rih o d '. Nekaj 
m ogočnega in strašnega je b ilo  v

tem . N a to  so nekaj raznesli (ver
je tn o  kakšno banko) in pri tem  
ponore li, ko t da bi s tem  dosegli 
nekaj veličastnega. Prihod m a
se ljud i, ki se kota li v smeri parla
m enta, je bil grotesken. Transpa
ren ti, kriki, solzilci in d im ne  b o m 
be so se va lili ko t tem en oblak, ki 
prekriva nebo in kriči po neurju. 
Tako sem se prva dva dn i o d lo č i
la, da p ridem  do dom a po stran
skih ulicah in se izog ibam  poti 
mase. Hodila sem v krogu in se 
izogibala k ritičn im  točkam  z na
m enom , da p ridem  do  svojega 
dom a, ki je center dem onstran 
to v  oz. žarišče vsega dogajanja. 
Tu in tam  sem naletela na kak za
žgan keson, zažgan avto  in razbi
te trgov ine , kot da bi za par se
kund zam udila  vso akcijo. C elo
tn o  mesto je b ilo  p repo jeno  z d i
m n im i bom bam i in von jem  sol- 
zilca. O b srečanju s kakšno ose
bo me je ta ro tila , naj ne hod im  
v smer, v katero sem nam enjena, 
naj ne hod im  v pekel.
Prve dn i me je na po ti do  dom a 
posprem il sodelavec Roy, ki p ri
haja iz Izraela in je v A tenah prav 
tako le nekaj mesecev. O b pog le 
du na avtobuse, napo ln jene s 
specialci, ki so se raztovorili pred 
nama, je on h ladnokrvno  zam ah
nil z roko in dejal: »D okler še ni 
tankov na cesti, je vse O.K.« Ša
lila sem se na n jegov račun, da se 
sedaj ve rje tno  poču ti ko t dom a. 
Na eni točk i sva ugo tov ila , da n i
mava po jm a, kje sva, in tako sre
čava pet polic istov, ki so varova
li neko hišo. Pristopim  in vp ra 
šam, kje je najboljša p o t do  Bule- 
vara Patission, nakar po lic is t na
redi čudno  grim aso na obrazu in 
me vpraša, zakaj hočem  tja, o d 
govo rim  m u, da tam  ž iv im , na
kar me vpraša, kje to čn o  ž iv im , in 
jaz mu o d govo rim , da zraven ar
heološkega muzeja. Obraz mu je 
stisnilo, ko t da bi pojedel najbolj 
zeleno lim ono  in izjavil: »Ti živiš 
v  cen tru  vo jne  ... po jd i raje v kak 
hote l prespat. Tam, kjer si ti, je

To ne b i b il nič kaj nenavaden komentar, če ne b i b il d ru 
gače vedno živahen trg prazen, v zraku vonj razžirajočega 
solzilca in v daljavi zvok krikov razdirajočega besa množice.
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aktualno

najbolj nevarno.« M eni seje u trip  
srca povečal, Roy pa je nadaljeval 
v stilu črnega hum orja  in pri tem  
p rip o m n il, da je on itak p ripadn ik  
izbranega ljudstva te r m i takoj 
pokazal, kateri deli telesa so naj
boljši, če te prestreli m etek in da 
pri tem  ne u trp iš večjih  posledic. 
N aslednje ju tro  je v vsem sijaju 
pokazalo ostanke prejšnje noči. 
V ideti je b ilo  sledi g ibanja  mase,

ki je na svoji po ti požigala banke, 
av tom ob ile  in konte jnerje . Z ju 
tra j je m esto kljub razžirajočem u 
von ju  solzilca vseeno hote lo  zaži
veti. Trgovine so se odprle  in ka
varne so delovale, ko t da nič ni 
b ilo . Ljudje so pospravlja li ostan
ke razdejanja, m edtem  ko je b ilo  
na trg u  že p rip rav ljeno  ozvočenje 
in m elod ija , ki je pozivala ljud i na 
popoldanske dem onstracije .

Tako so se vsakodnevno priče
njali bo ji, ki so se in tenz ivno  sto
pnjevali in ob začetku noči dož i
veli svoj vrhunec. Vsako noč sem 
upala, da bo ju tr i bo lje , da bodo  
ju tr i nehali, pa vendar je bila na
slednja noč se silovitejša. 
Zan im ivo , kako h itro  se človek 
navadi na nasilje. To postane ne 
le nekaj norm alnega, am pak del 
vsakdanjika. N everjetna je zm o 
žnost človeške p rilagod itve . M ed 
tem  ko se je in tenz ivnost spopa
dov povečevala iz dneva v dan, 
je m eni p o t do  dom a po nekih 
stranskih ulicah postala sila na
dležna. Enostavno m i je začela 
vsa situacija presedati. Tako sem 
sama vsak dan zakorakala v ig ro  
dveh ognjev.
Vstop v A tene je v ob d o b ju  p rve
ga tedna potekal iden tično . Av
tobus se je zaustavi sredi p o ti in 
vsi smo m ora li izstop iti. Uspelo 
m i je u lo v iti posledn ji m etro , ki se 
je zaradi situacije zaprl ob  19 uri. 
»Good Athens, a?«, je v sarkastič
nem  tonu  in s posm eh ljiv im  iz
razom na obrazu izjavil vpraša
nje Grk srednjih  let, ki sem ga na 
po ti do  dom a srečala na najsta
rejšem trg u , im enovanem  O m o- 
nija. To ne bi b il nič kaj nenava
den kom entar, če ne bi bil d ru 
gače vedno  živahen trg  prazen, 
v zraku von j razžirajočega solzil
ca in v daljavi zvok krikov razdira
jočega besa m nožice. Deloval je, 
kakor da ga vsa ta situacija b la 
zno zabava.
Zakorakala sem na g lavno  u lico 
in p e tm inu tna  hoja do  dom a se 
je preselila v d ru g o  časovno d i
m enzijo . Pred m ano so se o d v i
jali p rizori srednjega veka, kakor 
da bi bila v nekakšni verziji fran 
coske revolucije . Pred m o jim  b lo 
kom  so zažgali keson in a v to m o 
b il, masa se je prerivala, polic isti 
so ukrepali in zaradi solzilca je b i
lo nem ogoče p riti do  vhoda ali se 
p reb iti skozi maso.
N everje tno  je, kako ču tila  de lu je 
jo v taksni situaciji. Vid se je iz
ostril do  taksnih de ta jlov  na ta 
ksni daljavi, da je b ilo  prav ne
verje tno . Hkrati sem opazila ka
ko de lu je  panika in kako z lahko
to  zajame posameznika, ki zaradi 
tega postane le en člen brezg la
ve m nožice in dela neum nosti, ki 
jih  m ogoče drugače ne bi počel. 
O č itn o  znam  obv lada ti sebe, saj 
sem k ljub  panik i, ki je zajela m n o 
žico in zaradi katere so ljud je  za
čeli brezg lavo teči, povsem u m i

rila. Kakor da bi preskočila ta na
val adrenalina in panike. O sredo
toč ila  sem se nase in odšla svojo 
po t. Bila sem znotra j samega d o 
gajanja, kakor da bi bila v sredi
šču to rnada  ... zunanji kaos je v 
no tran josti im el napeto tiš ino. 
Zavila sem z glavne ulice v eno 
od stranskih, kjer so na eni stra
ni ulice gore li tr ije  av tom ob ili, na 
d ru g i strani štirje, vmes pa so se 
gasilci tru d ili pogasiti požar. Lju
dje so le stali in g ledali te r besno 
kom entira li dogajan je . S tanoval
ci so s kovčki zapuščali stanova
nja, m edtem  ko je sosednji b lok 
zajel ogenj. In jaz sem cik cak ho 
d ila  vmes.
Na po ti sem srečevala ljud i obeh 
strani, tis te z u radno kakor tiste 
z neuradno u n ifo rm o . O bo ji so 
m i delovali enako prestrašeno in 
enako jezno. Delovali so, ko t da 
se b o rijo  za vsako u lico  posebej in 
na tak način d o b ijo  neko prevla
do ali zm ago. Spopadi so se na
daljevali pozno v noč.
Z ju tra j sem na po ti v službo p o 
gledala ulice, ki obkroža jo  m oj 
b lok. N everje tno. V idn i ostanki 
kamnov, razruvanih pločnikov, 
spopadov in opustošenja. Vonj 
kem ikalij je nem ogoč. Pred eno 
od stavb sem videla specialne 
enote. O b pog ledu  nanje te r d o 
jem anju, kdo se skriva pod vso 
to  oprem o, se je v m eni o d p rlo  
neverje tno  sočutje. To se le fa n t
ki pod veliko oprem o, nekateri iz
m ed njih  niso b ili starejši od 21 
let ... Prestrašeni in pod vp livom  
strahu, agresivnih pogledov. Po
trebna je le mala človeška ge
sta, ko t tem  fa n to m  zaželeti m i
ren dan, da so se jim  oči zasve
tile  drugače. K ljub vsemu, kar se 
dogaja, k ljub  vsesplošnem u ne
zadovoljstvu, niso oni krivi za sta
nje, ko rupc ijo  in revščino v te j d r
žavi. L judje se tukaj ne zavedajo, 
da se bo ju je jo  človek p ro ti č love
ku, b itje  p ro ti b itju  in da agresija 
odp ira  se več agresije ... Ne zave
da jo  se, da se na ulicah odv ija jo  
b itke m ed o trok i ...
Za razum evanje, zakaj je vsa ta 
zadeva eksplodirala tako, ko t je, 
je po trebno  razum eti, da je to v r
stna situacija le en odraz te drža
ve, ki je v znam enju ve lik ih  eks
trem ov, ki se odražajo predvsem  
na em otivnem  n ivo ju  p reb iva l
cev. je odraz države, ki po eni 
strani ljub i dem onstracije , stav
ke in tem u podobne  proteste, po 
d ru g i strani pa jim  ni v interesu

Dokler n i nekoliko dni kasneje policist ub il najstnika. Umor, 
ki je sovpadal s spominom na preteklost, je obud il vso jezo, 
povezano s travmami prejšnjega režima.



aktualno

kaj konstruktivnega sprem eniti. 
D ovo lj jim  je le to , da se d ram a
tičnos t em ocij izrazi in s tem  je 
n jihova strast potešena. Vendar 
je sm rt oz irom a u m or tega dečka 
b il dovo lj velik razlog, da se eska- 
lira no tran ji nem ir. Pod vp livom  
jeze, ki tako  h itro  zajame ljud i v 
te j državi in se razširi ko t p lam en 
do m oči vulkana, so un ič ili s tano
vanja, trgov ine  ljud i, ki n im a jo  n i
kakršne povezave z um orom . Lju
dje se p ritožu je jo  nad vlado, po 
litik i, s istem om , am pak čem u je 
b ilo  po tre b n o  takšno uničenje ra
znorazn ih  trg o v in , butikov, tra fik  
ljud i, ki jim  je to  ed in i v ir zasluž
ka in v katerih dela jo celo svoje ž i
vljen je. A je to  odraz upora p ro 
ti vladi?
Prav tako je za razum evanje ce
lo tne  slike p om em bno  izpostavi
ti dejstvo, da je bila Grčija od leta 
1967 do leta 1974 pod ob lastjo  
d ikta torskega režima. Sistem, ki 
je kršil č lovekove pravice, one
m ogočal d ruge  po litične  stranke 
in d rugače m islece kaznoval, je 
na ko lektivnem  n ivo ju  ko t oblika 
travm e zaznamoval državljane. 
14. novem bra 1973 so se pričele 
dem onstrac ije  p ro ti sistemu. G i
banje oz irom a središče d e m o n 
stracij je bila ponovno  P olitehn ič
na univerza (N a tiona l Technical 
U niversity o f A thens), tr i dn i ka
sneje, to re j 1 7. novem bra, je vo j
ska s tanki vdrla v poslopje u n i
verze in krvavo zadušila d e m o n 
stracije. Vsako le to 1 7. novem bra 
se odvija jo  p rotesti ko t spom in 
na om en jen i dogodek.
Pred dvem a le tom a so na ta is
ti dan izb ruhn ili spopadi m ed de
m onstran ti in po lic ijo  in p o d o b 
no so pričakovali to  leto, vendar 
so letošnje dem onstrac ije  p o te 
kale m irno . D okler ni nekoliko 
dn i kasneje po lic is t ubil najstnika. 
Um or, ki je sovpadal s spom inom  
na preteklost, je o b u d il vso jezo, 
povezano s travm am i prejšnje
ga režima. In ta spom in  se je p o 
vezal z vsesplošnim nezadovo lj
s tvom  študentov, ki ne m ore jo  
d o b iti zaposlitve, slabo ekonom 
sko situacijo  in s tem  povezano 
naraščajočo revščino, finančno  
krizo te r ko ru p tivn o  vlado. Vse to  
je eskaliralo ko t odraz nem oči, pri 
tem  pa je agresija postala ed ino  
sredstvo kom unic iran ja .
M nenja ljud i, ki sem jih  srečevala, 
so bila različna, pa vendar skupna 
v smislu podpo re  dem onstran 

tov. Lastnik tu ris tične  agencije m i 
je om en il, da se ne čudi, da je do 
tega prišlo, saj š tuden ti ne d o b i
jo zaposlitve, da visoko izobraže
ni dela jo za m in im alen denar, po 
litik i pa vse subvencije pospravi
jo  za lasten interes. Eden od štu 
den tov  je dejal, da je to  le situa
cija, ki se je pričela v G rčiji, o d 
raza pa vsesplošno evropsko sta
nje, te r da so te dem onstrac ije  le 
pričetek nekaj veliko večjega, kot 
si sedaj, v tem  trenu tku , predsta
v ljam o in se bodo  razširile tu d i 
po d rug ih  državah. M edtem  pa 
je upoko jen  gledališki igralec ob 
pog ledu  na polic iste z jezo izja
v il, da taksno dejanje enostavno 
ni dopustno .
Zraven Politehn ične univerze je 
arheološki muzej, pred katerim  je 
m ali kiosk in z lastn ikom  sva iz
menjala par besed. Ta je dejal, da 
im ajo  anarhisti v univerzi azil, kar

pom en i, da lahko po mestu dela
jo  kakršnokoli 'sranje', v n o tra n jo 
sti univerze (katero seveda o ku p i
rajo) so nedotakljiv i. Pri tem  je iz
razil upanje, da bo ostala njegova 
tra fika cela. Par dn i kasneje so od 
te  tra fike ostali le požgani tem e lji 
in v sredini nekoč stoječe tra fike 
je na tleh  ležala avtobusna karta. 
Sedaj se je stanje v A tenah no r
m aliz ira lo  do  takšne mere, da se 
le tu in tam  (ko t npr. na božični 
večer) zgod i kak 'izgred '. Po p r
vem  tednu  in tenz ivnosti in b u r
nosti so slike agresivnih izpadov 
obkrožile  svet. V A tenah in d ru 
g ih  m estih Grčije je b ilo  vo jno  
stanje. Sedaj se je nekoliko u m i
rilo, ljud je  so u tru jen i in vod iln i 
v državi so pričakovali tov rs tno  
reakcijo. Tako so se priče li vsa
kodnevni m irn i p rotesti, ki so bili 
brez pozornosti m edijev. N jihova 
pozornost se je ob rn ila  d rugam ,

saj ni b ilo  krvavih slik, o katerih bi 
lahko poroča li in e m o tivno  šoki
rali svoje g ledalce te r s tem  pove
čali lastno g ledanost. Prav tako  je 
zanim iva verižna reakcija p ro te 
stov po d rug ih  delih  sveta. Ljudje 
so izražali p o d p o ro  in hkrati raz
očaranje nad sistem om . Zaceli so 
se p rebu ja ti iz spanca, iz zasičene 
uspavanosti, ki jo  ž iv im o. Potreb
na je sprem em ba, predor, p rebu 
d itev  ... pa vendar na drugačen 
način ko t z jezikom  agresije. 
D ogajanje v Grčiji je lahko v zna
m enju pričetka nečesa ve liko ve
čjega, ko t si tre n u tn o  predsta
v ljam o. Pa vendar ostaja ug iba 
nje, ali gre za zadevo, ki se p ri
čenja in je pri tem  po trebno  na
praviti p ros to r za novo p riha ja jo 
čo ob liko , nov način, ali pa gre 
le za en em o tivn i izbruh več. Ali 
smo presegli dosedanje okvire te r 
kakšno tezo bo im e lo  doga jan je  v 
Grčiji, bo pokazal čas. Ne glede 
na izid, je p o t tis ta, ki je resnično 
pom em bna. Pot m iru  na tem e ljih  
mesta, ki se ponosno razglasa kot 
začetn ik dem okracije  in c iv ilizac i
je. ■

Vsako noč sem upala, da bo ju tri bolje, da bodo ju tri neha
li, pa vendar je bila naslednja noč se silovitejša.

П л о г г о к г а Ш
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vojna svetov

Lepota po mehiško
Med štirimi glavnimi mehiškimi karteli poteka prava vojna za 
prevlado nad ozemlji, vzporedno pa je vojno nad mamili že 
pred dvema letoma razglasil tudi predsednik Felipe Calderon. 
Medtem ko slike obglavljenih trupel obkrožajo svet, sta za pre
bivalce nasilje in korupcija del vsakdana.

S IM O N  RAJBAR

Hollywood
Pripadniki kartela Sinaloa se p o 
lastijo polic ijske postaje. »Prvi ki
fe ljc i, ki jih  srečamo, bodo  u m r
li!« so sporočili po polic ijskem  ra
d iu , m ed tem  ko so se n jihov i paj
daši vozili po mestu. Kmalu so 
presenetili po lic ijsko pa tru ljo  pri 
rdeči luči. U jeti neprip rav ljen i n i
so uspeli izstre liti n iti enega na
boja p ro ti svojim  h ladnokrvn im  
m orilcem . Vseh šest po lic is tov  je 
um rlo . To ni p rizo r novega hol- 
lywoodskega film a, tem več vsak
danja realnost, ki zadnji dve leti 
pretresa M eh iko . Kadar želijo kar
te li poslati sporočilo  oblasti, jih  
ponavadi skupijo  po lic isti, vo ja 
ki, v ladn i funkc ionarji, pa tu d i c i
v iln o  prebivalstvo. Da v slednjega 
naženejo strah v kosti, pri u m o 
rih uporab lja jo  ve liko m ero d o 
m išljije, pod o b n o  tis ti v K o lum b i
ji sredi 80. let pod  tak tirko  koka
inskega barona Pabla Escobarja. 
M nož ičn i g robov i, obg lavljan ja , 
deli teles, m učenja, posilstva. Le
ta 2006 izvoljeni predsednik Fe
lipe C alderon že nekaj dn i po iz
vo litv i napove vo jno  p ro ti m am i
larskim karte lom . Ko je uvidel, da 
jim  po lic ija  zaradi slabše o b o ro 
žitve, podkupovan ja  in vsesplo
šnega pom anjkan ja  sredstev ne 
bo kos, je po državi razporedil 
še 36 .000 vojakov. Tako se je in 
te rnem u nasilju v karte lih  zaradi 
prevzem anja visokih položajev in 
spopadov m ed karteli zaradi oze
mlja p rid ruž ila  še predsednikova 
vojna p ro ti m am ilom . Po p o d a t
kih O ZN  karteli v M ehiki obvla 
du je jo  kar od 50 do 60 odsto tkov 
občinskih  uprav, česar brez zna
tnega odobravanja  lokalne p o 
licije, vojske in č lanov vlade ne 
bi b ilo  m ogoče. Lansko poroč ilo  
CIE o trg o v in i z m am ili je razkrilo, 
da so b ili na p lač iln ih  listah karte
lov zadnji dve desetle tji predse
dn ik i republike, m in is tri, sodniki,

poslanci, bankirji, tož ilc i in p o lic i
sti. O g rom n i dob ičk i so karte lom  
om ogoča li vzpostavitev prave d r
žave znotra j države. Svoje člane 
so spravili tu d i na vidnejša p o li
tična mesta. Po poda tk ih  no tra 
njega m in istrstva M ehike je samo 
od začetka leta 2008 do sredine 
avgusta istega leta za posledica
m i nasilja um rlo  3000 c iv ilis tov

in 320 policistov. Konec avgusta 
je M eh ičanom  prekipe lo , na u li
ce pa se je zva lilo  dvesto tisoč lju 
di, ki so p ro testira li p ro ti k rim ina 
lu, nasilju, ug rab itvam  in ko rup 
ciji v po lic iji.

Posel kot ponavadi
Njena velika severna soseda je 
velik del p rob lem a. Poleg tega, 
da predstavlja največji porabniški 
trg  d rog  na svetu, kjer so t i izdel
ki vredn i ve liko več ko t d rug je , so 
prav Am eričan i začeli z m nožič
n im  zasajevanjem maka v M e h i
ki. V 40. le tih  prejšnjega stoletja 
so im e li velike po trebe  po m o r
fiju  za vojake na fron tah . U g o to 
v ili so, da je mehiška klim a ide
alna za go jen je  maka. Tej rastli
ni se je h itro  p rid ruž ila  še kono
plja, skupaj z am fe tam in i in ko

kainom  pa predstavlja jo  največji 
p rob lem  sodobne M ehike. M eh i
ški karteli obv ladu je jo  tu d i veči
no p ro izvodn je  kokaina za zaho
dne trge  v K o lum b iji. Pričakova
li bi sofistic iran način tih o ta p lje 
nja narko tikov na 3000 k ilom e
tro v  do lg i, večinom a puščavski 
m eji. K ljub tem u pa večina teh 
pride  iz u rban ih  naselij s p o m o 
čjo podzem nih  rovov, ki jih  o d 
krivata mehiška po lic ija  in am e
riška DEA (D rug  Enforcem ent 
Адепсу). V teh rovih  poteka dvo 
smerna izm enjava. V ZDA p o tu 
je jo  narko tik i in e m ig ra n ti, na 
zaj pa am eriško  o ro ž je  za para 
vo jaške e n o te  ka rte lov . Ti lahko 
o rož je  povsem  le g a ln o  ku p ijo  
v s to  tiso č ih  trg o v in a h  z o ro ž 
jem  ali na se jm ih  o rož ja  (G un - 
shovvs), ki vsako le to  p o te ka jo  
v A rizo n i, K a lifo rn iji in Teksasu. 
D enar se to re j za k o n ito  ope re  v 
am erišk i trg o v in i z o ro ž je m , kar 
za n jih  p re ds tav lja  d o b e r p o 
sel. A m e riča n i s icer p rizn a va jo  
svoj del k rivde  v te m  k o n flik tu , 
a se n jih o ve  besede n iso p o tr 
d ile  v d e ja n jih . V Le M o n d u  o b 
ja v lje n i p o d a tk i m eh iškega  p ra 
vo sodnega  m in is trs tva  kažejo, 
da kar 90  o d s to tk o v  za p le n je 
nega o rož ja  izv ira  iz ZD A. M e d 
te m  ko je  b ila  p o vp re čn a  le tna  
za p lem ba  o rož ja  m ed le to m a  
2 0 0 2  in 2 0 0 6  'le ' 2 5 0 0  kosov 
težkega  o rož ja  in s lab ih  po l m i
lijo n a  nabo jev, je ta  š tev ilka  na
raščala so razm erno  z in te n z ite 
to  b o je v  za ozem lja  in d ržavo . 
M ed  ja n u a r je m  in se p te m b ro m  
20 0 8  naj bi vojska zaplenila kar 
9642 kosov težkega orožja in 1,2 
m ilijona  nabojev.
Mehiška vlada priznava, da ji te 
če voda v g rlo . Problem je tu d i v 
revnem  preb iva lstvu, ki k ljub  na
silju tih o  odobrava obsto j k rim i
na ln ih  združb, saj z n jim  p rijazn i
m i rastlinam i zaslužijo ve liko  več 
ko t z navadn im i po ljšč inam i. M e
hiška oblast jim  je s sodelovanjem  
z am eriško DEA in ita lijansko p o 
lic ijo  k ljub  tem u prizadejala m o 
čan udarec, saj so aretira li že več 
ko t 10 .000 ljud i te r zasegli 60 m i
lijonov  do larjev in 40  ton  p repo 
vedanih  d rog . M ed a re tiran im i je 
bila tu d i lepotna kraljica zvezne 
države Sinaloa. Prijeli so jo sku
paj z b ra tom  enega največjih pre
prodajalcev m am il, kupom  orožja 
in 50 .000 do larji, s katerim i naj bi 
se mišica odpravila po prazničnih 
nakupih v Bolivijo in Kolum bijo . ■

i i

J

Lansko poročilo CIE o trgovini z mam ili je razkrilo, da so bili 
na plačilnih listah kartelov zadnji dve desetletji predsedniki re
publike, ministri, sodniki, poslanci, bankirji, tožilci in policisti.
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iz naslonjača

Misliti prihodnost s pogledom nazaj
Misliti prihodnost ni enostavna naloga, sploh če imamo za 
razmislek na voljo le nejasne pojme in kopico meglenih 
idej. Kljub temu se zdi, da je v primeru, ko se uveljavljeni 
pojmi izkažejo za neustrezne in stare teorije več niso zmo
žne razlagati sveta, v katerem živimo, razumno poskuša
ti poiskati nove koncepte, teorije in načine razmišljanja. Je 
možno trenutno krizo videti ne kot poslovno priložnost, am 
pak priložnost za razmislek o temeljih družbe prihodnosti?

S A M O  B O HAK

Focault vs. Chomsky
Za iz točn ico  lahko vzam em o slav
no deba to  m ed N oam om  C hom - 
skim in M iche lom  Focaultom  o 
m ožnosti razm išljanja oz. ustvar
janja nove, pravičnejše družbe -  
če že hočete, d ružbe p rihodnosti. 
C hom sky poskuša orisati d ružbo 
p rihodnosti. Začne s predpostav-

sam ga po im enu je  anarhosindi- 
kalizem. M eni, da je takšen sis
tem  prim eren za napredno te h 
nološko d ružbo, v kateri ljud je  
ne bi b ili le vijaki v stro ju in bi se 
lahko prej om enjena ustvarja l
nost uspešno razvila. Focault o d 
govarja s poudarjan jem  potrebe 
po kritik i obsto ječ ih  d ružben ih

Je možno trenutno krizo videti ne kot poslovno priložnost, am 
pak priložnost za razmislek o temeljih družbe prihodnosti?

ko, da je osnovni e lem ent č lo 
veške narave potreba po svobo
dnem  ustvarja lnem  delu, izraža
nju in raziskovanju brez vsiljenih 
om e jitev  s strani a rb itra rn ih  ins ti
tuc ij. Iz tega po n jegovem  m ne
nju sledi, da bi m orala dosto jna 
družba ustvariti pogo je , v katerih 
se lahko om enjena tem eljna  č lo 
veška potreba izrazi, kar pom e
ni, da se m oram o tru d it i preseči 
e lem ente  represije, prisile in de
strukcije , ki obsta ja jo  v vsaki o b 
stoječi d ružb i, tu d i naši, ko t zgo 
dovinski ostanek. Chom sky o m e
nja federativen, decentra liz iran

ins tituc ij m oči. M ed n jih  ne šte
je le po lic ije  in vojske, am pak tu 
d i instituc ije , ki se kažejo ko t nev
tra lne, npr. psih ia trija  in un iver
za te r z njo ce lo ten izobraževalni 
sistem, katerih naloga je, da o b 
d rž ijo  m oč v rokah določenega 
družbenega razreda in p repreči
jo  d ru g im  dostop  do m oči. Zanj 
je najvažnejša kritika in razkrinka
vanje delovanja družben ih  ins ti
tuc ij, ki navidezno služijo družb i, 
v resnici pa so le orod ja  nadzora. 
Če zanem arim o to  na logo, obsta
ja tveganje, da se bodo  om en je 
ne ins tituc ije  ponovno  vzpostavi-

Če kje, se svetovna kriza kot vojna mafestira na grških ulicah. 
Bojem med razjarjeno mladino z molotovkami na eni strani in 
mladino v policijskih oblekah na drugi strani, ki se trepetajoč 
skriva za ščiti in pendreki, lahko mirne duše rečemo vojna.

sistem povezanih svobodn ih  sku
pnosti, ki bi vključeval tako  eko
nom ske ko t socialne instituc ije ;

le tu d i v novi d ružb i, ki jo  že lim o 
zg rad iti. C hom sky nadalje p rite 
gne Focaultu in poudari pom en

kritike  d ružben ih  ins tituc ij kot 
pom em bne  na loge in po leg in 
s tituc ij, ki jih  om enja Focault, d o 
da še m u ltinac iona lne  ko rporac i
je, ki so za Chom skega m oderne 
ins tituc ije  represije in prisile te r se 
nam  le kažejo ko t nevtra lne s skli
cevanjem  na dem okracijo  trga. 
Doda pa še eno zelo p o m e m b 
no na logo: ustvarjanje povezave 
m ed bo lj filozo fsk im  oz. abstrak
tn im  koncep tom  človeške nara
ve, ki razširi doseg lastnosti č lo 
veške narave, ko t so svoboda, d o 
sto janstvo in ustvarja lnost, in n ji
hovim  navezovanjem  na do loče 
no po jm ovan je  ustroja družbe, 
v kateri bi se om enjene lastnosti 
lahko razvijale in bi človeškemu 
ž iv ljen ju  dale pom en.

Nejasna skica?
C hom sky priznava, da ne zna na
tančno  de fin ira ti družbe, ki jo  
opisuje, vendar skupaj s C hom - 
skim m en im , da je treba začeti 
pri zagotav ljan ju  pogojev, v kate
rih se lahko človeška ustvarja lnost 
in sla po raziskovanju izrazita. Če 
je družba zm ožna zago tov iti po 
lje, v katerem  je m ožna svobodna 
izm enjava m nen j, in ustvariti p o 
goje, v katerih je m ožen razvoj ra
zum nega in sam ostojnega posa
m eznika, lahko upam o, da se b o 
do skozi izm enjavo idej razvili te 
o re tičn i koncepti, ki jih  bo o m e
njena družba lahko v praksi p re 
izkusila.

Konkretnost v virtualnem
Nekaj izmed princ ipov, na kate
rih bi lahko delovala družba p ri
hodnosti, lahko na jdem o v d e lo 
vanju svetovnega spleta; p2p  iz
m enjava, katere značiln i s im bol 
so to rre n ti, izziva po jem  lastnine 
in posredno denarne izmenjave. 
W ikipedia poskuša o m o g o č iti d o 
stop do  znanja vsakemu posam e
zniku na svetu. V ideji Spleta 2 .0  
je posam eznik hkrati po rabn ik  in 
ustvarjalec. O d p rtokodna  p ro 
gram ska oprem a ko t npr. Linux, 
O penoffice  in M ozilla , ki jih  druži 
licenca Creative com m ons, se ro 
ga klasičnem u načinu p rodukcije  
in ga počasi doh iteva  celo na b o 
jišču trga.
V resničnem  svetu združena ide

ja lokalne, eko in fa ir trade  trg o 

vine ponovno  vzpostavlja že po 
zabljen odnos, v katerem  pri iz
m enjavi d o b rin  ne gre več le za 
p ogodbeno  razm erje, am pak za 
pristen človeški stik, ki zahteva 
zaupanje v odnos z d ru g im . Vse 
glasnejše postajajo ideje o n ičel
ni gospodarski rasti in preusm e
ritv i v sam ozadostnost. Ko lekti
vi posam eznikov po svetu, ki za
vračajo log iko  p ro fita  in te m e lji
jo  na ho rizon ta lnosti, so lida rno
sti in d irek tn i dem okraciji, za ka
tere je do  nedavnega velja lo, da 
so d inozavri, posta ja jo v luči g o 
spodarske krize spet aktua ln i. Kli
ci odpora  in klici upora se širijo v 
vse pore družbe.

Vdor realnega
Pošteno in po tre b n o  je prizna
ti, da so om enjene prakse zaen
krat le bo lj ali m anj uspešni ek
sperim enti, ki se šele razvija jo in 
izgra ju je jo  skozi n jihovo  de lova
nje. T renutn i p o lit ičn i in ekonom 
ski cen tri m oči še vedno ž iv ijo  v 
svetu prostega trga , logike p ro fi
ta in korpora tiv izm a, v katerem  je 
zadnja instanca računska bilanca.
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iz naslonjača

Po m ojem  poznavanju po litike  
Evropske unije  zaenkrat za ene
ga izm ed tem e ljn ih  dokum en
to v  EU, Lizbonsko pogodbo , ki je 
hkrati klasičen neo libera ln i p ro 
glas in predvideva gospodarsko 
rast v ods to tk ih , ki so v tre n u tn ih  
razm erah, m ilo  rečeno, nereali
stičn i, niso p redviden i nobeni b i
stveni vsebinski popravki. Slej ko t 
prej bo zaradi sile razm er nu jno  
prišlo do  popravkov številk, ven
dar je po trebna tem e ljita  vsebin
ska prenova dokum enta , ki naj bi 
podaja l sm ernice za p rihodnos t 
Evrope.

Moja domovina
V Sloveniji smo priča različn im  
odzivom  na tre n u tn o  stanje. V 
M lad in i ekonom ist Jože M enc in 
ger s likovito  opiše v ladno  reševa
nje krize: »Predsednik vlade p ri
poveduje  o nekakšni novi razvoj
ni pa rad igm i; ta z resničnim  sta
n jem  nim a veliko op rav iti. Edina 
'p a ra d ig m a ' zdaj je reševanje de
janskega in pod je tij, ki jih  je m o 
goče rešiti, čeprav bodo  še na
prej proizvajala izgubo.« V Delovi 
sobo tn i p rilog i Franček Dernovec 
zapiše: »V priha ja joči krizi bom o 
m ora li reševati predvsem  nako
pičene p rob lem e, ni statusa quo 
ante, h katerem u bi lahko težili;

lepi stari časi so b ili že nekaj le t 
samo še utvara.« Boris Šuligoj gre 
celo tako daleč, da piše o m ožno
sti tre tje  svetovne vo jne  z bese
dam i: »Tretja svetovna vo jna se je 
pravzaprav že začela. Le da ji lju 
dje za zdaj p rav ijo  še: svetovna f i
nančna kriza.«

Grški Prometeji
Če kje, se svetovna kriza ko t vo j
na m anifestira na grških ulicah. 
Bojem m ed razjarjeno m lad ino

z m o lo tovkam i na eni strani in 
m lad ino  v po lic ijsk ih  oblekah na 
d ru g i strani, ki se trepe ta joč skri
va za ščiti in pendreki, lahko m ir
ne duše rečem o vojna. Solzivec 
in ogen j, m o lo tovke  in vodn i to 
povi, zažgane banke, trg o v in e  in 
apoka lip tično  vzdušje so postali 
grški vsakdan. Usodni strel p o lic i
sta, ki je ub il Aleksisa G rigo ropu - 
losa, je bil povod za najhujše ne
m ire v Grčiji po odpravi d ik ta tu 
re. N ezadovoljstvo, obup , jeza in

sovraštvo do  skorum pirane ob la 
sti, ki m ladem u človeku ne po 
nuja p rihodnosti, so le eni izmed 
vzrokov za nem ire, ki jim  kar ni 
v ide ti konca.
Kako jih  razum eti in kako p o i
m enovati? O dvisno od gledišča. 
O blast govori o nasiln ih nem i
rih , nekateri p ro testn ik i o revo lu
ciji, d rug i govorjen je  zam enjajo 
z gestam i. O d m ahanja z rokam i 
do  m eta m o lo tovke . N em iri so še 
na jbolj pod o b n i izgredom  v fra n 

coskih predm estjih  leta 2005. Le 
da so to k ra t m ed pro testn ik i tu d i 
sinovi grških aristokratov. M orda 
ne gre le za u p o r revnih in o b u 
panih  nad skorum pirano državo 
in neprav ičn im  sistem om , am pak 
vsaj de lom a, če tud i v manjši m e
ri, tu d i za zavračanje sistema in 
države ko t take. Se bodo  nem iri 
nadaljevali v stilu revolta ali b o 
do p ro testn ik i zm ožn i po izb ru 
hanem  besu o d lož iti m o lo tovke  
in ob likova ti zahteve, fo rm u lira 
ti ideje in načrt za n jihovo  izved
bo?

Dr. Jekyll in Mr. Hyde
M orda lahko »grško« d ilem o  raz
širim o in postavim o tezo, da ak
tiv izem  po trebu je  več filozo fije  in 
filozo fija  več aktiv izm a. Pom agaj
m o si z m eta fo ro . Recimo, da ak
tiv izem  v pe jo ra tivnem  pom enu 
besede pooseblja navdušen anar
hist z m o lo tovko , ki je prepričan, 
da je popo lna  destrukcija  vsega 
edina in najboljša m ožna taktika, 
razm išljanje o teo riji pa le izguba 
časa. F ilozofijo  pa karikira sam o
všečen akadem ik, ki živi v svetu 
idej in mu ne pride  na misel, da 
bi si umazal roke s proza ično re
alnostjo.
Prvi bo zahteval akcijo, d rug i te 
o rijo , prv i bo nestrpen, d rug i b o 
ječ. G ledano z druge  strani bo 
prv i drzen, d ru g i te m e ljit. Prvi 
bo znal prevzeti pobudo , d rug i 
bo znal najti pravi trenu tek. Na 
d ih o to m ijo  lahko g ledam o kot 
neprem ostljivo  nasprotje ali dve 
p la ti kovanca, ki se dopo ln ju je ta . 
Lahko bi nared ili p reg led hum a
n is tičn ih  ved in v vsaki izm ed njih

Trenutni politični in ekonomski centri moči še vedno živijo v 
svetu prostega trga, logike profita in korporativizma, v kate
rem je zadnja instanca računska bilanca.
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našli posam eznike oz. šole, ki jim  
ni zadosti, da svet le p reučuje jo  
in op isu je jo , am pak ga želijo , če 
jim  m ora ln i im pe ra tiv  to  o m o g o 
ča, sprem eniti.
V filo zo fiji je na jbo lj slavna, ali 
m orda zloglasna, M arxova teza: 
filo zo fi so svet samo različno in 
te rp re tira li; gre pa za to , da ga 
sprem enim o. V socio log iji o b 
staja po jem  socialne im ag inac i
je, ki pom aga posam ezniku razu
m eti, kako n jihovo  m esto v d ruž 
bi in zgodov in i ob liku je  n jihovo  
osebno življenje. A n tro p o lo g i
ja, katere p redm e t preučevanja 
je človek ko t to ta lite ta , že v svo
jem  bistvu razbija m ite  in razla
ga d ružbo  na najsplošnejši ravni.
V ps iho log iji splošno znani Stan- 
fordski eksperim ent razkriva, ka
ko lahko zloraba m oči iz posam e
znika naredi pošast. Posebej ve
lja pouda riti de lo  Philipa Z im bar- 
da in n jegovo zadn jo  kn jigo  Lu
ciferjev efekt: Zakaj do b ri ljud je  
v nekaterih okoliščinah postane
jo  z lobn i (The Lucifer Effect: W hy 
Good People Turn Evil). Lahko bi 
nadalje našteval šole m isli in p o 
sameznike, ki svoje znanje u p o 
rab lja jo  za sprem in jan je  sveta na 
bolje . Poskušam le pokazati, da 
akadem ija ni a p rio ri konzerva tiv
na, čeprav ima m očno  tendenco  
po ohran jan ju  statusa quo. Tudi 
aktiv isti in p ro testn ik i niso nu jno  
neracionaln i in des truk tivn i. Pazi
ti m oram o, da ne zagrešim o ta 
ko im enovane »reifikacije« -  po 
predm eten ja . U niverzo sestavlja
jo  posam ezni š tuden ti, profesorji 
in d rug i delavci, aktiv istična g ib a 
nja niso m ono litna , am pak izje
m no heterogena; tu d i družba ni 
prazna abstrakcija, am pak je se
stavljena iz posam eznikov -  le od 
n jih  je odvisno, kakšna ta družba 
v resnici je.

Nazaj k idejam
D ovo lil si bom  uporab iti Stefana 
Zvveiga in se vprašati, ali se m o r
da v b ližn ji p rihodnos ti svetlika 
zvezdni trenu tek  človeštva. Ker je 
takšne trenu tke  m ožno  do loča 
ti le re trospektivno, se zavedam 
drznosti postavljenega vpraša
nja. Če upo rab im  šibkejšo tezo 
in ostanem  samo pri m ožnosti za 
sprem em bo družbe, bi želel p o u 
da riti pom em bnos t poskusa m i
šljenja p rihodnosti, saj če danes 
ne zago tov im o  m ožnosti za nov 
dan, nam  za ju tr i ostanejo le še 
sanje. ■
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delitev dobrin

Novi e-kon-cepti
Strah se plazi po Evropi -  strah radikalnih ekonomskih sprememb. 
Vse sile stare Evrope so se združile za sveto gonjo proti temu strahu -  
papež in "car", Sarkozy in Brovvn, tako evropska desnica kot levica.

ROK KRALJ

Tako nekako bi lahko parafra
zirali znameniti Marx-Engel- 
sov uvod v Komunistični ma

nifest; Evropo bi seveda lahko m ir
no razširili na ves svet. Stare sile -  
pohlepni kapitalisti in politični va
ruhi reda (beri kapitala) -  zdaj, v 
času hude ekonomske krize, z vse
mi silami branijo "status quo", ce
lo z današnjimi in bodočim i skupni
mi prihodki državljanov (davkopla
čevalskim denarjem) in s tem  uni
čujejo težko priborjene ugodnosti 
in pravice socialne države. Vendar 
ne bom o pisali novega manifesta, 
temveč bom o razmislili o nujnosti 
radikalnih ekonomskih sprememb 
oziroma o novih ekonomskih kon
ceptih. Ti so brez dvoma nujno po
trebni, če ne želimo razpada eko
nomskega in s tem  celotnega druž
benega sistema.

Koncept skupnih dobrin
Že stari Rimljani so poznali tri vr
ste lastnine: res privatae (privatna 
lastnina), res publicae (javne stav
be, ceste in podobno) in res com- 
munes (darovi narave, ki pripada
jo vsem). Tudi kasnejši ekonomsko- 
politični sistemi so v različnih raz
merjih ohranjali vse tri oblike lastni
ne, Britanci so na prim er v 12. sto
letju poznali koncept skupne ze
m lje (com m on land). Po Merton- 
skem statutu (Statute o f Merton) 
iz leta 1236 je fevdalni lastnik lah

ko zamejil prostrana zemljišča za 
lastno uporabo samo, če je vašča
nom v uporabo namenil primeren 
delež te skupne zemlje -  za pašni
štvo, pridobivanje lesa, ribolov. 
Kasneje, z vzponom  kapitalizma, 
se je delež zasebne lastnine vse bolj 
povečeval, a šele z vzponom  neoli
beralizma v osemdesetih letih prej
šnjega stoletja, je »vera« v vsemo
gočnost zasebne lastnine povsem 
prevladala. Zasebna lastnina je da
nes »de iure« in »de facto« prevla
dujoča oblika lastnine, s čimer se je 
porušilo stoletja staro ravnovesje 
med zasebnim, javnim  in skupnim. 
Koncept skupne lastnine oziroma 
skupnih dobrin izhaja iz antične in 
deloma srednjeveške ekonomske 
ureditve, vendar potrebuje tem elji
to  re-konceptualizacijo. Skupne do 
brine danes lahko definiram o kot 
vse tiste dobrine, ki jih sleherni po
sameznik potrebuje za zadovolje
vanje svojih osnovnih potreb (hra
na, voda, stanovanje; zdravstvene, 
izobraževalne in socialne storitve), 
sleherna skupnost -  od lokalne do 
globalne -  pa za blaginjo celote. 
Skupne dobrine so potemtakem: 
voda, osnovna živila; energetski v i

ri; gozdovi, obdelovalna zemlja, ze
meljsko bogastvo; oceani in ozra
čje; znanje; arhitekturna in kulturna 
dediščina človeštva. In vendar, sku
pna lastnina ne izključuje niti jav
ne niti zasebne oblike lastnine. Da 
bi to  lažje razumeli, poglejm o pri
mer slovenskega Zakona o gozdo
vih, ki sicer dovoljuje tako zasebno 
kot javno lastnino, a hkrati om eju
je njuno absolutnost (5. člen): »La
stninska pravica na gozdovih se iz
vršuje tako, da je zagotovljena nji
hova ekološka, socialna in proizvo
dna funkcija.« Iz česar izhaja, da 
mora lastnik gozda »gospodariti z 
gozdovi v skladu s predpisi, z načr
ti za gospodarjenje ...«, kar pom e
ni, da z gozdom , ki ga sicer ima v 
lasti, lahko ravna samo v skladu z 
zakonom oziroma v dobro celotne 
skupnosti. Nadalje mora »dopusti
ti v svojem gozdu prost dostop« in 
»čebelarjenje ter lov in rekreativno 
nabiranje plodov, zelnatih rastlin, 
gob in prosto živečih živali v skla
du s predpisi«. Ni odveč omeniti, 
da so slovenski gozdovi med naj
bolj ohranjenim i v Evropi.

Koncept medsebojne delitve
Skupaj z novim razumevanjem sku
pnih dobrin je ključnega pom e
na tud i način njihove porazdelitve. 
Nov koncept, lahko ga poim enuje
mo »medsebojna delitev«, prepro
sto pomeni, da se skupne dobrine 
menjajo v dogovoru med državami 
ali znotraj njih na podlagi principov 
solidarnosti in sodelovanja.

Nov koncept, lahko ga poimenujemo »medsebojna delitev«, po 
meni, da se skupne dobrine menjajo v dogovoru med državami 
ali znotraj njih na podlagi principov solidarnosti in sodelovanja.

mo do vseh skupnih 
dobrin pristopati enako in jih deli
ti na enak način. Ozračje je dobri
na, ki je predvsem potrebna zašči
te, kar je tesno povezano z upora
bo oziroma delitvijo energetskih v i
rov. Pri »delitvi« znanja gre za prost 
dostop vseh ljudi in družbenih usta
nov do vseh dosežkov človeškega 
uma (npr. do tehnološkega znanja 
proizvodnje zdravil), razen če gre 
za nevarne tehnologije, kot je npr. 
tehnologija izdelave atomske bom 
be. M edtem  pa m oramo pri delitvi 
osnovnih živil om ogočiti neposre
dno oskrbo vseh ljudi z njim i, pred
vsem tam, kjer »klasični« trg i ne 
dosežejo vseh. Klasični trg i bi se
veda še vedno obstajali, vendar bi 
z m edsebojno de litv ijo  kot ne-tr- 
žn im  načinom  izmenjave dobrin  
n jihovo največjo pom anjkljivost -  
izjemno nepravično porazdelitev 
ključnih svetovnih dobrin  -  odpra
vili. Sleherna država ima presežke 
dobrin , ki bi jih dala na voljo  po
sebnemu skladu skupnih dobrin . S 
tem  skladom bi upravljala poseb
na agencija v okviru Združenih na
rodov, ki bi koordinirala pretok do 
brin v države, ki bi jih  potrebovale. 
S tem  bi lahko slehernemu preb i
valcu planeta om ogočili, da lahko 
zadovolju je vsaj svoje osnovne po
trebe. Podobni skladi bi lahko delo
vali tudi znotraj posamičnih držav 
ali regij. Om enili smo le dva kon
cepta nove ekonomske paradigme, 
ki ekonom ijo postavljata nazaj na 
njeno pravo mesto v družbeni sku
pnosti in ji podeljujeta njeno izvor
no funkcijo: ekonomija je družbeno 
področje, ki skrbi za trajnostno na
ravnano upravljanje z naravnimi in 
družbenim i dobrinam i ter skrbi za 
njihovo pravično porazdelitev med 
vse člane človeške skupnosti. ■
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politika

Rupel: strokovnjak za nagajanje Hrvaški
Borut Pahor je vrsto let najavljal politiko konsenza in žel posmeh z le
ve in z desne. Z mobilizacijo politikov in državljanov proti Hrvaški je 
ta politika čez noč postala meso. Upajmo, da ne bo postala tudi kri.

M A G .  G O R A Z D  KOVAČIČ

Dve potezi sta vznemirili jav
nost v prvem mesecu po 
Pahorjevi vselitvi v vladno 

palačo. Najprej nepričakovana re
habilitacija večnega zunanjega m i
nistra D imitrija Rupla in kmalu za
tem  nenavadno odločna zaostri
tev odnosov s Hrvaško. Obe potezi 
sta vsaka zase izzvali burne čustve
ne reakcije: v prvem primeru moral
no zgražanje in v drugem enoumno 
odobravanje. Tako rekoč nihče pa 
ju ni skušal interpretirati skupaj kot 
napoved neke konsistentne in pre
mišljene politike. V čem je poveza
va med Ruplovim vnebovzetjem in 
protihrvaškim poenotenjem sloven
ske politike? Kakšen slog vladanja se 
napoveduje skozi to  zgodbo? 
Privzemimo, da smemo verjeti Pa
horju, da se je za angažma Rupla 
odločil po tehtnem  premisleku. Če 
odm islimo vse tiste, za Pahorja tako 
značilne utemeljitve političnih de
janj, ki namesto o racionalnih razlo
gih pripovedujejo o voditeljevem 
sebstvu (npr. »Dobro spim,« »Ver
jamem« ali »To je skladno z m ojim  
značajem«) -  ostane tale ključni ar
gum ent: »Ruplove bogate d ip lo
matske izkušnje nam bodo kmalu 
prišle zelo prav.« Kakšne pa so Ru
plove diplomatske izkušnje? Kate
ri so njegovi diplomatski uspehi v 
zadnjih osmih letih, odkar ga je Dr
novšek poklical iz veleposlaniškega 
prezimovališča v ZDA?
Če izvzamemo uspešni osamosvo- 
jiteljski ministrski mandat, D im itrij 
Rupel ni izposloval nobenega strate
škega nacionalnega cilja. O vstopu 
v EU so se pogajali drugi. Vse sporne 
zadeve v odnosih s sosednjimi drža
vami so ostale odprte. Do velikih so
sed Italije in Avstrije se je praviloma 
vedel lakajsko in v škodo interesov 
Slovenije in zamejcev. Do Hrvaške 
se je pogosto obnašal arogantno in 
je le poglabljal mejni spor. Sporazu
ma Drnovšek-Račan ne bi bilo brez 
tega, da je premier prevzel vodenje 
pogajanj in dal zunanjega ministra 
na led. Kadar je Rupla doletela rota
cijska funkcija koordiniranja politike 
m ednarodnih teles, je pred doma-
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čo javnostjo ustvarjal vtis, da veliko 
dela, a otip ljivih rezultatov ni bilo ni
kjer. Bili pa so diplomatski škandali. 
Zaradi servilnosti do ZDA je večkrat 
diskreditiral lastno državo. V d ip lo
maciji je Rupel ustvarjal precej pom- 
pa, a malo učinka. Dosti opaznej
še učinke je pustil v notranji politiki, 
kjer je bil vedno v središču dogaja
nja. Učinki so bili praviloma konflik
tni: Ruplova prepoznavnost sta aro
gantno uveljavljanje svojega prav in 
žolčno napadanje nasprotnikov. V 
času kampanje glede vstopa Slove
nije v Nato je bila njegova gorečnost 
tako silna, da so ga morali v zadnjih 
tednih pred referendumom taktič
no umakniti iz javnosti, da ne bi ško
doval svoji strani. Skleniti velja dvo
je. Prvič, D im itrij Rupel je bil vedno

bistveno odločnejši v notranji kot v 
zunanji politiki. Drugič, Ruplov po
litični slog ne spada v diplomacijo. 
Kako je potem mogoče, da ga raz
lične vlade vedno znova zaposlijo z 
vodenjem diplomacije? Zdi se, da je 
racionalna razlaga ena sama: Rupel 
ni večni zunanji m inister zato, ker bi 
bil sposoben diplom at, ki je zmožen 
uspešno voditi odnose v odnosih z 
drugim i državami. Rupla angažirajo 
zato, da sporov s sosednjimi država
mi ne rešuje, pač pa jih pušča odpr
te ali jih celo poglablja. Njegova na
loga je ta, da notranjo politiko hra
ni z zunanjepolitičnim i konflikti. Pri 
tem zaseda privilegirano mesto mej
ni spor s Hrvaško. Med slovensko in 
hrvaško politično elito se je v dese
tletju in pol izoblikovala nekakšna 
konfliktna vzajemnost. Spor s sose
do eni in drugi eliti služi kot dimna 
zaveza, zoper katero lahko m obili
zirata lastne državljane, kadar želita 
preusmeriti pozornost od notranjih 
težav. S tem o sta tako zastrupili od
nose med državama, da se zdi pot

h kompromisu nemogoča, razen če 
jo bo vsilil močan imperialni gospo
dar -  vzorec, ki ima na Balkanu bo
gato zgodovino. Očitno se je za to 
politiko odločil tudi Pahor. Ruplove 
»bogate izkušnje« z nagajanjem Hr
vaški se gotovo med ključnimi kom 
petencami, ki jih je upošteval, ko ga 
je »po tehtnem  premisleku« pova
bil v svoj kabinet. Notranje politič
ni učinki zaostritve odnosov s Hrva
ško so spektakularni. Pozornost jav
nosti se je preusmerila proč od re- 
cesijskih tem nih oblakov in od na
povedane neoliberalne protirecesij- 
ske toče. Nacionalistično enoumje 
je zajelo celotni politični prostor s 
sim ptom atično izjemo Franca Jurija 
in še dveh politikov iz vrst italijanske 
manjšine. Grožnja z referendumom 
o vstopu Hrvaške v EU je po bese
dah Pahorjevega drugega posebne
ga odposlanca Janeza Janše čez noč 
postala predm et »soglasja vseh par
lamentarnih strank«.
Doslej sta s protihrvaškim referen
dum om  grozila le dva politika: 
Zmago Jelinčič in Marjan Podob
nik. Oba veljata za nacionalistična 
ekstremista in obrobneža, kakršne 
je treba v vsaki demokraciji tolerira
ti, dokler ne pridejo na oblast ali do
kler ta ne prevzame njihovih stališč. 
To, kar je doslej veljalo za skrajno 
desno retoriko, ki je ne gre jem a
ti resno, je nenadoma postalo ura
dno stališče države in vseh po litič 
nih strank. Slovensko levico je do 
slej odlikovala vsaj zadržanost do 
nacionalizma. Preobrazba levice, 
ki jo je na tej točki izpeljal Pahor, 
spom inja na kapitu lacijo  nemške 
socialdemokracije pred sirenami 
nacionalizma leta 1914, ko so za 
vojne kredite in začetek prve sve
tovne vojne glasovali prav vsi po
slanci zveznega parlamenta, razen 
Rose Luxem burg in Karla Liebkne- 
chta. Upajm o, da se zgodovina tu 
di to  p o t ponavlja le ko t farsa. Slo- 
vensko-hrvaški spor se najbrž ne 
bo prem aknil ne na boljše na slab
še, če vanj ne bo posegla EU. Za 
življenje prebivalcev Slovenije bo 
v p rihodn jih  letih odločilnejše dej
stvo, da se vladajoča socialdem o
kracija v trenutku  strukturne krize 
kapitalizma odpoveduje priložnosti 
za okrepitev socialdemokratske re
gulacije kapitalizma. Namesto tega 
smo dobili nacionalpopulistično Di
m no zaveso. ■



Mednarodne zadeve skozi lupo
in terv ju

Dr. Zlatko Šabič je profesor m ednarodnih odnosov na Fa
kulteti za družbene vede v Ljubljani. V svoji dosedanji ka
rieri se je posebej posvečal problem atiki razvoja odloče- 
valskih procesov v m ednarodnih organizacijah, evropske
mu integracijskemu procesu ter transatlantskim  odnosom.

A LE S  K U STEC

Se vam zdi imenovanje D im itrija  
Rupla za posebnega odposlanca 
prem ierja problem atično?
Da, in sicer iz preprostega strokovne
ga razloga. Odločitev vnaša zmedo 
v proces odločanja na zunanjepoli
tičnem področju, kjer imamo druga
če neko konvencionalno shemo od- 
ločevalcev v zunanji politiki, s pred
sednikom vlade, zunanjim ministrom 
in odborom državnega zbora za zu
nanje zadeve. Nikoli ni problematič
no, če obstaja na primer nek širši stra
teški svet, ki svetuje predsedniku vla
de. To je v praksi držav vedno bilo in 
ni nobenega razloga, da temu ne bi 
bilo tako tudi v prihodnje. S postavi
tvijo posebnega odposlanca D imitri
ja Rupla, zunanjega ministra v pred
hodni vladi, se postavlja v precej ne
roden položaj sedanjega zunanjega 
ministra in nenazadnje celoten pro
ces zunanjepolitičnega odločanja. 
Poglejte, vsi vemo, da je gospod Ru
pel oseba z veliko izkušnjami na zu
nanjepolitičnem področju. To je tu
di izhodišče sedanjega premierja, kar 
je zelo lahko sklepati iz argumentaci
je, ki jo premier Pahor vedno znova 
ponuja, ko mora zagovarjati to svo
jo odločitev. Tu se mi postavljata dve 
vprašanji. Medtem ko omenja vse te 
kvalitete glede Dimitrija Rupla, pred
sednik vlade ne govori veliko o kvali
tetah sedanjega zunanjega ministra. 
Je to zgolj slučaj? In če premier de
jansko tako visoko ceni dr. Rupla, za
kaj torej ne že v izhodišču sprejeti ra
cionalne odločitve in še naprej imeti 
oziroma predlagati Dimitrija Rupla za 
zunanjega ministra? To vprašanje je 
še toliko bolj relevantno v luči nadalj
njih ravnanj premierja v iskanju razlo
gov za imenovanje dr. Rupla za po
sebnega odposlanca. Po eni strani to
rej govori o Dimitriju Ruplu kot o iz
jemnem strokovnjaku in politiku kot 
o človeku z izjemno velikimi izkušnja
mi, človeku, ki ima na svojem telefon
skem imeniku praktično vse državni
ke sveta. Po drugi strani pa ga v isti 
sapi zreducira na 'enega izmed mno

gih uradnikov' v državni upravi. Tega 
kontrasta enostavno ni mogoče razu
meti. Vsa ta zmeda sama me navaja k 
domnevi, da verjetno niti sam pred
sednik vlade ne ve natančno, kako v 
danem kontekstu vsebinsko umestiti 
Dimitrija Rupla v proces zunanjepoli
tičnega odločanja. Zato ne bo nobe
no presenečenje, če se bo Borutu Pa
horju zdelo povsem normalno, da je

njegov posebni odposlanec hkrati tu 
di član strokovnega sveta, lahko mu 
rečemo kar neke vrste vlada v senci, 
ki ga je sestavil nekdanji premier Ja
nez Janša.

Z im enovanjem  še Matjaža Šinkov
ca za posebnega odposlanca m in i
strstva za zunanje zadeve se mi za
stavlja vprašanje, ali slovenska zu
nanja politika res potrebuje toliko  
odposlancev.
Naj poudarim, da se mi v javni raz
pravi o tovrstnih imenovanjih ne zdi 
produktivno razmišljati o liku in delu 
bodisi Dimitrija Rupla bodisi Matjaža 
Šinkovca. Za to razpravo je predvsem 
pomembno odgovoriti na vprašanje, 
kakšna je dodana vrednost teh ime
novanj in delitev funkcij. Osebno te 
dodane vrednosti preprosto ne vi
dim. Konkretno, v primeru gospoda 
Šinkovca: temeljno vprašanje, ki se 
meni tukaj postavlja, je, ali dejansko 
potrebujemo posebnega odposlanca 
za lobiranje v Varnostnem svetu [VSJ. 
Kolikor se jaz spomnim, ko smo prvič 
uspešno kandidirali za mesto nestal
ne članice v VS Združenih narodov 
[ZN], ki smo ga zasedali med letoma 
1997 in 1999, je koncentracija lobi
ranja in prepričevanja potencialnih

podpornikov naše kandidature pote
kala na ravni strokovnih služb v zu
nanjem ministrstvu in veleposlanika v 
ZN in njegove ekipe v New Yorku. Ta 
model se je očitno pokazal kot pre
verjen model. Postavljanje gospoda 
Šinkovca v pozicijo lobista je po eni 
strani odmik od dosedanje prakse. 
Po drugi strani pa se zastavlja vpraša
nje, zakaj se gospoda Šinkovca s svo
jim i izkušnjami preprosto ni vključilo 
v strokovni aparat, kjer bi lahko opra
vljal enako delo in ravno tako lahko 
realiziral vse svoje sposobnosti. Se
danji položaj, ki naj bi ga zasedal go
spod Šinkovec, lahko deluje kvečje
mu kontraproduktivno, saj se po moji 
sodbi zopet najdemo v nekem nede
finiranem polju, kjer se hočeš nočeš 
nek del procesa odločanja hierarhizi-

ra in koncentrira v eni osebi, ki ima 
poseben status glede na naše pred
stavništvo pri ZN, glede na strokovne 
službe pri MZZ in seveda, pač glede 
na svojo funkcijo, tudi glede zunanje
ga ministra.

Eden izmed problem ov Evropske 
unije [EU] je ta, da postaja klub 
politične elite, saj ji v praksi veliko
krat prim anjkuje demokratičnosti. 
Kot prim er naj navedem ekspre
sno ratificiranje lizbonske pogod
be brez vključitve javnosti v Slove
niji in tudi v drugih državah. 
Celoten evropski projekt je od same
ga začetka zmeraj bil projekt politič
nih elit. Tako da glede tega ne sme
mo imeti nobenih iluzij. Tudi sam na
čin nastajanja Evropske skupnosti od 
leta 1951 se je v bistvu odvijal med 
političnimi elitami, saj je bilo treba re
ševati konkretne politične probleme, 
npr. odnos med Nemčijo in Franci
jo. Vendar ne smemo nikoli pozabiti, 
kaj je bilo temeljno sporočilo v 50. le
tih prejšnjega stoletja, ko se je projekt 
postavljal. Že na zboru evropskih po
litikov in intelektualcev v Haagu leta 
1948, nekakšnem prototipu Konven
cije prihodnosti Evrope, je bilo zelo ja
sno sporočeno, da se velike odločitve

politične elite ne smejo sprejemati na 
račun javnosti, kajti slednje lahko pri
peljejo do vojn, kjer so prve žrtve rav
no ljudje, ki s politiko nimajo nobe
ne zveze. Tudi Schumanova deklara
cija izhaja iz tega, da je treba komuni
cirati z javnostjo, kajti edino na kon
kretnih dosežkih in njihovem spreje
manju s strani javnosti lahko ta pro
jekt zaživi in živi. Ko se začnemo od
mikati od javnosti, ko začnemo ugo
tavljati, da si zaradi hitrosti integracij
skega procesa ne moremo privoščiti 
prevelike javne razprave, je to začetek 
nevarne prakse. Konvencija o priho
dnosti Evrope je bila pomemben ko
rak v tem integracijskem procesu, saj 
se je vrnilo razpravo o prihodnosti in
0 evropski ustavi v strokovno in zain
teresirano javnost. Ravno zaradi tega 
koraka, v katerem se je iskalo legiti
mnost za nove pomembne politične 
korake v utrditvi evropske integraci
je, bi bilo treba ta standard ohrani
ti. Na to, mimogrede, vedno znova 
opozarjata tako Komisija kot Evrop
ski parlament. V takšni situaciji je Slo
venija kot predsedujoča država Svetu 
EU na nek način ponudila alternativo 
čimprejšnje ratifikacije brez širše jav
ne razprave in s tem v bistvu relati- 
vizirala zgodovinsko tradicijo pome
na javnih razprav napram interesom 
političnih elit. To pa je problematič
no. Politične elite in projekti, ki se jih 
lotevajo, imajo namreč svojo zakoni
tost: bolj ko je elitam dovoljeno, da 
delajo netransparentno, slabše bo iz
veden projekt. In to je nekaj, česar bi 
se morale zavedati tudi slovenske po
litične elite. Zadnja stvar, ki si jo lah
ko privoščimo, je podcenjevanje jav
nosti, sploh na način, kot je to simbo
lično postavila neka izjava, češ da jav
nost ni sposobna razumeti lizbonske 
pogodbe. Ne smemo pozabiti, da je 
lizbonska pogodba v bistvu neke vr
ste naša druga ustava. Povoziti pobu
do o razpravi, v strokovni in širši jav
nosti, o tem, kaj lizbonska pogodba 
je in kaj pomeni, ni ne modro ne de
mokratično.

Bi morala EU bolj slediti hom oge
nosti in funkcionalnosti ali ohra
niti suverenost posameznih držav 
tudi za ceno večje politične moči v 
m ednarodni skupnosti?
Evropska unija je v svojem bistvu še 
vedno medvladna tvorba, organiza
cija suverenih držav, in nič ne kaže, 
da se bo kmalu spremenilo. Zato bo

1 K A T E D R A

Medtem ko om enja vse te kvalitete glede D im itrija  Rupla, 
ne govori veliko o kvalitetah zunanjega ministra. Zakaj 
torej ne sprejeti racionalne odločitve in še naprej im eti ozi
rom a pred laga ti D im itrija  Rupla za zunanjega ministra?



in terv ju

tudi njeno politično moč v medna
rodni skupnosti treba analizirati sko
zi to  prizmo. Države so pogosto zelo 
jasno dale vedeti, da se v EU počutijo 
kot suverene države. Zanimivo je re
cimo vztrajanje češkega predsednika 
Klausa, da bo na praškem gradu osta
la razobešena zgolj češka zastava, ne 
pa tudi evropska, kar je indikativen 
dokaz, da je suverenost držav članic 
še kako živa. Ne bom govoril o tem, 
ali to Klausovo politiko odobravam ali 
ne. Gre samo za nek indic, ki doka
zuje zavedanje pomena suverenosti v 
EU. Države svojo suverenost dokazu
jejo tudi na različne druge načine. Če 
bi države imele željo, da bi svojo su
verenost prenesle na EU kot instituci
jo, bi brez težav pristale na to, da bi se 
krovna evropska pogodba imenova
la 'evropska ustava', na kar je nakazo
valo ime propadle Pogodbe o Usta
vi za Evropo. Očitno pa imajo s tem 
vsaj nekatere države članice proble
me, ker pač 'evropska ustava' v njiho
vih očeh pomeni, da se ustvarja ne
ka posebna, super država. Svoje čase 
se je nekdanji francoski predsednik de 
Gaulle menda spraševal, ali si znamo 
predstavljati nekoga, ki bi dal svoje ži
vljenje za Evropsko komisijo. Ta dvoj
nost med EU kot političnim, da ne re
čem federativnim projektom in dej
stvom, da je EU v svojem bistvu še ve
dno medvladna organizacija, ni nič 
manj trdna kot v času de Gaulla. Če 
bi vse države članice EU bile prepri
čane, da želijo iti v smer popolne po
litične integracije, potem lizbonska 
pogodba ne bi vsebovala določila o 
pravici držav članic do izstopa iz EU. 
To so vse elementi, ki kažejo, da je ta 
medvladnost še vedno zelo živa in da 
EU funkcionira na tej ravni. V tej luči 
je napredek, ki ga je EU dosegla, izje
men in tudi mislim, da so države na 
pravi poti. Kajti poleg ljubosumnega 
čuvanja svojih interesov je vsaki drža
vi tudi v interesu, da se v Evropi ohra
ni stabilnost. Stabilnost brez inten
zivnega povezovanja pa preprosto ni 
mogoča. EU bo tudi prej ali slej dose
gla cilj, da bo v celoti v neki specifiki 
združena, kar pomeni, da se bo raz
širila tudi na zahodni Balkan, in jaz is
kreno upam, da tudi na Turčijo, ter bo 
na ta način veliko lažje ohranjala to 
stabilnost. Za širitev je zelo pomemb
no, da se v EU vključujejo države, ki so 
zadovoljne in ki mislijo, da je to pro
jekt, poln dobrih, ne slabih kompro
misov, ki mu je treba slediti. Ne sme
mo pozabiti, da se kljub medvladno- 
sti v Svetu EU velika večina odločitev 
sprejema s konsenzom, kar pomeni, 
da so države zelo nerade preglasova

ne, zato raje sedijo skupaj in poskuša
jo sprejeti odločitev na način, da so 
na koncu še vedno, če se malce po
šalim, prijateljice ena z drugo. Niko
li ne moremo vsi dobiti vsega. Če ne 
obstaja ta ključni element solidarno
sti, razumevanja, da je projekt EU ne
kaj več od nekih partikularnih intere
sov v smislu igre ničelne vsote, kjer bi 
nekdo rad dobil vse, drugi pa nič, to 
ni EU. EU je kompromis, kjer se najde
mo na pol poti. Dokler ta logika funk
cionira, se bo seveda EU še naprej in
tegrirala in utrjevala, jaz osebno sicer 
ne verjamem, da bo to kdaj super dr
žava, ravno zaradi tega, kar sem prej 
govoril. Lahko pa je neka trdna poli
tična entiteta, utemeljena na spošto
vanju suverenosti držav in spoznanju, 
da je resnično močna Evropa lahko 
le visoko integrirana Evropa, tako na 
ekonomski kot na politični ravni.

Da je suverenost držav pom em b
na, v id im o tudi na prim eru sloven
skega varovanja nacionalnih in te
resov in posledičnega blokiranja  
pogajanj Hrvaške za vstop v EU. 
Kot pravite, tem elji EU na kom pro

misu. Je potem  ravnanje Slovenije 
tudi glede na odzive ostalih članic 
EU neevropsko?

Prav o tem govorim. Ne, ni neevrop
sko. Slovenija je postala del evropske
ga integracijskega procesa kot suve
rena država. Prav suverenost držav 
je tisti temeljni razlog, to je treba še 
enkrat poudariti, zakaj se evropski in
tegracijski proces nikoli ni odvijal od 
zgoraj navzdol, zgolj v obratni sme
ri. Širitev je kot nekakšna poroka. Ni 
v interesu para, ki se poroči, da v za
kon prinaša svoje ali tuje probleme, 
kajti potem je večja možnost, da za
kon trpi ali celo razpade. Za nadalj
nji proces evropske integracije je bi
lo vseskozi ključno, da se vanj ne pri
našajo nerešeni problemi, kadar ti re
sno obremenjujejo odnose med čla
nico in kandidatko. V primeru držav, 
ki izhajajo iz nekdanje Jugoslavije, je 
to še toliko bolj pomembno, saj se ra
ne iz grozovitih devetdesetih še celi
jo. Mi smo v preteklosti bili soočeni 
z vsiljevanjem igre ničelne vsote, od
ločitve, da eden lahko dobi vse, dru
gi pa nič, da srednje poti ni. To ni del

evropske tradicije po drugi svetovni 
vojni. V našem približevanju EU smo 
sami potrebovali čas, da smo to tra
dicijo doumeli. To odgovarja tudi na 
vaše vprašanje o odzivu ostalih držav 
članic EU. Te države se širitvenih izku
šenj in pomena kompromisa kot re
cepta za nadaljevanje integracijskega 
procesa dobro zavedajo, hrvaško pri
bliževanje EU v tem smislu nima no
benega posebnega statusa, nobena 
država kandidatka ga ni imela. Zato 
ni slučaj, da se po moji sodbi nikjer, 
razen morda v hrvaških medijih, ni 
razvila neka resna teza, da celotna EU 
pritiska na Slovenijo. Sedanja upoča
snitev tempa pogajanj Hrvaške z EU 
je zgolj ena izmed številnih zgodb, 
ki jih piše proces širitve. Kot pravim, 
zgodovina širitev EU dokazuje, da so 
se vedno iskali kompromisi, ki zado
voljujejo države kandidatke in vse dr
žave članice. Končni cilj včlanjevanja 
v EU je jasen: prav vsaka država kandi
datka mora vstopiti v EU z enako do
brim občutkom, kot ga bodo imele 
prav vse države članice, ko bodo rati
ficirale njeno pristopno pogodbo. To 
je edina logika širitve EU, vse ostalo je 
podrejeno njej.

Slovenija um ika svoja vojaka iz Ira
ka. Bi morala odpoklicati tudi slo
venske vojake iz Afganistana?
Najprej, obstaja velika razlika med 
Irakom in Afganistanom. Iraška voj
na je ne glede na to, kako so se stva
ri kasneje razvijale, posledica nelegal
ne intervencije sil t. i. koalicije voljnih. 
Takrat smo bili v situaciji, v kateri so 
stvari potekale natančno tako, kot je 
bilo zamišljeno v Ustanovni listini ZN, 
in sicer da je za reševanje spora naj
prej treba izkoristiti vsa sredstva m ir
nega reševanja spora, ki so v danem 
trenutku na voljo. V tistem trenutku je 
mednarodna skupnost bila v procesu 
iskanja orožja za množično uničeva
nje z inšpektorji na terenu. Ta proces 
ni bil zaustavljen, bil je nasilno preki
njen. Sama intervencija ni imela pod
lage v nobeni resoluciji Varnostnega 
sveta [VS]. V tem kontekstu je bila to 
operacija, ki odpira določena politič
na, pravna in tudi moralna vpraša
nja. Jaz nimam slabe vesti glede umi
ka dveh slovenskih vojakov. Mislim, 
da slovenskega osebja v Irak sploh ne 
bi smeli poslati ravno zaradi tega na
čelnega zadržka, ker sredstva mirne
ga reševanja spora še niso bila izčrpa
na. Dick Cheney je nedavno v pogo
voru za televizijo ABC priznal, da bi 
ZDA napadle Irak ne glede na poroči
lo o orožju za množično uničevanje. 
To recimo postavlja vlogo Busheve

H .

Če b i države bile prepričane, da želijo iti v to smer, potem  
lizbonska pogodba  ne b i vsebovala zanimive klavzule o 
tem, da im ajo države pravico izstopiti iz EU.
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administracije v precej čudno luč, ker 
tukaj potem lahko zaidemo na nevar
no področje. Čemu pa potem služi
jo mednarodne norme, če se jih lah
ko krši? Če vzameva sedaj v kontekst 
samo moralno vprašanje intervenci
je v neki državi, potem se sprašujem, 
zakaj takšne proaktivne politike, želje 
po intervenciji ni, ko gre pa za Zim
babve, kjer smo priča razvijajoči se 
humanitarni katastrofi ter, sodeč po 
poročilih, na milost in nemilost pre
puščeni tamkajšnjemu diktatorju? Če 
z moralnega vidika narediva primer
javo, govoriva o dveh diktatorjih: Sa- 
damu Husseinu in Robertu Mugabe- 
ju, obeh z neverjetno arogantnim in 
podcenjevalnim odnosom do lastnih 
državljanov. V Iraku se ob tem, da 
tam sploh ni bilo orožja za množič
no uničevanje kot glavnega razloga 
za posredovanje, intervencija izvede, 
v Zimbabveju pa, kolikor jaz vidim, 
neke politične motivacije za takšno 
intervencijo ni, pa čeprav imamo vse 
indice humanitarne katastrofe, kjer 
so ljudje izpostavljeni najrazličnejšim 
oblikam nasilja, umirajo od lakote in 
bolezni, njihovo trpljenje pa prenaša
jo vsi mediji tega sveta. To je prvovr
stni politični in moralni problem, na 
katerega bi mednarodna skupnost 
morala konkretno reagirati že zaradi 
demokratičnih vrednot, ki jih zastopa 
in se z njimi identificira.

Če se vrneva na Afganistan, napad  
nanj je sicer imel form alno podla
go v resolucijah VS, vendar se mi 
zdi, da se je po sedmih letih ta voj
na izjalovila. V Sloveniji pravza
prav nikoli nismo im eli razprave o 
prisotnosti naših vojakov tam . 
Upam, da bo z novo vlado dejansko 
prišlo do te razprave, jaz nisem pro
ti, da je Slovenija v Afganistanu, bi pa 
si želel javne razprave, ki bi, kar je ze
lo pomembno, operacijo legitimira
la tudi v javnosti. Potrebno je biti po
šten in povedati, kaj in zakaj. Razpra
va bi po mojem mnenju morala iti v 
dve smeri. Prva je, zakaj naj bodo na
ši vojaki oziroma bolje rečeno naše 
osebje tam? In drugič, kaj konkretno 
lahko Slovenija prispeva oziroma kje 
je njena dodana vrednost tej opera
ciji? Glede na cilje operacije in glede 
na to, da je bila formalno vzpostavlje
na s strani Varnostnega sveta z reso
lucijo 1386 iz leta 2001, ter glede na 
dejstvo, da je Slovenija članica zveze 
NATO, kar prinese svoje obveznosti 
in čemur se ne moremo izogniti, sam 
osebno težko pristanem na neko akti
vistično logiko, da se iz tega ali onega 
razloga kar tako umaknemo iz te dr

žave. Menim namreč, da se mora Slo
venija zavedati, da ima tako pravice 
kot dolžnosti v mednarodni skupno
sti. To pa ne pomeni, da se o operaciji 
ne bi smeli javno pogovarjati. Na pri
mer, lahko se postavi vprašanje, mar 
rabimo tam vojake. Ali ne bi bilo bolj 
smiselno, da sodelujemo v civilni sferi 
te operacije? Sam nisem strokovnjak 
za obrambna vprašanja, toda v neki 
razpravi, za katero računam, da se bo 
zgodila, bi me kot del laične javnosti 
zanimalo, kaj je tisto, kar nam stroka 
ponuja in meni, da bi kot slovenska 
država v Afganistanu lahko kvalitetno 
in prepoznavno prispevali.

Je vojno proti terorizm u v takšni 
obliki, kot se izvaja, sploh m ogo
če dobiti, glede na to, da s »kola- 
teralno škodo« pobije veliko civili
stov in tudi s tem  proizvaja vedno 
nove teroriste?
Prav imate, terorizem predstavlja 
objektivno grožnjo mednarodni sku
pnosti, pri čemer najbolj trpi civilno 
prebivalstvo. Moje osebno mnenje 
pa je, da gre pri boju proti terorizmu 
za nekaj mnogo širšega in komple

ksnejšega, namreč to, da je še vedno 
podcenjen tisti temeljni postulat, ko 
gre za analizo strukture mednarodne 
skupnosti, in to je razumevanje od
nosa razvitosti in nerazvitosti. V svetu 
so še vedno velikanske razlike in krivi
ce, ki tako ali drugače generirajo kon
flikte. Iz teh konfliktov izhaja tudi te
rorizem, ki pa je le ena izmed mani
festacij tega odnosa med razvitimi in 
nerazvitimi, ki še ni razrešen. Iz mi- 
lenijskih ciljev leta 2000 se sicer vidi, 
da se je mednarodna skupnost dekla
rativno odločila, da se s temi razlika
mi spopade, vendar po drugi strani 
naletimo na neke objektivne politič
ne ovire. Npr. na Bližnjem vzhodu pri 
palestinskem vprašanju, kjer je eno
stavno ogromno ljudi, ki nimajo ja
sne ekonomske perspektive in kot se 
zdi, je predvsem mlade ljudi relativno 
lahko pridobiti za neko nasilno alter
nativo, ki jim ponuja smisel v življe
nju. Dokler ti problemi niso razrešeni, 
je dejstvo, da bo do terorističnih akcij 
prihajalo. Kot sem rekel, terorizem je 
ena izmed manifestacij razkola med 
tistimi, ki imajo, in tistimi, ki nimajo. 
Seveda so lahko tudi druge, ki se z vi

dika ogroženosti družbe morda zdi
jo manj problematične, a so enako 
resne. Vzemimo npr. migracije. Sle
dnje se ne dogajajo, ker bi si ljudje ta
ko zelo želeli iti v tujino. Moramo se 
postaviti v kožo teh ljudi. Koliko Slo
vencev bi se v tem trenutku z najve
čjim veseljem preselilo v ZDA ali ka
kšno evropsko državo? Seveda ne ve
liko, ker je kvaliteta življenja v Slove
niji primerjalno gledano zelo visoka. 
In ker bi to tudi pomenilo, kar je mor
da bolj pomembno kot materialni vi
dik, da se ločiš od družine in bližnjih. 
S socialnega vidika je torej za marsi
katerega posameznika, pa naj prihaja 
iz razvitega ali nerazvitega sveta, od
ločitev, da bo nekdo šel s trebuhom 
za kruhom, še toliko bolj boleča. In 
potem ljudje, ki sprejmejo to težko 
odločitev, naletijo na zid, včasih celo 
dobesedno, z jasnim sporočilom, da 
se njihova pot v boljši svet pred tem 
zidom konča, da niso zaželeni. To je 
nekaj, s čimer se razvita mednarodna 
skupnost danes sooča, to so krivice. 
In na krivicah zraste marsikaj, tudi te
rorizem.

Kakšne sprem em be pričakujete v 
ameriški zunanji politiki od nove
ga predsednika Baracka Obame?
Prav velikih, tektonskih sprememb 
ne. Pri državah, sploh pa velesilah na
mreč vedno velja, da zadržijo neko 
kontinuiteto v zunanji politiki. Vsaka 
velesila si seveda vedno želi obdrža
ti neko relativno prednost pred osta
limi državami, ki eventualno lahko 
konkurirajo za to mesto. Velesila sku
ša ohranjati stabilnost v mednarodni 
skupnosti na različne načine. V prete
klosti se je to stabilnost pogosto sku
šalo uveljavljati z vojno. V zadnjem 
času, še posebej po drugi svetovni 
vojni, temu ni več tako. Kontinuiteta, 
ki smo jo imeli v zunanji politiki ZDA, 
je bila dejansko nek multilateralizem. 
Se pravi, poskušati prek mednaro
dnih institucij komunicirati z ostali
mi državami in sprejemati sklepe, ki 
imajo neko določeno težo oziroma 
so utemeljeni na osnovi konsenza. Mi 
smo imeli tri odmike od tega vzorca. 
Enega predstavlja Nixonova admini
stracija z vietnamsko vojno. Nato Re
aganova administracija, ki je imela za 
pomemben cilj predvsem na ideolo
ški ravni, in sicer premagati Sovjetsko 
zvezo. Vendar je treba poudariti, da 
sta ti dve odstopanji bili v kontekstu 
hladne vojne. Po koncu hladne vojne 
pa administracija Busha mlajšega po
meni radikalen odmik od tega vzor
ca -  radikalnega zato, ker je po koncu 
hladne vojne veljalo neko upanje, da
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V Iraku se ob tem, da tam ni bilo orožja za množično uničeva
nje, intervencija izvede, v Zimbabveju pa, kolikor jaz vidim, ne
kega velikega pritiska za to ni. Moralno gledano, je to za mene 
problem, s katerim bi se mednarodna skupnost morala soočiti.
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se bodo države bolj dogovarjale med 
seboj, kot je bilo to mogoče pred le
tom 1989. No, Busheva administraci
ja, o tem sem že govoril, je poskušala 
realizirati nacionalne interese z unila
teralnimi ukrepi, ne glede na mnenje 
ostalih držav. To je seveda povzročilo 
določeno nelagodje, da ne rečem ne
stabilnost v mednarodni skupnosti, 
kajti kar naenkrat smo imeli državo, ki 
je bila pripravljena tudi za ceno skrha
nih odnosov s siceršnjimi zaveznica
mi realizirati svoje cilje. To je seveda 
nekaj, česar si v mednarodni skupno
sti ne želimo. Ni tukaj samo Irak. Tu
di načrtovana izgradnja protiraketne
ga ščita na Češkem in Poljskem za do
mnevno zaščito pred bližnjevzhodni- 
mi ali iranskimi raketami praktično v 
soseščini Ruske federacije ustvarja ne
varno varnostno dilemo, pred katero 
je zdaj Ruska federacija. Če ZDA tako 
blizu Ruske federacije ustvarjajo ta
ko velike in pomembne instalacije, je 
normalno pričakovati, da bo slednja 
reagirala in se bo tudi sama bolj obo- 
roževala, kar pa ustvarja napetosti in 
nestabilnost. In to je tisto, kar je bilo 
skrajno moteče pri ameriški politiki v 
zadnjih osmih letih.

Barack Obama predstavlja upanje 
na spremembe v tem smislu, da bo 
posvetovanja z ostalimi državami bi
stveno več, da bo torej poudarek na 
multilateralizmu. Mislim, da še ni bi
lo ameriškega predsednika, vsaj v no
vejši zgodovini ne, ki bi bil povezan 
s tako velikimi pričakovanji. Njegovo 
poudarjanje sprememb, o katerih je 
govoril v svoji predvolilni kampanji, 
se tako ali drugače mora manifestira
ti tudi v zunanji politiki. Kajti ta med
narodna skupnost, v kateri živimo da
nes, nujno potrebuje stabilnost, ute
meljeno na multilateralizmu. To seve
da ne pomeni, da bodo ZDA pri tem 
dogovarjanju pozabile na svoje na
cionalne interese. Recimo, ko gre za 
boj proti podnebnim spremembam, 
sem prepričan, da bo Barack Obama 
seveda proaktiven in bo bolj zainte
resiran, da se ustvari nek globalni re
žim na tem področju. Vendar pa sem 
hkrati tudi realist in vem, da se bo Ba
rack Obama tukaj soočal tudi z inte
resi doma. Ne znam si predstavlja
ti, kateri predsednik države bi razmi
šljal o vzpostavitvi nekega globalne
ga režima, brez da bi naredil premi
slek o tem, kakšna bi bila kolateral- 
na škoda v njegovi lastni državi, kaj
ti to ga lahko stane naslednjih volitev. 
Spremembe torej pričakujem, vendar 
hkrati nisem idealist. Ne izključujem 
tega, da bodo akterji, države ali ce
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lo, če hočete, civilne družbe o dolo
čenih odločitvah, ki jih utegne spre
jemati nova ameriška administracija, 
razočarani. Zelo pomembno je vede
ti, da je Barack Obama v predvolilni 
kampanji deloval dejansko kot me
dijska zvezda. Z uradnim nastopom

vloge predsednika ZDA Barack Oba
ma iz medijske zvezde postaja pred
sednik ene najmočnejših držav tega 
sveta, ki ima lastne nacionalne in stra
teške interese in bo morala komuni
cirati s pretendenti na takšen ali dru
gačen vpliv v mednarodni skupnosti, 
pa najsi bo to Kitajska, Rusija, Indija 
ali katera druga država. Hkrati bodo 
ZDA morale reševati konkretne pro
bleme, ki vplivajo na stabilnost med
narodne skupnosti, a vedno upošte
vaje interese akterjev znotraj države. 
Ohranjanje te stabilnosti na tak na
čin, z nekakšno dvojno diplomaci
jo, na mednarodnem parketu in na 
domači politični sceni, pa ima svojo 
ceno. Ta cena pomeni, da bo Barack 
Obama moral iti skozi preizkušnjo tr
dih pogajanj tudi na račun svoje po
pularnosti, doma in v tujini.

Kako vidite vlogo Organizacije  
Združenih narodov [OZN] v priho
dnosti? Sedaj je vsa politična moč 
skoncentrirana v stalnih članicah 
VS s pravico do veta.
Kofi Annan je nekoč rekel, da bo OZN 
tako močna kot bodo to hotele drža
ve. In ima prav. OZN je bila ustano
vljena z namenom, da bo nekakšna 
osrednja institucija za ohranjevanje 
mednarodnega miru in varnosti. De
jansko je imela s to vlogo vedno hu
de probleme. Nikoli ni mogla zago
tavljati osnovnega cilja nove ureditve 
po drugi svetovni vojni, to je prepo
ved vojne. Kar je bilo logično, saj VS, 
ki je njen osrednji organ, odgovoren 
za mednarodni mir in varnost, teme
lji na vetu stalnih članic. VS se v pre
teklosti prav zaradi veta niti ni ukvar
jal z določenimi zadevami, ker je bi
lo jasno, da praktično ni možnosti za 
sprejetje odločitev. Če vzamemo za 
primer vietnamsko vojno, o njej se v 
VS praktično ni razpravljalo. Pa vemo, 
za kakšno vojno je šlo in kolikšne so 
bile žrtve. Vseeno pa je to organizaci

ja, ki je še vedno univerzalna organi
zacija, saj združuje malodane vse dr
žave sveta in temelji na ustanovni li
stini, ki uteleša vse temeljne vredno
te, ki jih sodobna mednarodna sku
pnost podpira, kot so zagotavljanje 
temeljnih človekovih pravic, sodelo

vanje držav v dobri veri in pa mirno 
reševanje sporov. Veliko se govori o 
reformi OZN, ki da je nujna, če naj 
bo organizacija sposobna odgovarja
ti na izzive nove dobe. V redu, se stri
njam. Toda če naj bi prišlo do večjih 
reform, moramo zanje pridobiti so
glasje ključnih držav članic OZN. Ne 
samo stalnih članic VS, ampak tudi 
držav, kot so japonska, Nemčija, Indi
ja in tudi Brazilija, ki imajo že sedaj ze
lo velik vpliv v ustvarjanju in izvajanju 
politik OZN. In če bi šli v neko refor
mo brez dobrega premisleka in iska
nja konsenza med državami, sploh ti
stimi, ki so objektivno gledano najpo
membnejši akterji, bi po mojem pre
pričanju lahko izjemno otežili delo te 
organizacije že danes, lahko bi jo ce
lo ohromili. Poglejte, veliko se govo
ri tudi o tem, da OZN ni demokra
tična. Ampak težko je govoriti o de
mokratičnosti v mednarodni skupno
sti, ker je to skupnost držav. Med
narodna skupnost nima svojega de- 
mosa, nima svetovne vlade. Ima pa 
kup teles, ki izvajajo koordinacijo po
litik, to so mednarodne organizacije. 
OZN je ena izmed njih. Tu ne gre toli
ko za demokracijo, ampak za kvalite
to multilateralizma. OZN je pač od
raz nekega konsenza nekoč v zgodo
vini. Vse ali vsaj večina držav se ver
jetno zaveda, da je stanje organiza
cije, kot je trenutno, nevzdržno. Išče 
se model modernejše OZN. Moramo 
pa se zavedati, da mednarodna sku
pnost ni stanje, to  je proces, ki tra
ja. Času je treba dati čas. Marsikate
ra država članica OZN si želi teh re
form danes, predvsem ko gre za širi
tev VS. Vendar če se države strinjajo, 
da obstajajo neki višji cilji, ta cilj pa je 
vsekakor stabilnost mednarodne sku
pnosti, znotraj katerih se potem išče 
rešitev, potem morajo pristati tudi na 
to, da je iskanje rešitev za reformo VS 
lahko dolgotrajno. Morda bo za vaše 
bralce zanimivo dejstvo, da se je raz

prava o reformi VS med državami čla
nicami OZN začela že začetku 50. let 
prejšnjega stoletja, torej je že srečala 
abrahama!

OZN je aktivna tudi v raznih hum a
nitarnih in socialnih program ih, 
med slednje spadajo tudi m ilenij- 
ski cilji. Realizacija slednjih je prav 
tako odvisna od volje držav in nič 
ne kaže, da jih  bom o izpolnili do  
leta 2015 , kot je bilo obljubljeno. 
Ironija je, da so države po svetu za 
oživitev gospodarstva skupaj do 
sedaj nam enile že nekaj tisoč m i
lijard dolarjev, m edtem  ko za boj 
proti revščini vedno zm anjka de
narja.
Nek logičen zagovor teh izdatkov je 
v tem, da denarja za revne ne bo, če 
se gospodarstva ne bo oživilo. V tem 
kontekstu so vse te silne milijarde do
bra investicija, če bo seveda to imelo 
rezultat. Lahko sicer odpremo temo, 
ali je prav, da se s temi sredstvi kom
penzira špekulantske poteze. V kapi
talističnem svetu se ustvarja neka ze
lo zanimiva slika, kjer se profite pri
vatizira, od države terja čedalje manj
še davke, izgube pa se podržavi in se 
od nje terja pomoč. To ne gre! Ven
dar pa denar za humanitarne name
ne mora od nekje priti in lahko pride 
samo iz realnega gospodarstva. In če 
gospodarstvo ne funkcionira, potem 
ne bodo revni samo tisti, ki so danes 
revni, ampak bodo v območje revšči
ne prišli mnogi, ki danes živijo v raz
vitih državah. Tega si seveda nihče ne 
želi. Druga dimenzija tega problema 
pa ni toliko vezana na to krizo, kate
ri smo priča danes, ampak na splošno 
moralo razvitega gospodarstva. Kje je 
bilo filantropstvo v času 90. let prej
šnjega stoletja, ko smo dejansko imeli 
konjunkturo? Kje so bile špekulantske 
milijarde takrat, če za obsežne pomo
či revnim ni bilo denarja in so nanje 
morali opozarjati, ne vem, glasbeni
ki? jaz iskreno upam, da bo sedanja 
finančna kriza osnova tudi za neko 
novo razvojno politiko. Nisem eko
nomist, toda zdi se mi, da je moralna 
dolžnost držav, da ustvarijo regulativ- 
ne mehanizme za transfer določenih 
finančnih sredstev za humanitarne in 
razvojne potrebe. Gre preprosto za 
družbeno odgovornost vseh akterjev, 
ki generirajo profite. Od obsega te 
odgovornosti je odvisen obseg razko
la med razvitimi in nerazvitimi in vse
mi problemi, ki iz tega razkola izhaja
jo. Ti problemi pa niso samo moral
ni, ampak, kot lahko dnevno opazu
jemo, zelo realni in med drugim ter
jajo tudi številna človeška življenja. ■
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Zelo pomembno je vedeti, da je Barack O bam a v predvo
liln i kampanji deloval dejansko kot medijska zvezda. Z  ura
dnim nastopom vloge predsednika ZDA pa iz medijske zvez
de postaja predsednik ene najmočnejših držav tega sveta.



Kdo dviguje prah in kaj se v njem skriva?

gospodarstvo

Elan je eno izmed slovenskih podjetij, ki je od države za sa
nacijske potrebe prejelo največ svežega kapitala, ter hkrati 
tudi podjetje, ki ga je porabilo najm anj smotrno.

M A J A  KAUČIČ,  ALEŠ KUSTEC

Vzponi, padci in zlomi
Zlate čase begunjskega podjetja sta 
nasledila krizno obdobje in prodaja v 
stečajnem postopku. Elanovi dolgo
vi so leta 1989 znašali debelih 450 
m ilijonov takratnih nemških mark. V 
stečajnem postopku so hrvaški upni
ki z m inim alnim  vložkom ustanovili 
podjetje Komel in na javni dražbi ku
pili Elan. Za kupnino je dala garanci
jo hrvaška Privredna banka, ki je ka
sneje poplačala terjatve do upnikov 
ter z odkupom delnic postala nova 
lastnica Elana. Tako je bilo vse do le
ta 2000, ko Privredno banko, ki je do 
Elana gojila mačehovski odnos, pre
vzamejo Italijani. Slovenska vlada pa 
se je znašla pred ultimatom ; na vsak 
način mora Elan odkupiti, drugače 
se zdi stečaj neizogiben. Slovenska 
razvojna družba nato (poleg kupni
ne) v Elan vloži 38 milijonov nem
ških mark in podjetju omogoči po
roštva za najem dolgoročnih posojil 
in storitvenih garancij v skupni viši
ni 25 m ilijonov mark. Takratni krizni 
menedžer Uroš Korže (ki sedaj ter
ja svojo nagrado s tožbo) je s svojo 
ekipo strokovnjakov uspešno saniral 
Elan, a se takoj po njegovem slove
su pozitivna bilanca po prihodu Te
vža Tavčarja in zatem Igorja Umka 
znova prevesi navzdol. Pogodbe z 
vpeljanimi distributerji so bile preki
njene, nekateri vodilni delavci odpu
ščeni, Skimar pa je še nekaj časa živel 
na dve do tri leta starih projektih. 
Nova afera
Nov zdrs »elank« po ledeni ploskvi 
se zgodi, ko mediji začnejo poročati 
o novem kriznem stadiju begunjske
ga podjetja. Ker se je le-to nedolgo 
nazaj ponašalo z dobički, je bila no
vica o odpustitvi 180 delavcev to li
ko bolj presenetljiva tako za strokov
no kot širšo javnost. Finančna kriza, 
ki je začela pronicati v vse pore go
spodarskih aktivnosti, je tudi Elanu 
odgriznila okoli 30 do 40 odstotkov 
naročil. Ivan Štrlekar, vršilec dolžno
sti predsednika uprave, takrat napo
ve, da bo družba sicer letošnje po
slovanje zaključila v rdečih številkah,

vendar ji je uspelo prepoloviti lan
sko izgubo, ki je znašala 8,4 m ilijo
na evrov. Štrlekar dalje zagotavlja, 
da bo poslovanje Skimarja naslednje 
leto kljub krizi doseglo zeleno vejo, 
če bo sanacijski program nadalje
van. Nekaj dni zatem v javnost pri
vrejo podatki o visokih stroških za 
svetovalce in začne se medsebojno 
obtoževanje vodstva Skimar in spor 
med vršilcem dolžnosti predsednika 
uprave Ivanom Štrlekarjem in proku
ristom podjetja mag. jožetom Kra
ljem. Prvi meni, da so pogodbe z od
vetniškimi pisarnami upravičene ter 
da so izplačane tarife primerljive ali 
celo ugodne glede na storitve odve
tnikov v drugih podjetjih ter da naj 
bi prav te pogodbe preprečile prisil
no poravnavo. Kralj pa je prepričan, 
da so stroški previsoki, zato je začel 
plačila zaustavljati. Na veliki veči
ni spornih dokumentov, ki so omo
gočali transakcije, pa je bil tudi nje
gov podpis. Kot je znano, je nadzor
ni svet Skimarja na pobudo njegove
ga predsednika Gregorja Gomiščka 
sprejel sklep, ki je omejil pooblasti
la upravi in na ta način brez proku- 
ristovega soglasja ni mogla odloča
ti več o ničemer, zato je čudno, da 
se je Kralj začel upirati samemu se
bi. Na več ur trajajoči ponedeljkovi 
seji, 15. 12. 2008, je nadzorni svet 
Skimarja seznanil javnost s spornimi 
pogodbami ter s sklepom, da so sve
tovalni in odvetniški stroški previso
ki, pa čeprav so primerljivi s prejšnji
mi leti. Pravna dela, nujna za prvo fa
zo sanacije podjetja, pa so bila opra
vljena. In z roko na srcu, podjetje, ki 
ima toliko tožb, potrebuje dobre od
vetnike. Torej, kako lahko stroški za 
odvetniške storitve, ki očitno niso ta
ko nenormalno visoki, kot so kriča
li na ves glas, dvignejo toliko prahu, 
in to še posebej v fazi reševanja pod
jetja? Potemtakem so odvetniki Elan 
sistematično odirali že vsa leta in to 
ni bilo nič nenavadnega. Sedaj pa 
je v tem nekdo našel priložnost, da 
se skrije v oblak prašnih delcev (ali 
davčno oazo). Kdo?

Scenarij (?)
Kaj se je v Skimarju pravzaprav do
gajalo, da je prišlo do spora in zdrah 
na najvišjih nivojih piramide? M no
go teorij je slišati, kar drži kot pri
bito, pa je troje, da je davkoplače
valski žep znatno olajšan, da je de
lavčev jutri negotov zaradi napove
danih kadrovskih sprememb ter da 
imamo odgovorne, ki si tega ne že
ljo biti (oz. le takrat, ko je odgovor
nost dobra zanje). Verjetno se lahko 
tudi strinjamo, da je prav velika ide
ja o povezovanju (t. i. »sinergij«) Se- 
awaya z Elan Marine ter Elana z Al
pino sprožila tok neljubih dogodkov. 
Skimar in Seaway sta namreč konec 
novembra podpisala pismo o name
ri za sodelovanje pri navtičnem pro
gramu, kar je bil prvi korak v smer 
privatizacije Skimarja.
Kasneje se v javnosti pojavijo infor
macije o poslovanju Elana in o do
mnevni vpletenosti podjetij Seaway 
Group, d.o.o., in Alpina, d.d., za ka
terima stojijo tuje finančne družbe, 
sledi katerih vodijo v finančne oaze, 
teren do tja pa naj bi pripravili pod
porniki bivše janševe vlade, ki delno 
izhajajo tudi iz krogov Bajukove NSi. 
Znano je tudi, da je Seaway kapital
sko povezan s KD Group, ki je leta 
2007 svojo premoženje prenesla v 
off shore oaze. Tudi nakup Alpine se 
je izkazal za netransparentnega. Za
kaj se ne bi zgodilo podobno z Ela
nom? Filozofija sinergij zato vzbuja 
resen dvom o poštenosti akterjev in 
njihovih namenih, saj od misli o tem, 
da se želi nekdo polastiti Elanovega 
premoženja in pustiti upnike pra
znih rok, ni daleč do njene uresniči
tve. Preveč je mamljiva. Zgodba, ki 
spominja na dogajanje v Sladkem 
Vrhu, išče svoj začetek v oktobrskem 
času predlanskega leta, ko so lastniki 
imenovali nekatere nove člane nad
zornega sveta Skimar, za stolčke pa 
so se potegovali Gregor Gomišček, 
Ivan Štrlekar ter bivši tržiški župan 
Pavel Rupar. Slednjega so odrinili od 
sklede, Gomiščka pa so na prvi nasle
dnji seji izvolili za predsednika nad
zornega sveta. Njegovi ostali člani so 
bili še Matjaž Lenassi, direktor Alpi
ne, Metka Petek, predsednica upra
ve Triglav naložb, in Vojko Kokoravec 
iz skupine KD. Gomišček, ki se je že 
na svoji prvi seji začel intenzivno za
vzemati za kapitalsko povezovanje z

družbama Alpina in Seaway Group, 
je solastnika pomorskega giganta 
Japca Jakopina redno vabil na seje, ki 
se jih je ta prav tako redno udeleže
val kot svetovalec, ki naj bi pomagal 
Elan Marinu pri poslovanju. Uradno 
brezplačno. Problem je le, da naj bi 
obstajala celo svetovalna pogodba, 
po kateri bi se tako imenovane sto
ritve kompenzirale z najemom pro
storov v Elanu s strani Seawaya in iz 
Elanovih novih proizvodnih hal je že 
znano, da se tamkaj sestavljajo Sea- 
wayevi motorni čolni. Kompenzacija 
Jakopina in Gomiščka je Elanu pov
zročila skoraj tri milijone evrov izgu
be samo v preteklem letu. Seawayu 
pa prinesla proizvodne prostore v 
zameno za nekoristne nasvete.
Jože Kralj, takratni osebni svetova
lec bivšega predsednika uprave Um
ka, je bil zadolžen za pripravo analiz 
ekonomskih učinkov. Podpisanemu 
pismu so sledile sinergijske študije, ki 
so v primeru povezovanja ugotavlja
le črnogled scenarij. Vodstvo je nad
zornike seznanilo z dvema sanacij
skima načrtoma. V primeru ohrani
tve samostojnosti Skimarja naj bi ta 
leta 2012 ustvarjal več dobička kot 
v primeru povezovanja Elana Marine 
s Seawayem in Elana z Alpino. Sicer 
pa, kako neki bi naj recimo Alpina re
šila Elan, ko sama komajda drži glavo 
nad gladino? A kljub temu se je vod
stvo konec junija odločilo za plan B, 
ki je predvideval ustanovitev meša
nih podjetij.
Zaradi vse slabših poslovnih rezulta
tov in domnevnega prikrivanja ko
rektnih podatkov o poslovanju Ela
na je nadzorni svet marca (svežega) 
lanskega leta Kralja imenoval za pro
kurista Skimarja. Kralj pa je svojo ka
riero začel prav pod okriljem bivšega 
finančnega ministra, ki mu je poma
gal do štipendije za magistrski študij 
v ZDA ter velja za enega izmed nje
govih ožjih sodelavcev. Že mesec ka
sneje je vodstvo pod prisilo lastnikov 
odstopilo, nadzorniki pa so za nove
ga direktorja imenovali Ivana Štrle- 
karja, ki se mora lotiti zahtevne nalo
ge; preprečitve prisilne poravnave in 
stečaja ter sanacije Skimarja.

Pretrgane vezi
Veliki načrt je predvideval izčrpava
nje podjetja in prenos prodaje in ra
zvoja iz Elana Marine na Elan Vachts 
(mešano podjetje s Seawayem). Da
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gospodarstvo

bi prišlo tako daleč, so morali najprej 
odločitev o povezovanju podpreti 
lastniki na izredni skupščini. A zgodi
lo se je drugače kot načrtovano, saj 
je na mesto odstavljenega predse
dnika Kadove uprave Tomaža Topla
ka sedel Uroš Rožič ter pometel s »si
nergijami«. Štrlekarju in Kralju naro
či, da morata za dokapitalizacijo pri-

P O D L U P O

1. Dne 2 9 .2 .2 0 0 8  nadzor
ni svet na pobudo Gomiščka 
sprejme sklep, da se im enuje  
mag. Jožeta Kralja za proku
rista Skim arja in hkrati omeji 
pooblostila upravi, ki brez so
glasja prokurista ne more več 
odločati o ničemer. Kralj naj bi 
sicer bil eden od ožjih sodelav
cev bivšega finančnega mini
stra Bajuka.

2. Japec Jakopin iz Seaway 
Group je na povabilo Gomišč
ka prisoten na skoraj vseh se
jah nadzornega sveta, saj ga 
Gomišček predstavlja kot zu
nanjega svetovalca Skimarja 
za navtično industrijo. Obsta
jala naj bi celo svetovalna po
godba, pri čemer bi naj to sve
tovanje bilo kompenzirano z 
najemom prostorov v Elanu s 
strani Seaway Group. Rezultat 
svetovanja Jakopina je izgu
ba 2 ,9 milijonov evrov na mor
skem delu.

3. Kralj dne 19.9 .2008  posta
ne izvršni direktor družbe Sari
ni d.o.o., ki se kasneje preobli
kuje v družbo Sarini d.d.. Dru
gi izvršni direktor Sarini d.d.
je Boris Pipan, ki pa je hkrati 
član nadzornega sveta Alpine 
d.d., katere direktor pa je M a
tjaž Lenassi, član nadzornega 
sveta Skimar.

4. Da je Seaway kapitalsko po
vezan s KD Group ni skrivnost, 
enako tudi ne, da je KD Gro
up v letu 2007  prenesel veliko 
večino premoženja v »off sho- 
re« oaze.

5. Tudi nakup Alpine je pote
kal skrivnostno in je dvignilo 
precej prahu glede transparen
tnosti tega nakupa. Vse bolj 
kaže, da je obstajal poskus, da 
se preko povezanih finančnih 
holdingov in »off shore« družb 
prevzeti posle in premoženje 
ELLAN-a, upnikom pa pustiti 
zgolj dolgove.

praviti nov sanacijski načrt in z ban
kami doseči dogovor. Prvi uspehi so 
zaznavni v septembru, ko vodstvu 
uspe reprogramirati 20 m ilijonov 
evrov kreditov ter pridobiti 10 m ili
jonov evrov za dokapitalizacijo. Na 
ta način Skimar dobi denar za sana
cijo Elana in Elan Marine. Na osno
vi navedene dokapitalizacije je bilo 
ocenjeno, da bo Skimar odpravil ve
čji del finančnih bremen in poslovno 
leto zaključil na pozitivni ničli. Med
tem pa Kralj postane tudi izvršni d i
rektor konkurenčne družbe Sarini, 
d.d, s sedežem v Mariboru in to brez 
vednosti uprave ter nadzornega sve
ta Skimarja, kar je v nasprotju z de
lovno pogodbo prokurista. In -  po
glej, poglej (!!!) -  poleg Kralja se na 
direktorski funkciji omenjenega ma
riborskega podjetja nahaja še Boris 
Pipan, ki pa je hkrati član nadzorne
ga sveta Alpine in ima tako preko Al-

pininega direktorja Lenassija, ki za
seda stolček v nadzornem svetu Ski
marja, neposreden vpliv na razme
re v Elanu, hkrati pa lahko Pipan od 
Kralja dobi neposredne informacije o 
poslovanju Elana ali pa celo oblikuje 
njegovo poslovno politiko. Nato sle
di medijsko odmeven spor, ki se je 
zanetil med v.d. predsednika uprave 
prokuristom, ko je ta brez posveto
vanja javnosti posredoval informaci
je o poslovanju, hkrati pa več ni ho
tel podpisovati pogodb z zunanjimi 
svetovalci in odvetniki.
In kakšen je epilog? Vlada je imeno
vala nove člane skupščine Kapitalske 
družbe. Lastniki krivijo nadzornike, ki 
so imenovali upravo. Nadzorniki pa 
so vodstvu podjetja izrekli opomin in 
zahtevali, da stroške nemudoma zre
ducira. Štrlekarjeva zahteva po Kra
ljevi razrešitvi ni bila uslišana, zato 
zaradi totalne blokade vodenja po

slovnega sistema ne zmore zagota
vljati zakonitosti poslovanja in pošlje 
odstopno pismo. Kralj pa stoji na ša
hovnici še najdlje, do petega janu
arja, saj bo takrat najverjetneje skup
ščina Skimarja zamenjala nadzorni
ke. Odvetnika, ki naj bi si polnila že
pe, razmišljata o tožbi. Nič novega. 
Gomišček verjame, da so bili spreje
ti sklepi v dobro delavcev, ter verje
tno ve, da se zanj novo leto ne bo za
čelo nič kaj prijetno. Pod vodstvom 
predsednika Skimarjevega sindikata 
Dušana Ferjana so delavci zavarova
li še nekaj deset delovnih mest pred 
napovedano odpustitvijo 180 delav
cev, stavke pa zaenkrat ni na vidiku. 
Hobotnica ima vedno manj lovk, a 
zagotovo ji bodo kmalu zrasle nove. 
Morda močnejše. Počakajmo, kaj bo 
prineslo novo leto. Ali predvsem no
va oblast. Nekaterim Elanovim de
lavcem bojda zadnji regres. ■

P I P A N  j e  č l a n  n a d z o r n e g a  s v e t a  A L P I N A  d . d .
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državljanska vzgoja

Odgovornost šolskih oblasti do dem
Will Kymlicka v članku Vzgoja za državljanstvo (slov. prevod je nedavno izšel v reviji Vzgoja in izobraževanje) pravi, da sta 
zdravje in trdnost moderne demokracije odvisna od lastnosti in drž njenih državljanov: »Od njihove želje sodelovati v političnem 
procesu, da bi tako prispevali k javnemu dobremu in vzdrževali odgovornost političnih oblasti; od njihove pripravljenosti na sa
moomejevanje in uveljavljanje osebne odgovornosti v svojih ekonomskih zahtevah in osebnih izbirah, ki vplivajo na njihovo 
zdravje in okolje.« Po njegovem postanejo demokracije brez državljanov s takšnimi lastnostmi neobvladljive.
A N D R E J  A D A M

J avne politike, če hočejo biti koli
kor toliko uspešne, se torej mora
jo nasloniti na odgovornega posa
meznika. Kymlicka poudarja, da »drža

va ne bo sposobna poskrbeti za primer
no zdravstveno varstvo, če se državlja
ni ne bodo vedli odgovorno do svojega 
lastnega zdravja ...; država ne bo mo
gla priti naproti potrebam otrok, starej
ših in hendikepiranih, če državljani ne 
bodo privolili, da tudi sami prevzamejo 
del odgovornosti za svoje najbližje in de
loma poskrbijo za njihovo nego; država 
ne bo mogla zaščititi okolja, če državljani 
v svojih potrošniških odločitvah ne bo
do pripravljeni na krčenje porabe, več
kratno uporabo in recikliranje; vladna 
sposobnost uravnavanja ekonomije lah
ko doživi pretres, če državljani najemajo 
previsoka posojila ali zahtevajo pretirano 
povečanje plač; poskusi, da bi ustvarjali 
bolj pošteno družbo, bodo zabredli, če

vljenje, si je težko predstavljati, morda 
bo podobno temačnemu futuristične
mu romanu, morda nam bodo vladale 
multinacionalke (oziroma tržne zakoni
tosti), ki se ne bodo menile za zgodovin
sko pridobljene državljanske svoboščine 
in pravice, morda nam bo v slehernem 
možganskem vlaknu odmevala glasba 
orkestra blagajn iz veleblagovnic, s svo
jim enoličnim bip, bip, bip -  kdo ve? Ali 
ni že samo glasovanje o ohranjanju do
sedanje dolžine delovnega časa, ki se je 
odvijalo v evropskem parlamentu, škan
dal brez primere? Škandal, ki priča o ka
tastrofalno nizki ravni javnega uma? In 
ali ni sramota, sramota, sramota, da je 
bila ena izmed pobudnic tega predloga, 
ki načenja idejo skupnosti v samem je
dru, prav Slovenija, ena izmed najmlaj
ših skupnosti?
Politike, ki se omejujejo, ki se zaveda
jo svojih potencialnih moči in možnosti

tnost ipd. Maloprej sem omenil, da ta
kšnih ljudi ne razumem. Tudi zanje na
mreč velja, da bodo svoje cilje lahko iz
polnili le, če bodo živeli v dovolj osve
ščeni družbi, razgledani skupnosti, ki jim 
bo to dopuščala in omogočala. A pusti
mo to, strinjam se s Kymlicko, ki pravi, 
da si vsaka družba nemara lahko privošči 
določen odstotek takšnih ljudi, če le vsi 
drugi niso preveč pasivni in če dovolj do

bro skrbijo za ohranjanje javnega uma. 
Gledano tako, se ta odstotek ljudi prepu
šča volji drugih oziroma -  in to je že ego
istično -  skrb za javne zadeve preloži na 
ramena vseh drugih sodržavljanov. A kot 
rečeno, dokler je odstotek takšnih ljudi 
dovolj majhen, družba še lahko shaja -  
tudi s takšnim egoizmom. Toda kaj, če 
odstotek takšnih ljudi naraste? Kaj če dr
žava zopet resno premišlja o usmerje-

Toda p o lit ik , k i v im enu  ne vem kakšn ih  s traho tn ih  
n ih ilis tičn ih  in n e o lib e ra ln ih  id e j ne o m e ju je jo , tem več  
u k in ja jo  sam e sebe, n isem  m o g e l cen iti, ke r jih  p re 
p ro s to  n isem  razum el.

so državljani nenehno netolerantni do 
razlik in povečini brez pravega čuta za 
pravičnost.«
Kymlicko bi vam lahko navajal še in še, 
toda nekako sem prepričan, da vse to že 
veste. Še več, menim, da bi se vsega te
ga (in s tem svojega velikega pomena) 
morala zavedati večina državljanov. Prav 
zato, zaradi tega mnenja, mi ni in mi 
bržčas nikoli ne bodo jasni ukrepi šolskih 
oblasti, ki zmanjšujejo nivo splošne izo
brazbe v naši šoli -  to je splošne razgle
danosti v imenu zgodnje specializacije, 
tržnih pritiskov ipd. To seveda ne pome
ni, da ekonomskih pritiskov ni, ampak 
brez odgovornih državljanov, to je splo
šno razgledanih, solidarnih državljanov, 
tudi nas ne bo, vsaj ne NAS kot skupno
sti. Potem seveda ne bomo potrebova
li niti šolskih oblasti. Kakšno bo naše ži-

zlorabe, ki prav zato v šole uvajajo ak
tivno državljanstvo, ki spodbujajo razi
skovalno novinarstvo itd., sem vselej ce
nil. Toda politik, ki v imenu ne vem ka
kšnih strahotnih nihilističnih in neolibe
ralnih idej ne omejujejo, temveč ukinja
jo same sebe, nisem mogel ceniti, ker jih 
preprosto nisem razumel. Če bi jim sle
dili, bi morali skleniti, da javna umnost 
sploh ne obstaja. Sodelovanje v takšnih 
politikah potem ni skrb za zadeve jav
nosti, temveč zgolj zastopanje zasebnih 
pobud, zgolj igra, kako iz bdenja javno
sti prespati vedno nove zasebne kapri
ce. Kymlicka bi dejal, da je v vsaki druž
bi vselej določen odstotek ljudi, ki ne že
li sodelovati v javnih političnih zadevah, 
ki želi imeti mir pred politiko, državo in 
drugimi ljudmi, ker živi za svoje zasebne 
cilje: za družino, versko skupnost, ume-
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komentar

okracije
nem izobraževanju, ki ljudi dovolj zgo
daj usmeri v poklice in jim ne zagotovi 
splošne razgledanosti (književnosti, filo
zofije, psihologije, politike, državljanske 
vzgoje ...), ki je pogoj ohranjanja javne
ga uma? Kaj če bo sedanja šolska oblast 
morda najboljšim gimnazijam v državi (in 
to je že znaten odstotek populacije) do
volila uvesti takšen učni načrt, ki se v svo
ji radikalni izbirnosti zgleduje po medna
rodni maturi? Ali s tem ne bomo že pre
široko odprli vrat sebičnosti? Ali s tem ne 
bomo uzakonili življenja, ki se že prema
lo meni za javno sfero in dovoljuje preve
likemu številu ljudi, da se, kakor je to do
voljeno Amišem v ZDA, ukvarja le še s sa
bo in svojimi interesi? Pokažite še danes 
s prstom na uničevalce javne sfere, jutri 
vas namreč več ne bodo razumeli! ■
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»Ne glejte TV novic -  zavest se 
rojeva na ulicah« se glasi eno 
izm ed gesel množičnih dem o n 
stracij v Grčiji. 6 . decem bra  
2 0 0 8  je policija v središču Aten  
bruta lno  ubila 15 let starega  
fan ta  A leksandrosa. Kar je sle
dilo, se zgodi bolj poredko, več 
tednov tra ja joče dem onstracije ,  
pravzaprav  kar vstaja, ki v t re 
nutku, ko to pišem, še kar  t ra ja .

Atene v Pekarni
Dogodk i v Grčiji so lep, sko

rajda paradigm atski p rim e
rek tega, kako lahko nek navide
zno m ajhen »incident« sproži 
cel niz neustavljivega in d o lg o 
trajnega ljudskega besa. Kakor
koli je namreč bila sm rt Aleksan
drosa tragična, pa je bil v nekem 
smislu ub iti m ladenič le osnov
ni povod, vanj ustreljena krogla 
pa le način, kako se začne rušiti 
socialna iluzija ljudi, ki jih  tarejo 
številni p rob lem i. Kako namreč 
razložiti obseg in intenzivnost, 
nenazadnje pa tud i sporočilno 
vrednost večtedenskih uličnih 
dem onstracij, ki so pljusknile v 
številna druga mesta, od Londo
na do Kobenhavna in M adrida, 
nenazadnje tud i do nas?
Prva razlaga je solidarnost. To
da solidarnost s čim  ali kom? Le 
z um rlim  fan tom ? O č itno  ne, 
»acting out«, ko t se odvija v ta 
kih okoliščinah, verje tno odraža 
nabrano jezo in revo lt iz neke
ga večjega, polnejšega razloga. 
Naše ugibanje bi h itro  razpa
dlo  na tri m ožnosti. Prva je ne
zadovoljstvo s po litično  situaci
jo  v Grčiji, druga je širša in lahko 
zajema ekonom sko stanje, m o
reb iti trenutek recesije ali neoli- 
beralno k lim o sveta, tre tja  je, re
čeno sim plific irano, upor p ro 
ti sistemu in družbenem u re
du, ko t upajo anarhisti, ki v ne
zanem arljivi meri vod ijo  žarišča 
upora po svetu. Seveda so vsta
jo  oblikovali še d rug i e lem enti. 
Grški p rem ier Kostas Karaman- 
lis je bil skorajda prisiljen ponu 
d iti odstop. Opozicijski socialisti

so svojo prednost pred vladajo
čim i konservativci povečali, so
cialistična stranka (PASOK) se je 
dvign ila  na 38 odsto tkov pred 
vladajočo N ovo dem okratsko 
stranko (32 odsto tkov). N em aj
hen delež zagona protestov je 
zajahal na krilih nezadovoljstva 
državljanov z odzivom  oblasti 
na nasilje. Zelo verjetne so p red
časne vo litve  naslednje leto. Za
vest, ki se rojeva na ulicah, kot 
pravi geslo, v velikem delu zade
va m lade. To p o t se je protestn i 
val širil z univerze. V nekem tre 
nutku so dem onstracije  bile o r
ganizirane na 800 šolah in fa 
ku lte tah , po lic ija  pa po  zakonu 
ne sme posredovati na o b m o 
čju univerze: rem iniscenca na 
le to  68, na študentsko revo lu
cijo  je s tem  neizbežna. Kot vse 
kaže, so se v velikem  delu so
lidariz ira li tu d i uč ite lji in p ro 
fesorji, saj uprave univerz n i
so odob rile  dovo ljen ja  za po 
sredovanje po lic ije , s č im er so 
zaščitile š tudente. A rtiku lacije  
upora so s tem  nakazale na izra
ze nem ira in nezadovoljstva, ki 
spontano ruši sisteme in določa 
meje solidarnosti. Zavest na u li
cah Grčije ni ostala osam ljena, 
p rid ruž ili so se ji tisoči po Evro
pi. Toda kako je z n jo, čisto h i
po te tično , pri nas? Se lahko to, 
kar se je zgod ilo  v Grčiji, p ripe 
ti kjerkoli in ko t m ajhna iskra za
neti velik požar? Generalizirajo- 
či odgovo r bi se glasil p r itrd il
no. A če se človek spusti v m e
g lo  mariborskega vsakdana in si 
poskuša predstavljati, katera si

la bi uspela prem akniti m aribo r
skega študenta, da bi se naučil 
protestirati (o tem  sem eksten
zivno pisal že pred leti), si jo  je 
težko predstavljati. Je to  zm anj
šano subvencioniranje bonov 
za prehrano ali m ogoče zaprtje 
Štuka? Ne vem o. Atene v M ari
boru bi lahko prebudila Pekar
na. V časih, ko mariborska m e
stna vrhuška z županom  na čelu 
zateguje obroč okoli tega centra 
alternativne kulture, so se izra
zi solidarnosti bolj ko t ne zoži
li na podpisovanje peticije in še 
nekatere druge akcije posame
znikov, a vse prem alo. Že m o 
goče, da Pekarne ne bodo  rešili 
m nožičn i protesti in še težje si je 
predstavljati, da bi se ljudje zara
d i nje v takšnem številu  prese li
li na ulice. Toda zakaj ne? Na 
kateri točk i se začne d ržav ljan 
ska o b ču tljivo s t in kaj jo  spra
vi v m n o ž ičn o  g iban je?  In kje 
ustavi? Če kaj, po te m  prim era  
Pekarne in m ariborskega š tu 
dentskega radia MARŠ doka 
zu je ta  n e o b ču tljivo s t in a p a ti
jo , pre j ko t karkoli d rugega . In 
ve rje tn o  ne zgo lj študentsko. 
Ne le od so tn o s t upora ali p ro 
testov g lede  Pekarne, navzočih 
tu d i v b is tveno  m anjših d im e n 
zijah in d rugačn ih  fo rm a h , si
tuacija  razkriva še eno te m e lj
no  človeško vprašanje: nem oč 
posam eznika in ins tituc ije , da 
se ubrani pred sistemskim nasi
ljem  politike. V tem  smislu si ve
lja v  spom in priklicati še en gra
fit  iz Aten: »O djeb ite  maj 1968. 
Borite se zdaj!« ■

A c i J A
г

K A T E D R A 21



zapisi iz mrtvega doma

Odloženo razsvetljenstvo
DR.  S A M I R  O S M A N Č E V IČ ,  G R A D E C  (P R E V O D :  D A R IN K O  KORES JACKS)

Pred nekaj leti sem nekje pre
bral zmedeno vprašanje ne
kega zgodovinarja, ki se je 

mučil s tem, kako bi nekemu ne- 
zemljanu pojasnil domete, namen 
in okoliščine francoske revolucije, 
in posebej, kako bi mu razložil dej
stvo diametralno nasprotnih, to 
da vendar menda znanstvenih op i
sov in razlag tega svetovnozgodo
vinskega dogodka. Tisto, kar na pr
vi pogled implicira le golo m etodo
loško zmedo nekega zgodovinarja, 
ki si ne zna kaj početi niti z opazo
vanim dogodkom  niti z literarnim 
materialom, ki ga opisuje, se zajeda 
globoko v strukturo filozofske zme
denosti nad svetom, ki eno počne, 
drugo verjame, tretje o sebi trdi. 
Zatorej je tud i to, kar sledi - kot tu 
di večina tukaj prezentiranih m rtvo- 
domskih zapisov - le pogovor s fik
tivn im  nezemljanom, ki bi mu velja
lo v nekaj stavkih poskušati razložiti 
pojme, kot so islam, Evropa, nafta, 
kapital, kolonializem, imperializem 
in demokracija. Še posebej pa bi 
mu veljalo pojasniti, zakaj ogrom na 
večina znanstvenih in drugih zapi
sov, ki tematizirajo omenjene po j
me, v pristopu do njih kaže bodisi 
elementarno intelektualno neiskre
nost bodisi elementarno pom anj
kanje samorefleksije.

Sekularna ali krščanska?
Pravzaprav je namreč že sama te
ma formulirana ideološko. Spisanih 
je bilo že ogrom no tekstov o »isla
mu in Evropi«, »islamu in Zahodu«, 
»islamu in demokraciji« etc., a zdi 
se mi, da se je komajda kdo pov
prašal ne le, zakaj se v takšnih sin
tagm ah neki religiozni pojem zo
perstavlja nekemu geopolitičnem u 
pojmu, ampak če stvari sploh stojijo 
tako, kakor takšne in podobne sin
tagm e pravzaprav implicirajo. Im 
plicirajo pa - zelo enostavno - relaci
jo neke agresivne in zaostale religije 
do nekega prvenstveno sekularne
ga, visoko razvitega, pluralističnega 
in demokratičnega prostora, v kate
rem je mesto tako za različna m ne
nja in različne religije kot tudi za raz
lične interese. Če bi bil drugi del te 
hipoteze vsaj delno točen, bi lahko 
tukaj tekst kar zaključili, ker odno
sa med islamom in Evropo ne bi b i

lo niti treba tematizirati - pač glede 
na to, da tak odnos preprosto ne bi 
obstajal. Enako kot ne obstaja od
nos Evrope in budizma, Evrope in 
hinduizma ali kot od leta 1945 več 
ne obstaja odnos - te iste pluralistič
ne, tako rekoč prirojeno in neizbri
sno demokratične - Evrope in žido- 
vstva. Govor je torej o neki sofistici
rani zamenjavi tez: namesto da bi 
se kot Tomaž Akvinski iskreno in od
prto  obrnila contra gentiles, Evropa 
insistira na omenjenih lastnih »vre
dnotah«: evropsko razsvetljenstvo 
je povedlo človeka iz zgodovinske 
infantilnosti, Kant je celo Boga na

redil za antinom ijo uma in ga uki
nil kot znanstveno tem o, kritika re
ligije se je v bistvu končala s Feuer
bachom, Popperjevi »socialni teh
nologi« se v odprti družbi več ne 
ukvarjajo z vprašanjem, kaj nekaj je, 
ampak kako funkcionalno izboljšati 
stvari... Evropa insistira na tem sa- 
morazumevanju, da bi zadržala v lo
go če že ne ekonomske, pa vsaj du
hovne voditeljice v napredku člove
štva, vlogo g loboko humanih vse- 
človečanskih idej. Toda ponovim o:

v takem samorazumevanju ni me
sta za zoperstavljanje »preseženim« 
oblikam duhovne in politične eksi
stence, kakršna je islamska teokraci
ja. Gre torej zelo preprosto za to, da 
bi veljalo vprašanje o odnosu med 
Evropo in islamom preformulirati v 
vprašanje o odnosu evropskega kr
ščanstva in islama, krščanstva, ki se 
vztrajno izganja iz evropske samo- 
recepcije; Cerkve, ki je ločena od

države, vendar lahko še naprej dik
tira evropskim državam delovni čas 
trafike na vogalu ali število delovnih 
dni v tednu; križev na univerzah in 
sodiščih; končno tud i verouka v jav
nih šolah. Za razliko od »islamske
ga sveta«, ki se, kot vid im o, defin i
ra preko lastne religije ter se nav
kljub dem agogiji bogatih šejkov ne 
sramuje tega definiranja, ideološka 
Evropa, omenjenim  detajlom nav
kljub, zavrača, da bi se definirala 
preko krščanstva - a to  bi b ilo ne- 
zemljanu, ki bi ga decembra spusti
li v katerokoli evropsko mesto, zares 
težko pojasniti. Enako kot bi mu bi

lo težko pojasniti, od kod v neki raz
svetljeni tvorb i pri vsaki univerzi po 
en teološki inštitut, kot da bi Voltai
re ne bil nikoli živel, kot da bi Kant 
nikdar ne bil izrekel misli o antino- 
mijah uma.
Da neki prostor ne živi v skladu z la
stno ideologizirano avtorecepcijo, 
pa nujno vodi v nadaljnja protislov
ja. Ker če moderna Evropa sprejme, 
da se neprikrito definira tud i pre
ko krščanstva, potem  evropski ko
lonializem ni bil civiliziranje barba

rov, ampak krščanska kolonizaci
ja in brezobzirna duhovna, mate
rialna in religijska eksploatacija ne- 
krščanskega sveta; bivši in aktualni 
evropski imperializem torej ni le ka
pitalistična, ampak hkrati postane 
tudi eksplicitno križarska kategorija, 
bosanski, nemški in poljski vojaki v 
Iraku ali Afganistanu pa imajo ne le 
status udeležencev v sveti sekular- 
no-demokratični ameriško-evrop-

ski, ampak tud i krščanski antiterori- 
stični borbi in v neki vrsti krščanske
ga džihada, ki se skriva za sveto kra
vo demokratskih vrednot. To po
meni, da lahko, če defin iram o Evro
po kot krščansko, Irak in Afganistan 
povsem legitim no postavita vpraša
nje: Irak in krščanstvo?, arabski svet 
in krščanstvo? To pa je tisto, česar 
preprosto nočemo, ker samih sebe 
ne v id im o kot takšnih. Enako kot s 
strateškopolitičnega aspekta ne že
lim o akceptirati niti tako banalnih 
em piričnih dejstev, kot jih izposta
vlja neki švicarski islamolog: na za
četku 20. stoletja od nekaj manj kot 
300 m ilijonov muslimanov ni bilo 
»kolonializiranih« le kakih 20 m ili
jonov. Njegova »kolonialna tabe
la« še pravi, da gre za 20 m ilijonov 
- uganite! - afganistanskih muslima
nov. To pove vse.

Cuius religio, eius religio
Najboljši dokaz diskrepance med 
našo avtorecepcijo in našo stvar
nostjo je prav vprašanje izgradnje 
džamij v evropskih mestih (kar kako
pak nikakor nima nikakršne zveze z 
izgradnjo krščanskih molilnic na Ki
tajskem, da o misioniranju še nemi- 
sioniranih divjakov sploh ne govori
mo!). Duhovi se razburjajo v Avstriji, 
v Kolnu radikalna evropska desnica 
radikalno protestira na vse strani, iz
daja dovoljenja za izgradnjo džami
je v Ljubljani je dogodek sui gene- 
ris ter se kot tak vklaplja v to feno
menologijo evropske avtorecepcije, 
ki je z vsako novo islamsko m olilni
co konfrontirana ne le z občutkom, 
da pravzaprav daje dovoljenje za iz
gradnjo zelo učinkovitih terorističnih 
centrov, ampak da s tem »izdaja« ne
kaj, kar je bistveno starejše tako od 
razsvetljenstva kot od kritike religije 
in ločevanja Cerkve od države. Dej
stvo, da je velik del evropske popula
cije hkrati navidezno indiferenten do 
tega vprašanja, ne govori, vsaj zdi se 
tako, proti tezi, da tudi ta del prebi
valstva ne deli omenjenega občutka 
implicitne okupacije eminentno kr
ščanske identitete Evrope. K temu 
so doprinesli tudi znanstveniki, kot je 
sirsko-nemški islamolog Bassam Ti- 
bi, ki je investiral vso svojo energijo 
v dokazovanje elementarne nekom
patibilnosti islama in demokracije. To 
samo po sebi niti ni tako napačna te
za - vsaj v religijah, ki od človeka zah
tevajo, da je prima facie vernik in še
le potem človek, ter tudi vse ostalo, 
kar izhaja iz te sekundarne definicije 
-, kajti v takšnih religijah se teokracije 
namreč vzpostavljajo kot »najnarav
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V takšni Evropi bi džamije, cerkve in sinagoge imele status 
gradbenih objektov, namenjenih opravljanju metafizične higie
ne določenih ljudi z izraženimi metafizičnimi potrebami, ne pa 
politično totalitarnega urina.

Ideološka Evropa zavrača, da bi se definirala preko krščanstva 
- a to bi bilo nezemljanu, ki bi ga decembra spustili v katerokoli 
evropsko mesto, zares težko pojasniti.
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nejši« modusi socialnega in politič
nega strukturiranja. Toda problem ni 
v takšnih konstelacijah v islamu, am
pak v »vzvišeni« perspektivi, iz kate
re so omenjene ugotovitve izrečene, 
in v nereflektiranih premisah, ki so 
vanje vgrajene. To med ostalim naj
boljše dokazuje odločitev samega Ti- 
bija, da zapusti Nemčijo, ki mu, kljub 
statusu univerzitetnega profesorja in 
brezštevilnim publikacijam o islam
ski grožnji, ni dovolila postati polno
praven član nemške družbe. Druž
be, ki se definira kot odprta, sekular
na, demokratična, družbe, ki števil
nim neevropskim (nekrščanskim?) 
znanstvenikom dovoljuje delovanje 
na univerzah, vendar jim  očitno ne 
dopušča, da bi v skrajni konsekvenci 
razveljavili zavest o svojem vendarle 
kolonialnem in neevropskem (nekr- 
ščanskem?) poreklu.
Zdi se, da se prav tu dotaknemo srži

problema: le zares sekularni prosto
ri ne sprašujejo o svojem odnosu do 
neke specifične religije, ampak do 
religije nasploh, le zares pluralistične 
družbe razvrščajo ljudi po njihovem 
učinku (v smislu Popperjevih tehno
logov) in ne po njihovem poreklu, 
njihovi religiji etc. Evropa, ki bi, ži
vela v skladu z lastno avtorecepcijo, 
bi ukinila verouk v javnih šolah in vse 
vrste religiozne identifikacije v javnih 
ustanovah ter bi kot družba, ki verja
me v lastno znanost, imela pred sa
bo problem fundamentalizma vseh 
barv in zagovornikov zaprtih družb, 
ki se borijo pod najrazličnejšimi za
stavami. V neki takšni Evropi bi bil 
odnos med verskimi in posvetnimi 
prazniki ravno obraten od sedanje
ga, kot ustvarjalka najsvetejših raz
svetljenskih tradicij bi takšna Evropa 
imela problem z molilnicami vseh 
arhitekturnih in ideoloških oblik. »Is

lamsko vprašanje«, ki je donedavna 
bilo »židovsko vprašanje«, je torej 
mogoče rešiti prav v skladu z Mar- 
xovim navodilom, da je treba Žide 
emancipirati kot ljudi, ter da bo tako 
izginila potreba, da bi jih emanci- 
pirali kot Žide. Bassam Tibi bo po
tem lahko ostal v Nemčiji, Evro
pi se ne bo treba bati oboroženih 
in radikalnih muslimanskih (danes 
muslimanskih, ju tri morda kitajskih 
ali katerihkoli d rug ih) getov v Pari
zu ali Berlinu, dem okracije pa ne 
bo treba bran iti radikalnim  avstrij
skim, belgijskim  ali d rug im  plem e
n itim  desničarjem, ki še bolj od tu 
jih  re lig ij in modusov življenja pre
zirajo le dem okracijo samo. V ta
kšni Evropi bi džamije, cerkve in 
sinagoge imele status gradbenih 
objektov, nam enjenih opravlja
nju metafizične higiene do loče
nih ljudi z izraženim i m etafiz ičn i

mi potrebam i, ne pa po litično to - 
ta litarnega urina, s katerim  se sko
zi »krščansko«, »islamsko«, »žido
vsko« ali katerokoli d rugo  podob
no vprašanje pravzaprav označu
je lasten te rito rij. Cuius regio, eius 
religio.
Našemu fik tivnem u nezemljanu- 
sogovorniku bi najbrž šele tedaj 
postalo na pol jasno, o čem go 
vorijo  Strache in ameriški h ip -hop 
prid igarji ter kaj neki se v Meki ali 
Kabulu dogaja skoraj skozi vse leto, 
vendar pa mu po branju esencial
nih del, napisanih v zadnjih dvesto 
ali tristo letih, zagotovo ne bi bilo ja
sno, kakšno zvezo ima to z Voltairom 
ali Kantom. Kajti njune sanje (kakor 
tudi sanje moje malenkosti) so bile 
nekoliko drugačne od sanj sloven
skih muslimanov, ki, kot piše saraje
vsko Oslobodenje, že štirideset let 
sanjajo o džamiji v Ljubljani. ■
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iz domačega gnezda

Principium retinae orientalis

Globalizacija je v zadnjih 
dvajsetih letih pripomogla 
bliskovitemu rušenju tradi

cionalnih vzorcev, kar pa je za sabo 
potegnilo vrsto novih problemov, 
ki jih ni več moč reševati na nivoju 
akademskih razprav. Bliskovit razvoj 
komunikacij, predvsem pa nenasi
tna potrošniška družba, ki je posta
la brezbrižna do norm, ki so še ne
davno veljale, je pripomogla k ruše
nju tradicij. Vzhod se zaenkrat s tem 
še ni okužil, zato je njihova tradicija 
trdnejša in bolj vpeta v njihovo ži
vljenje, kar jim  daje povsem drugač
no podobo bivanja. Prav v tem se 
razlikujemo in napaka sodobne za
hodne družbe je malodane nasilno 
zbliževanje in združevanje različno
sti. Različnost je potrebno ohranja
ti, seveda vsako v svojem okolju, in 
samo spoštovanje ene in druge kul
ture je dopustno ravnanje. Spajanje 
in mešanje enega z drugim  je v ne

ki obliki zločin. Nihče nima pravice 
jemati tujega in nihče nima pravi
ce svojega vsiljevati drugim. Želim 
se pom ud iti ob aktualnem  vpraša
nju, ki bi nas m oralo še kako za
devati, k ljub trd itvam  m nog ih  po
sameznikov, da tem u ni tako. Naj
prej od ločno zavračam vsakršna 
natolcevanja o verski nestrpnosti, 
ker smatram površne in stereoti
pne razprave za neum nost. Osno
va mojega prepričanja so dejstva, 
oprta na zgodovinske podlage, 
sprem ljajoč razvoj in razcvet ku l
ture, ki evropskemu človeku da
je povsem drugačno podobo, za
to  so se tud i vedno, ob stiku ene 
in druge religije pojavili konflikti. 
Podoba Evrope nedvom no tem e
lji na judovski in krščanski tradiciji. 
Islam, ki je poskušal Evropo osvo
jit i dvakrat, ima s krščansko-judo- 
vskim izročilom  le malo skupne
ga. Vendar v danem trenutku ne

Noben verski nestrpnež nisem, če nasprotujem izgradnji tako velikega 
islamskega versko-kulturnega centra. Sem zgolj patriot, ki ljubi svojo 
zemljo, rod in domovino, kar je tujega pa sprejemam le v goste.

Foto: Jasna Č irič

K A T E D R A

ve pravice bistveni postu la t funk
cije oblasti, zato so tud i vsi prise
ljenci v teh državah imeli dovolj 
pogojev za nem oteno negovanje 
svoje kulture. Problem je nastal, ko 
se pojavi vprašanje, kaj je religija: 
kultura ali in tim a posameznika. Za 
Evropejce krščanstvo ni predsta
vlja lo nobenega problem a, saj je 
takšen ali drugačen katolicizem na 
tem  te rito riju  av toh ton. Vendar so 
s sklicevanjem na ku ltu ro  tud i d ru 
gi verniki zahtevali svoje pravice in 
v tem  so v večini držav uspeli tu 
di muslim ani. Tako so po m nogih  
mestih Evrope zrasle najprej m o lil
nice, nato džamije, ki so podobo  
teh mest bistveno spremenile. Te 
sprem em be se odražajo najprej v 
fizični podob i mest, nakar nastopi
jo  še druge podrobnosti, ki počasi, 
a zanesljivo dajejo svoj pečat. M u l
tiku ltu rnos t v nekem smislu po
meni korak nazaj, saj se iden tite 
ta posamezne nacije začne razkra
ja ti, kar je v bistvu katastrofa. Rav
no iz tega razloga je po trebno b iti 
previden in zelo skrbno postavlja
ti meje, koliko je dopustno pose
gati v iden tite to  ene in druge kul
ture. Seveda je prav tako po treb
no postaviti kriterije, kaj je ku ltu 
ra in kaj religija ozirom a ideo log i
ja. Prav tu je srž polem ike, ki že več 
kot trideset let brem eni slovensko 
javnost. Vemo, da v Sloveniji ži
vi okrog 47 .000 muslimanov, ki se 
ob svojih praznikih zbirajo v špor
tn ih  dvoranah in najetih prostorih . 
Prav na predvečer božiča 2008 je 
ljubljanski župan Zoran Jankovič 
podpisal pogodbo  o prodaji ze
mljišča islamski skupnosti za gra
dn jo  islamskega kulturnega cen
tra. O čitno  se mu je zelo m udilo,

Izjemno težko je govoriti o tako subtilni zadevi, kot so ver
ska čustva, kajti v hipu se te oprime sloves nestrpneža. Rav
no zato je v danem trenutku tako ugodna klima za ponov
ne razprave o tem, kako naj se umesti v prostor džamija  
v Ljubljani. A problem ni v formi, temveč v vsebini in o tej 
Slovenke in Slovenci nočemo vedeti skoraj nič, čeprav bi 
morali, saj bi le tako vedeli, v kaj se brezskrbno podajamo.

J A N U Š  R A S IE W IC Z

gre za vsebinsko razpravo o eni ali 
d rug i oblik i verske izraznosti. Gre 
za m nogo bolj pom em bne stvari, 
ki nosijo težo identite te , tem elje
če na dva tisoč let starem izročilu, 
in ko govorim o o Slovencih, smo 
krščanstvo prevzeli v osmem sto
letju, torej takrat, ko se je na sre
dn jem  vzhodu silovito  širil islam. S 
krščansko ku lturo  je zrasla vsa naša 
dediščina in dolžni smo jo varova
ti. Tokratni, tre tji pohod islama na 
področje Evrope se dogaja že ne
kako pol stoletja, a je strateško ne
prim erno bolj prem išljen od tistih  
dveh, ki sta se dogajala z ognjem  
in mečem. To se kaže predvsem v 
strategiji, ki se pravzaprav zelo d o 
bro obnese, saj je odpo r zelo ši
bak, uspeh pa je izjemen. Povoj
na izgradnja Nemčije, Beneluksa, 
Francije, razcvet skan
dinavskih in ostalih 
evropskih držav je bil 
nenasiten trg  delov
ne sile, saj je b ilo  do 
mače od ločno pre
malo. Ekonomska 
m igracija iz revnej
še vzhodne Evrope 
je bila idealna p ri
lika za krepitev ku
pne moči v teh d r
žavah, seveda 
pa je bila ta de
lovna sila cenej
ša. Ekonomski

D ž a m i ja  v 
Z a g re b u .

m om ent je bo
troval tud i kul
tu rnem u, po lne
mu posledic, ki jih 
ni nihče predvi
del. V vseh dem o
kratičnih državah 
so bile človeko-



tiha ihta

kajti ta hip še ni znana od ločitev 
ustavnega sodišča o m oreb itn i do 
pustnosti referenduma. Ta naj bi 
se nanašal na do loč itev d im enzij, 
saj je prav to  jabolko spora. N obe
no prepričevanje o tem , da im a
jo tud i drug je  velike verske centre, 
ne vzdrži. Slovenija je po svojem 
obsegu prem ajhna, da bi smela 
sprejeti tako ogrom en pro jekt ne
ke verske skupnosti. Zm ernost in 
prim ernost je še kako na mestu. 
Vsa polem ika, ki nastaja ob gradnji 
džamije, je razsežnost, ki je zasta
vljena. Ne gre zgolj za objekt, kjer 
bi lahko islamski verniki opravlja
li svoje verske obrede, ampak gre 
za m nogo  več. Gre za islamski kul
tu rn i center, kar pom eni m oliln ica, 
knjižnica, vrtec, verska šola, prav
zaprav za zelo obširen objekt, ki 
bo vseboval prav vse, kar islam kot 
ideologija potrebuje. To je vendar 
več kot zagotavlja Ustava RS, saj je 
samo po sebi umevno, da za vrati 
oziroma za zidovi takšnega objek
ta raste država v državi. To tud i po
meni, da je center podvržen pov
sem drugemu režimu; na njegovem 
teritoriju velja šeriat in samo vpra
šam se, kako bodo Ljubljančani gle
dali na obredno klanje in ostala do
gajanja, ki za nas niso sprejemljiva. 
Prav zato sem v uvodu zapisal, da bi 
se Slovenke in Slovenci morali g lo 
blje zamisliti, kaj dopuščajo s svojim 
skrajno tolerantnim odnosom do te
ga vprašanja. Utemeljeno se pojavi 
strah, saj dogodki na Nizozemskem, 
v Nemčiji in še kje nosijo sporočilo 
negativnega odnosa do nekontroli
ranega razcveta islamske ekspanzi
je na Slovenskem. Vedeti je potreb
no, da noben kulturni dialog, nobe
na strpnost, niti spoštovanje ne m o
rejo biti nad interesom lastne suve
renosti. Zdrznil sem se ob citatu iz 
Korana: O, verniki, delite (imetje), ki 
smo vam ga dali, prej, preden pride 
dan, ko ne bo več kupoprodaje, ni
ti prijateljstva niti posredništva. Gra
dnja džamije v Ljubljani torej ni zgolj 
problem MOL, ampak je to vpra
šanje m nogo širše. Predvidene di
menzije in namen niso v mejah, ki 
ne bi zbujale skrb. Islam je način ži
vljenja, zato se tako močno razliku
je od vseh drug ih  verstev, zato to 
likšen dvom . Prepričan sem, da 
kljub vsemu ne bi smeli dovo liti 
gradnje versko-kulturnega centra, 
saj ga islamski verniki v Sloveniji ne 
potrebuje jo . Za opravljanje svojih 
verskih običajev im ajo popolnom a 
vso pravico, da si zgradijo  m o liln i
co, norm aln ih  gabaritov. ■
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Čeprav je njegovo gospodar
stvo že globoko v krizi, se Slo
venec v predbožičnem času ni 
ukvarjal z zlomom finančne
ga trga. Kje neki, letos je bil 
še posebej radodaren in za
pravil več, kot so napovedova
li strokovnjaki. Priden.

Poslednji žur
Kolone avtom obilov živčnih razvalin pred nakupo

valnimi svetišči, ki svoje misli fokusirajo na prido
bitev ugodnega parkirnega mesta (najraje kar pred 
vhodom), in džungelske razmere v trgovinah z ne
popisno gnečo, kjer police padajo že zaradi umika
nja drug drugemu, so skušale odločno demantirati 
vest o recesiji. In da bi misel na krizo postala še bolj 
oddaljena, raja fanatično rije po znižanih zalogah bla
ga, skladišči hrano in pijačo ter kupi še kak televizor 
več, kot ga potrebuje. Kot da se pripravlja na vesolj
ni potop, ki ga želi dočakati dostojno -  v izobilju, in 
ne na obdobje skromnosti in varčnosti. Paradoksal
no je klima med kupci ugodna, saj ta zaenkrat ne pri
čakuje bistveno slabšega finančnega položaja svoje
ga gospodinjstva, borzni indeksi v rdečih številkah pa 
so kot vest o umirajočem otroku iz nerazvitega sveta. 
Zelo oddaljena. Če že, pa ga precej bolj skrbi brez
poselnost v prihodnjem letu. Ampak strah pred izgu
bo službe zgleda bolj kot nakupovalna obsesija. Kot 
»kupimo danes, kar si jutri ne bom o zmogli privošči
ti«. Kot zadnja velika razprodaja pred nakupovalno 
vzdržnostjo. Zadnji fuk pred impotenco. Kot zadnji 
veliki razuzdan žur pred pričakovanim obdobjem  po
manjkanja, takrat, ko bodo morda tudi v naši sosešči
ni umirali otroci in bo smrt dobila nov, doslej neznan 
priokus bližine. Očitno se je pesimizem razširil le med 
direktorji podjetij, njihovim i svetovalci in že odpušče
nim i delavci ter na finančnem ministrstvu, ki napove
duje, da se bo država 2009 zadolžila za skoraj 2,8 m i
lijarde evrov, na koncu leta pa naj bi dolg državnega 
proračuna znašal 9,3 milijarde evrov. Bojda nas čaka 
črno leto in prav sedaj Slovenec na novo odkrije he
donista v sebi. V najmanj primernem trenutku; ko se 
mora svet sprijazniti z dejstvom, da denarja ni, ker je 
ustroj usodno zahreščal in se pripravlja na zadnji pri
zor. Narod pa si tačas prizadeva za zares sproščeno 
Slovenijo. Planira megalomanske novoletne zabave, 
množična celebriranja uničevanja možganskih celic, 
načrtuje razkošne počitnice in si prizadeva izkoristi
ti vesele trenutke brezskrbnega konzuma, ki jim  bo
do šteti dnevi, takoj ko se leto preseli na svoj začetek. 
Kako apokaliptično. M edtem ko torej večina črnogle
dih napovedi, odpuščanj in gospodarskih težav ne je
mlje preveč resno, lahko v časopisih prebiramo član
ke, ki se krize lotevajo z dobršno mero optim izma, ko 
govorijo o tem, kako enostavno je krizo obrn iti sebi v 
prid, jo izkoristiti, pretentati, kako doseči, da kriza de

la namesto nas in podobne reči. Aha, super... torej je 
vse v najlepšem redu, grem o na pivo! Zdaj moramo 
počakati le še na naslovnice, ki so v stanju krize pre
poznale pravo naravo blaginje. Morda zveni cinič
no, misel pa se vseeno ne zdi tako zelo zgrešena. Pre
bujenim v družbi brez vrednot, ki ji drsi po spolzkem 
terenu malodušja in brezbrežnosti, pravzaprav sploh 
ne. V družbi, ki misli, da je okej, če zreducira čas za 
družino na praznike in pogrebe, kot najprimernejši iz
kaz naklonjenost do soljudi pa vidi v tem, da jih opre
mi z najnovejšo zabavno elektroniko ali pa jim  »for- 
vvarda« sms z dobrim i željami ter s tem potlači ob
čutek krivde zaradi odtujenosti do njih. In do njih sa
mih. To je družba, znotraj katere se s pomenom mo
rale ukvarjajo najbolj nemoralni izmed nas. Družba, 
v kateri so zlobni in grabežljivi memi tako inficirani 
s parolami potrošništva in materializma, da bo misi
ja osvoboditve izpod težkega jermena kapitalistične
ga vzdušja težja, kot se zdi. Brez enotnosti skoraj ne
mogoča. Namreč premik težišča našega razmišljanja 
mora v objektiv zajeti videnje krize kot priložnosti za 
nov začetek. Za vstajenje iz ruševin zahojenega stole
tja in ne za obnovo stanja, ki nas je pahnilo v negoto
vost. Operacija kapitalističnega mrtvaka ni smiselna, 
četudi jo skušajo vodilne strukture na vsak način izve
sti. Prvi poseg, ki ga je potrebno opraviti, je presaditev 
stanja duha civilizacije, ki se utaplja v navidezni nemo
či in samopomilovanju ter se sprijazni z usodo, še pre
den se le-ta sploh začne pisati. Dokler družba ne uvi
di, da je prav sama sebi največji problem, ker je zado
voljena z obliko suženjstva, v kateri je biti suženj kul 
in udobno, prevzemanje odgovornosti ne bo v mo
di. A kaj se bo zgodilo, ko bo s prihodom lačnih ban
čnih računov izginjalo udobje? Panika, obup, poveča
na suicidnost? Morda. Vsesplošna decembrska opija- 
njenost (saj ne pravim, da je to kaj novega, pa vendar 
je letos nekoliko drugače), je bila morda prvi indic za 
strah pred izgubo ustaljene življenjske rutine z vsemi 
njenimi udobnostmi. Nekje v podzavesti dušimo m i
sel na padajoče točke in nižji standard. Zdi se kot sen 
iz daljnih dežel, ki te sili v spanje, da ne bi uspel realizi
rati njegovega prihoda v resničnost. A alternativa ob
staja. Zato je bolje, da se izpod hladne prhe vrnemo 
trezni, brez bojazni pred resnico in v pripravljenosti 
napeti lastne možgane, da najdemo strategijo, kako 
zaigrati partijo naših življenj, ki jim  bo skupna vizija o 
svetu z na novo definiranim i ideali. ■
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Islam in džamija v Sloveniji
in terv ju

Ne glede na to, da je islamska skupnost po številu ver
nikov druga največja religija v Sloveniji, še vedno ni
ma osrednjega verskega objekta -  džam ije . 0  islamu in 
gradnji džam ije  v Sloveniji, smo se pogovarjali s ta jn i
kom islamske skupnosti v Sloveniji, Nevzetom Poričem, 
ki se je nedavno udeležil tudi rom anja v Meki.

ALEŠ KUSTEC

Koliko je m uslim anov v S loveniji 
in od kod priha ja jo?
Po popisu prebivalstva iz leta 2002 
v Sloveniji živi okrog petdeset tisoč 
muslimanov. Po naših podatkih jih 
je okoli deset tisoč več. Večina mu
slimanov, 90 %, ki živimo v Sloveni
ji, smo po poreklu iz Bosne in Her
cegovine, torej Bošnjaki. Ostali so iz 
drugih bivših jugoslovanskih repu
blik. Potem je majhno število musli
manov še iz Turčije in drugih musli
manskih držav.

Kako se m uslim ani poču tite  v Slo
ven iji, g lede na to , da že skoraj 
š tirideset le t čakate na izgradn jo  
džam ije?
To je pravzaprav glavni problem mu
slimanov v Sloveniji. Vse ostale stva
ri smo uspeli na nek način realizira
ti in se dogovoriti. Džamija je pro
blem, ki je star že štirideset let. Mo
goče obstaja tudi nekakšna krivica na 
naši strani, ker si morda nismo dovolj 
prizadevali tako kot sedaj. Mislim, da 
se bo sedaj to vprašanje kmalu rešilo 
in da bomo začeli z izgradnjo ter pri
šli do svojega cilja. Kar se tiče družbe 
v celoti, mislim, da so muslimani ze
lo dobro sprejeti. Mislim, da je Slove
nija dobra prijateljica Bosne in Her
cegovine. To je tudi pokazala v ča
su vojne v Bosni in Hercegovini, ko je 
od tam sprejela okoli sedemdeset ti
soč beguncev. Nekateri od njih so tu 
di ostali v Sloveniji. Mi nimamo nekih 
večjih težav v Sloveniji. Seveda ob
stajajo nekatere določene težavice, s 
katerimi pa se soočamo vsi skupaj, ki 
živimo v Sloveniji. Kot že rečeno, je 
edini pravi problem za muslimane v 
Slovenije izgradnja džamije.

Se je odnos do m uslim anov v Slo
ven iji sprem enil po 11. 9. 2001 -  
te ro ris tičnem  napadu v ZDA?
To je zanimivo vprašanje. Vendar m i
slim, da ne. Ker so muslimani tukaj 
živeli že prej, že desetletja, so eno

stavno pokazali, da sodijo v ta pro
stor, da Slovenijo čutijo kot svojo do
movino. Moram priznati, da so bi
li nekateri posamezni primeri, ki so 
skušali nekatere stvari zaostriti, am
pak na splošno mislim, da ni bilo no
benih večjih problemov glede 11. 
septembra in da je življenje enostav
no teklo naprej. No, eden izmed pro
blemov je bil, da so takrat po 11. sep
tembru mediji začeli malo bolj inten
zivno govoriti o džamiji, nekateri tudi 
v negativnem kontekstu. Takrat je za
gotovo to prispevalo k temu, da se je 
reševanje tega problema zaostrilo in 
da takrat nismo uspeli tega rešiti. Se 
pravi, bilo je nekaj medijskih »napa
dov« na islam in muslimane, ampak 
to je bilo takrat popularno ne samo 
v Sloveniji, ampak se je na celotnem 
Zahodu govorilo o islamu in musli
manih v nekem negativnem konte
kstu.

Kakšen je b il odziv slovenskih m u
slim anov na karika ture  o preroku 
M oham edu v danskem časniku? 
Verjetno ste opazili, da muslimani v 
Sloveniji nismo reagirali. Mi smo se 
oglasili z enim sporočilom za javnost, 
v katerem smo to obsodili. Nismo pa 
organizirali nobenih shodov. Verje
tno je to bil le povod za muslimane 
v nekaterih državah, da so pokazali 
svoje nezadovoljstvo, morda ne sa
mo s karikaturami, ampak tudi z dru
gimi stvarmi. Mislim, da so bili odzivi 
malo pretirani. Mi v Sloveniji smo se
veda obsodili zažiganje zastav in dru
gih simbolov nekaterih držav.

Vrniva se k džam iji. Zem ljišče za 
g radn jo  džam ije  naj b i stalo 4,6 
m ilijo n a  evrov, ko liko  p redv ide
vate, da bo stala še sama gradnja 
džam ije  in kdaj naj bi b ila  konča
na?
Glede na zelo visoko ceno islam
sko kulturnega centra, še trenutno 
ne govorimo o končni ceni. Islamski

center se bo gradil po fazah. Prva fa
za je seveda nakup zemljišča, ki sta
ne 4,6 milijona evrov, kot ste pove
dali. Mi se sedaj osredotočamo na to 
cifro. Moramo najprej kupiti zemljo. 
Ko jo bomo kupili, bo realno govori
ti o začetku izgradnje džamije. Seve
da bo potrebno plačati tudi komu
nalne prispevke, okrog dva milijona 
evrov. Potem bo potrebno organizi
rati arhitekturni natečaj, kar bo zago
tovo znašalo nekaj sto tisoč evrov. Ko 
bomo izpeljali ta natečaj in izbrali re
šitev, potem bomo lahko govorili o 
končni številki, koliko bo stala izgra
dnja džamije. Do takrat pa ne more
mo reči, da bo džamija stala toliko in 
toliko. 24. decembra 2008 smo pod
pisali pogodbo o nakupu zemljišča. 
V začetku naslednjega leta bomo po
stali dejanski lastniki zemljišča. Takrat 
pričakujemo, da se bo ta projekt laž
je nadaljeval.

Glede na to , da gre za velike zne
ske, pričaku je te , da boste večino 
denarja zbra li sami, ozirom a p r i
čakujete tu d i kakšne donacije  iz 
tu jine?
Prizadevamo si predvsem, da bi sa
mi kupili zemljo. Torej, da postane
mo lastniki zemljišča. Kaj bo potem, 
ne vemo. Imamo sicer določene po
govore z malo večjimi donatorji, ki so 
pripravljeni prispevati določena sred
stva. Bomo videli, kaj bo. To je vse 
prihodnost in o prihodnosti je težko 
govoriti.

Nekateri naspro tn ik i džam ije  t r 
d ijo , da m uslim an i v S loveniji ne 
po trebu je te  džam ije, da im ate 
dovo lj m o liln ic . Kakšna je pravza
prav razlika m ed m o liln ico  in  dža
m ijo?
Molilnica je pravzaprav vsak objekt, 
v katerega se položijo preproge in 
se lahko moli. Torej, brez kakršnega 
koli simbola in funkcije. Džamija pa 
mora imeti minaret. Obrnjena mo
ra biti proti Meki. Imeti mora določe
ne stvari, ki so povezane s pravili isla
ma oziroma izgradnjo takega objek
ta. Ponavadi so vhodna vrata v na
sprotni strani od Meke. Vse se doga
ja v tem prvem delu. Ostali del objek
ta ne sme biti pred molilnico oziro
ma sakralnim delom objekta. Glav
ni simbol džamije je minaret. Kakšen 
bo, je odvisno od arhitektnega nate
čaja. Kar se tiče molilnice, mi slednje

že imamo. Tudi v tej hiši je bila molil
nica [sedež islamske skupnosti v Lju
bljani]. Zdaj smo kupili drugo hišo v 
Šiški, kjer smo molilnico malo pove
čali. To bi naj bila nekakšna vmesna 
faza do izgradnje džamije. Torej, vsa
ka hiša je lahko molilnica. Džamija pa 
je naš simbol in zaradi tega si jo pri
zadevamo zgraditi.

Referendumsko vprašanje je po 
stavljeno tako, da oporeka same
mu m inare tu  in n jegovi v iš in i. To
rej je to  posredno vprašanje o iz
g ra d n ji džam ije , ker, ko t trd ite  sa
m i, brez m inare ta  džam ije  ni? 
Tako je. Mi bi si lahko zgradili kakršno 
koli hišo v teh štiridesetih letih. Torej, 
brez minareta. Ampak želimo si dža
mijo, ki bo imela svoje simbole.

Kakšni pa so vaši odziv i na zb ira 
nje podp isov za referendum ?
Za medije sem že izjavil, da je go
spod Mihael jarc politično mrtev 
brez zgodbe o džamiji. Če se spo
mnite, da od leta 2004 pa do danes 
njega ni bilo v medijih. On je posku
šal tudi leta 2004 na volitvah pridobi
ti politične glasove na problemu dža
mije. Na svojem plakatu je imel celo 
prekrižano džamijo. Vendar ni uspel 
in je dobil samo 78 glasov na teh vo
litvah. jaz bi to  komentiral kot neka
kšno zbiranje političnih točk, ampak 
verjamem, da ljudje v Sloveniji niso 
naivni. Žal pa takšne osebe pošiljajo 
napačno sliko v Evropo in svet o Slo
veniji in Slovencih, kajti slednji niso 
takšni.

Glavni oč itek gospoda Jarca je, da 
islam ni m iro lju b n a  in n e p o litič 
na re lig ija . A b i lahko povedali kaj 
več o islamu?
To je njegova teza že kar nekaj ča
sa. Poglejte, beseda islam prihaja iz 
besede selam, ki pomeni mir. Tukaj 
imamo iste korenine v obeh bese
dah. S-L-M, potem samo zamenja
mo vokale in iz besede selam dobi
mo besedo islam. Islam je zagotovo 
miroljubna religija. To bom podkre
pil s kučanskim stavkom v četrtem 
poglavju, v katerem Bog pravi, da t i
sti človek, ki nekomu reši življenje, v 
bistvu reši celo človeštvo. In če neko
mu odvzameš življenje, je enako, kot 
da si vzel življenje celemu človeštvu. 
Torej, življenje v islamu je sveto. La
stnik življenja je izključno Bog. Nihče
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in terv ju

na tem svetu, razen Boga, nima pra
vice drugim odvzeti življenja. Obsta
jajo nekateri ljudje, ki se skrivajo za 
islamom in skušajo izvajati svoje la
stne interese. Teroristični napadi ni
majo nobene zveze z islamom, kajti 
življenje je sveto. Priti v nek trgovin
ski center in pobiti številne nedolžne 
ljudi, je v islamu velik greh. Zaradi te
ga jaz ne sprejemam teze, da je islam 
nemiroljubna religija oziroma da je 
celo politična religija. Parlament se je 
že zdavnaj preselil iz verskih institucij 
v državne ustanove, zato religija ozi
roma islam deluje samostojno brez 
kakršnih koli političnih zadev.

Kar na Zahodu velikokrat zbuja  
očitke islamu, je tudi položaj žen
sk v islamskem svetu.
Ko beremo islamsko literaturo, vidi
mo, da ima ženska pravzaprav ze
lo dober položaj in pravice. Tukaj je 
stvar običajev. Ljudje prenesejo svo
je lokalne običaje v družbo. Tako Za
hod pravzaprav vidi položaj žensk v
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islamu skozi te običaje. Islam ne za
tira ženske in ji daje velike pravice, 
vendar pa ti običaji to nadvladajo in 
dominirajo. Tako da ne bi govoril o 
zatiranosti žensk v islamu, ampak o 
običajih muslimanskih narodov. To je 
problem. Zahodu je enostavno po
trebno ponuditi prave informacije o 
položaju žensk v islamu.

Islam je v bistvu dokaj socialna re
ligija, saj im a v enem  izm ed ste
brov predpisano miloščino do 
revnih. Se slednja redno izvaja?
Moram priznati, da je pri izvrševanju 
petih praktičnih islamskih dolžnosti 
zekat [dajanje miloščine] zelo zapo
stavljen. Ljudje ga ne prakticirajo ta
ko, kot bi morali. Ne vem zakaj, am
pak dati nekaj od sebe, je zelo težko. 
To ni samo pri muslimanih, to je tu 
di pri drugih. Obstajajo tudi tisti, ki 
to prakticirajo, vendar pa je veliko t i
stih, ki se ne menijo za ta steber ozi
roma to dolžnost ali pa dajo le sim
bolično nekaj denarja. 2,5 odstotka

je potrebno odšteti od viška, to je od 
tistega, kar stoji celo leto. Če imamo 
recimo na banki ali doma 1600 evrov 
in več, ki je višek in ga nismo potre
bovali tekom celega leta, letos je bi
lo toliko določeno, vsako leto se do
loča ta meja, potem moramo od te
ga dati 2,5 odstotka revnim, obsta
ja pa tudi možnost, da se to vplača 
v skupnost.

Nedavno ste b ili na rom anju  v M e 
ki. Kaj se vas je na tem  rom anju  
najbolj dotaknilo?
Srečanje s Ka'bo, črno kocko, pro
ti kateri se muslimani obračamo v 
času molitve. Ko človek to zagleda, 
enostavno vse pozabi. Vidi, da je ne
kaj zelo majhnega. Tam je ogromno 
ljudi. V tem prostoru okrog Ka'be se 
lahko zbere milijon dvesto tisoč ljudi. 
Ka’ba pravzaprav simbolizira božje 
edinstvo. Muslimani verjamemo, da 
je božji prestol nad Ka'bo ter da an
geli krožijo okoli tega prestola in sla
vijo zveličanega boga. Simbolika te

ga kroženja je prenesena na Zemljo, 
kjer ljudje krožijo okoli Ka'be. Druga 
stvar, ki je bila zanimiva, je bilo število 
ljudi, ki so v 48 urah dobesedno pre
plavili deset ulic širokih deset ali več 
metrov, saj so prihajali na džemre- 
ta oziroma tja, kjer se kamenja hudi
ča. jaz sem to opazoval iz mostu. Ne 
moreš verjeti, da nenehno odhajajo 
in prihajajo ljudje. Ta množica me je 
fascinirala. Bili so ljudje različnih na
rodnosti. Tretja stvar je bila srečanje 
z božjim poslancem oziroma prihod 
k njegovemu grobu. Šli smo v Me
dino, mesto, ki je 450 km oddaljeno 
od Meke, v džamijo božjega poslan
ca Mohameda, m ir z njim. Ko pride
mo do njegovega groba, ga vsaka 
vernica in vernik pozdravita z našim 
pozdravom: 'Selam alejkum, )a resu- 
lalllah1, kar pomeni: 'M ir s teboj, bož
ji odposlanec'. Ta bližina med božjim 
odposlancem in vernikom je zelo fa
scinantna. Torej, te tri stvari so bile 
zame najbolj pomembne v času ro
manja. ■

I 2 7



splet

Facebook demokracija
Svetovni splet počasi postaja spletni svet, na katerega  se »seli« naša družba. Za »zdravo« in sproščeno uporabo  
in obravnavo svetovnega spleta pa je potrebno predvsem razu m eti  njegove značilnosti, ki g en erira jo  nove nivo
je kom unic iran ja  in m e h a n izm e  iz ra ža n ja  osnovnih družbenih  kom unikacij .

M A TJA Ž  G E R M

Nekatere spletne aplikacije 
so tud i v slovenskem oko
lju zrasle v organizirane sis

teme za izražanje javnega mnenja, 
n jihov produkt, izvleček kom uni
kacijske interakcije, pa celo v javno 
mnenje samo, ki ga kot referenco 
uporabljajo tudi drugi mediji. Po
leg obravnave že preskušane pre
pletenosti med novim i in trad ic io
nalnim i mediji takšna slika sili tudi 
v diskusijo o splošnem razumeva
nju implikacij svetovnega spleta in 
njegovega konteksta. Svetovni svet 
je vraščen v družbo, zato je nje
gova uporaba fenomen, ki je z ra
zvojem informacijske družbe vzbr
stel v sestavni del privatnega in po
slovnega življenja presežnega dela 
ljudi, njegova družbena moč pa z 
dostopnostjo še raste in se širi. Ob 
tem je svetovni splet in širše in ter
netna tehnologija, kot se je zgodi
lo tud i s televizijo in drugim i m no
žičnim i mediji, postal družbeni gra
dnik, sistem, ki je tako prisoten, da 
ga sploh več ne opazimo. Odrašča
joča internetna generacija je »oku
žena« s svetovnim spletom, kar jo 
na nek način distancira od njegovih 
razsežnosti in dimenzij, uporablja 
ga nagonsko in ga tako tud i razu
me. Starejše generacije so pri upo
rabi interneta precej bolj senzacio
nalistične.
Socialna omrežja ko t fenom en 
spletne kom unikacije  so postala 
prave sofisticirane sociološke sku
pnosti na in te rne tu . M ed najbolje  
o rganizirane in izpopoln jene sis
tem e spletnega in tegriranega ko
m unic iran ja  sodi prav aplikacija 
Facebook. N ov m ejn ik v njenem  
razvoju se tre n u tn o  realizira tud i 
v našem okolju , ko z vza jem nim i 
prenosi med sp le tn im  in realnim  
svetom  prihaja do  medijske aktu 
alizacije tem , ki so se pravzaprav 
rod ile  na Facebooku. Pri tem  je 
po trebno  zanem ariti ali vsaj pre- 
in te rp re tira ti dejstvo, da gre za 
vsebine s koreninam i v »realni« 
d im enziji, ki jih  je »nevidna sila« 
na spletno om režje zgolj prene

sla, ravno zaradi te »nevidne si
le«, ki pravzaprav povzd igu je  po 
men tovrs tn ih  aplikacij in jih  le
g itim ira  in celo instituciona liz ira . 
Facebook je v b liž in i našega šir
šega dojem anja najprej »razbu
ril« s sp le tno gon jo  p ro ti hrvaške
m u prem ierju  Sanaderju. Fascina
cijo  nad sp le tn im i skupnosti, ki se 
združu je jo  v okviru Facebook sku
pin, je pravzaprav vzbudil repre
sivni m om ent, m ediji in širša jav
nost so se nam reč za fenom en za
čeli zan im ati po aretaciji dom nev
nega ustvarjalca in adm in is tra to r
ja p ro tiv ladno  nastrojene spletne 
skupine, ki so ga hrvaške oblasti 
obravnavale zaradi suma sovra
žnega govora. Zan im iv je tore j 
im pu lz  -  represija, ki diši po o d 

da ljen ih  časih bojev za č loveko
ve pravice in dem okracijo  v tem  
oko lju . P odobnost je vidna na več 
n ivo jih , v sociološkem kontekstu 
pa je pojavom a skupna reakcija, 
ki jo  je sprožila represija -  tore j za
n im anje. Tudi v slovenskem p ro 
storu se je Facebook ins tituc iona 
liziral v po lit ičn ih  vsebinah. Po
tem  ko se je ne preveč m nožič
no »pojavil« kot kom unikacijsko 
o rod je  v letošnji vo liln i kam panji, 
je pozornost nase skoraj spekta
kularno p ritegn il ob  im enovanju  
D im itrija  Rupla v službo v kabi
netu predsednika vlade. Po litič
na anom alija  je svoj odgovo r d o 
bila prav na svetovnem  spletu s 
skupnostjo več 10.000 reg istrira
nih nasprotn ikov Pahorjeve o d lo 

Ko je Facebook prevzel legitimnost javnega mnenja, je v novo 
dimenzijo vstopil celoten kompleks njegovih vsebin, pri čemer 
je medijska selekcija brutalna

facebook
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čitve. M ed iji so se na nek način 
okoris tili te v irtua lne  m oči in z njo 
nadgrad ili svojo družbeno v logo. 
Precedenčna reakcija pa že zara
di svoje de fin ic ije  povzroči plaz. 
M ed iji so tako prej om enjen vzgib 
sprejeli za svojega in pa preveri
li tu d i na prim eru  zaostritve o d 
nosov m ed Slovenijo in Flrvaško, 
ko so re la tivno izredno pozornost 
nam enja li razvoju in g iban ju  ko
m unikac ije  o te j tem i na svetov
nem  sp le tu , tako  kva n tita tivn o  
v ob lik i ko lič ine  »sp le tn ih  duš«, 
ki so z zapored jem  k likov izrazi
le do ločeno  m nenje , ko t tu d i v 
kva lita tivnem  smislu z izvlečkom  
izraženih m nen j. Na žalost pa so 
m ed iji večkra t izgub ili kompas 
pri obravnavi sp letnega javnega 
m nenja in ga prenesli preveč ne
p rev idno  in selektivno.
Ko je Facebook prevzel le g iti
m nost javnega m nenja, je v novo 
d im enzijo  vstop il ce loten kom 
pleks n jegovih  vsebin, pri čemer 
je medijska selekcija bruta lna. Iz
bor specifičn ih tem  v g om ili vse
bine kriči po in tegrac iji širšega te 
matskega kroga in daje tu d i nove 
razsežnosti diskusiji o »varnosti« 
in sovražnem govoru  na svetov
nem spletu, ki je predvsem zaradi 
narave spletne dem okracije  p ro 
blem , s katerim  se strokovnjaki za 
in form acijsko d ružbo in tenzivno 
ukvarja jo že d lje  časa (Slovenija je 
m in is trs tvo  za in form acijsko d ruž
bo, ki je de lovalo  le štiri leta, uki
nila leta 2005!?).
S še spre jem ljivo  m ero osladno
sti bi lahko to re j rekli, da je tud i 
Slovenija začela proces in teg rac i
je in te rne tne  dem okracije . V na
daljevanju je nu jno  p iljen je  o ro 
d ij in de fin ic ij takšnega razvoja, ki 
lahko nevtraliz ira negativne smeri 
in usmerja »zdravo« uporabo ko
m unikacij svetovnega spleta, ki 
jih  lahko om ogoči predvsem  ra
zum evanje nove družbe. Pri tem  
nas zm ore vo d iti p reprosto de j
stvo, da konzum ira ti še ne pom e
ni razum eti. Nenazadnje, tu d i te 
levizija je bila nevarna, dokle r je 
n ism o razum eli. ■
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univerzitetno

Priložnosti za mlade v EU
M lad i im ajo  m ožnost zaposlitve v naslednjih institucijah Evropske unije: Evropski kom isiji, Svetu Evropske unije, Evropskemu parlam entu , Sodišču 
Evropskih skupnosti, Evropskemu računskem u sodišču, Ekonomsko-socialnemu odboru, Odboru regij in Evropskemu varuhu  človekovih pravic. Za 
izbor kadrov skrbi Evropska služba za izbor kadrov (EPSO), ki na podlagi rezu ltatov standardnih preverjanj izbere najuspešnejše kand idate .

J A S M I N A  A N T O N IJ E V IČ

Delo v evropskih institucijah 
je zanimivo, raznoliko in 
nudi možnosti za napredo

vanje, vendar pa je tudi zelo napor
no in odgovorno. Zaposleni m o
rajo biti sposobni delati v kulturno 
mešanem okolju in obvladovati na
trpan urnik, poleg maternega pa 
morajo dobro poznati vsaj še ene
ga izmed uradnih jezikov EU. Posa
mezniki z univerzitetno ali enako
vredno izobrabo lahko kandidirajo 
za delovna mesta ranga A, ki so ve
činoma administrativne ali mene
džerske narave. Večina del je do
stopnih posameznikom z univerzi
te tno izobrazbo katere koli smeri. 
Obstajajo pa tudi številna delovna 
mesta, namenjena le določeni ka
tegoriji posameznikov, kot na pri
m er raziskovalcem, jezikoslovcem, 
inform atikom , ekonomistom, stro
kovnjakom s področja političnih 
ved, pravnikom itd. Posamezniki z 
uspešno opravljenim m aturite tn im  
izpitom  oziroma doseženo enako
vredno ravnjo visoke ali tehnične iz
obrazbe ter vsaj dvema letoma re
levantnih delovnih izkušenj lahko 
kandidirajo za delovna mesta ranga 
B in C. Zaposleni v rangu B so ve
činoma odgovorni za izvajanje po
litik Evropske unije, zaposleni ran
ga C pa opravljajo administrativno 
in pisarniško delo. Zaposleni ran
ga D opravljajo osnovna podpor
na dela. Posamezniki, ki so v insti
tucijah EU zaposleni za nedoločen

čas, so izbrani na podlagi javnih 
razpisov v okviru EPSO. Posame
zniki, ki delajo za določen čas, ne 
sklenejo pogodbe z EPSO, temveč 
neposredno z evropsko insitituci- 
jo. Vseh osem omenjenih institucij 
Evropske unije ponuja tudi priprav
ništva, ki trajajo od 3 do 5 mese
cev. Kandidati za pripravništvo v in
stitucijah Evropske unije morajo ve
činoma imeti univerzitetno ali ena

kovredno izobrazbo in načeloma 
naj bi bili državljani ene izmed dr
žav članic ali kandidatk za priključi
tev EU. Število sprejetih kandidatov 
iz tretjih  držav je zelo omejeno. Pri
pravništvo je lahko neplačano, šti
pendirano ali pa je posameznikom 
dodeljeno skromno plačilo, ki del
no krije stroške bivanja. Delo prak
tikantov je podobno delu zaposle
nih na delovnih mestih ranga A. In
stitucije Evropske unije se pogosto 
razlikujejo tako glede tipa priprav
ništva, kot tudi glede pogojev, p ri
jave in pravil povezanih z njim . V 
nadaljevanju sledi pregled možno
sti, ki jih m ladim  ponujajo tri insti
tucije EU, ki so med m ladim i najbolj 
priljubljene. Kandidati za pripravni
štvo v Evropski komisiji morajo im e

ti zaključeno univerzitetno izobra
ževanje ali enakovredno spričeva
lo do roka za oddajo vlog, kandida
ti iz držav članic morajo dobro po
znati vsaj dva uradna jezika skupno
sti, od katerih mora biti en delov
ni jezik Evropske komisije, kandidati 
iz držav nečlanic pa morajo dobro 
poznati vsaj en delovni jezik Evrop
ske komisije. Evropska komisija le
tno  ponuja dve obdobji pripravni

štva, v okviru teh dveh obdobij pa 
lahko pripravništvo traja najmanj 
tri in največ pet mesecev. Obstaja
ta dve različni obliki pripravništva 
na Evropski komisiji, prevajalsko 
pripravništvo v okviru Generalne
ga direktorata za prevajanje in ad
m inistrativno pripravništvo v okviru 
ostalih Generalnih direktoratov in 
splošnih služb, ki so večinoma loci
rani v Bruslju. Generalni sekretariat 
Sveta Evropske unije vsako leto raz
piše 70 mest za pripravništvo, ki v 
povprečju traja 5 mesecev. Name
njeno je državljanom držav članic 
EU, ki imajo pred rokom za oddajo 
vlog univerzitetno d ip lom o ali ena
kovredno izobrazbo. Ponujajo tu 
di neplačano pripravništvo študen
tom  tretjega, četrtega ali petega le

tnika fakultete, ki zahteva udeležbo 
na pripravništvu kot del opravljene
ga študija. Evropski parlament nu
di plačano prakso splošne ali novi
narske usmeritve, ki je namenjena 
posameznikom z univerzitetno ali 
enakovredno izobrazbo in se opra
vlja pet mesecev. M ladim , ki so že 
opravili maturitetni izpit ali imajo 
enakovredno raven visoke ali tehnič
ne izobrazbe, omogoča opravljanje 
neplačane prakse. Nudi tudi plačano 
prakso za invalide, namen le-te pa je 
olajšati invalidnim osebam vključeva
nje v delo. Praksa je namenjena po
sameznikom z univerzitetno ali ena
kovredno izobrazbo in osebam, ki ni
majo univerzitetne izobrazbe in tra
ja pet mesecev. Za prevajalce obstaja 
plačana in neplačana praksa, prva je 
namenjena posameznikom z univer
zitetno ali enakovredno izobrazbo in 
se opravlja tri mesece v Luksembur
gu, druga pa je za mlade, ki so šele 
na začetku visokošolskega izobraže
vanja. Za diplomante, ki so že opra
vili izobraževanje za (konferenčno) 
tolmačenje in katerih jezikovna kom
binacija lahko instituciji koristi, je na 
voljo omejeno število mest za opra
vljanje prakse za konferenčne to l
mače. Evropski parlament lahko tu 
di dodeli štipendije pripravnikom za 
konferenčne tolmače, ki imajo diplo
mo iz tolmačenja, nimajo pa še de
lovnih izkušenj. Zaposlitev ponuja
jo tudi različne evropske parlamen
tarne politične skupine, za staž pri 
poslancih v Evropskem parlamentu 
pa življenjepis pošljete kar n jem u.■

Zaposleni morajo biti sposobni delati v kulturno mešanem oko
lju in obvladovati natrpan urnik, poleg maternega pa morajo 
dobro poznati vsaj še enega izmed uradnih jezikov EU.
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šport

Brez Štajercev ni košarke
V Mariboru se igra najboljši nogomet, v Celju in Velenju 
rokomet, odbojka je bila nekoč prestižna, najboljši košar
karji in trenerji s štajerskega konca pa so ljubljanski Olim
piji skozi desetletja vlivali moč, prepoznavnost. Brez Šta
jercev ni košarke, vse se začne in konča pri Štajercu.

M I L A N  L A Z A R E V IČ

Izbor Jureta Zdovca za selektorja 
slovenske košarkarske reprezen
tance je bil nekoliko presenetljiv, 

hitrost dogodkov, ki so sledili tej po
tezi Košarkarske zveze Slovenije, je 
bila neverjetna. Če je še njen pred
sednik Dušan Šešok dejal, da bo se
lektor znan sredi decembra, je pote
za ob koncu novembra šokirala.
Jure Zdovc naj bi bil človek, ki bi slo
vensko ladjo končno pripeljal do 
evropskega vrha. Sam je ob izboru 
dejal, da že na naslednjem evrop
skem prvenstvu pričakuje boj za ko
lajno.
Pogumno, ni kaj, saj je domača jav
nost lačna uspehov, hkrati pa si
ta neverjetnih zgodb oziroma iska
nja izgovorov za izogibanje igranja 
v reprezentanci. To je najbolj p ri
šlo do izraza v obdob ju  selektor
ja Aleša Pipana, zadnje kvalifikacije 
za olim pijske igre so po trd ile  nee
notnost, pom anjkanje pripadnosti 
državni reprezentanci.
Obstaja več zgodb, zakaj je prišlo 
do tega. Eni pravijo pomanjkanje 
kom unikacije na relaciji zveza -  re
prezentanti, d rug i spet govorijo  o 
ljubosum ju. Pipanu ni uspelo spra
v iti skupaj vseh najboljših, čeprav 
je bil na dobri po ti, da bi postal 
najuspešnejši slovenski selektor in 
bi še naprej vodil izbrano vrsto. Ta
ko pa mu ostane tolažba, da je kot 
prvi s Slovenijo prišel v če trtfina 
le evropskega prvenstva, prvič se 
uvrstil na svetovno prvenstvo in 
igral kvalifikacije za o lim pijske igre 
v Pekingu.
Zdovc naj bi zdaj povezal p re tr
gane n iti, skupaj spravil najboljše 
igralce v zgodovin i slovenske d r
žave, boril se za najvišja mesta. Za 
dober rezultat bo treba veliko de
la. Za direktorja reprezentance je 
zbral dolgoletnega prijatelja Marija
na Kraljeviča. Ta naj bi v tej sezoni 
otipal pulz vseh kandidatov, z obi
ski spremenil način komuniciranja. 
Če se po jutru dan pozna, je bil nje

gov prvi obisk v Moskvi, kjer igrajo 
trije Slovenci, naznanilo svežega ve
tra pri odnosu do državnega dresa. 
A naloga za naprej ne bo lahka, saj je 
Nesterovic' napovedal slovo, Vujačič 
pa še ni pozabil leta 2003, ko so ga 
pred potjo na EP na Švedskem pu
stili kar na cesti. Imeti vse najboljše 
pomeni zbrati dvanajst različnih ka
rakterjev, ambicij in želja. Sestavlja
nje mozaika ne bo enostavno.

Zdov« kot jabolko spora
Seveda Zdovca čaka delo še v do
mači košarkarski instituciji, Unionu 
Olimpiji. N jegov izbor je trajal kot 
kakšna žajfnica, ki jo lahko spremlja
mo na različnih televizijskih kanalih, 
od novembra še na domači nacio- 
nalki. Strasti so se razvnele ravno pri 
izboru Zdovca, ki je postal jabolko 
spora. Podpredsednik kluba Peter 
Vilfan je odstopil, ker se ni več videl 
v vlogi, ko bi lahko odločal. Ravno 
Zdovčev izbor mu ni bil po godu, 
saj sta še iz preteklosti imela nepo
ravnane račune. Ker je v klubu pro
stora le za enega, se je Vilfan uma
knil. Sprva ni hotel dajati izjav, nato 
ob dnevu slovenske košarke spra
vljivo dejal, da Zdovca podpira in 
da mu je treba om ogočiti vse za 
nemoteno delo. Verjetno je imel 
prste vmes ljubljanski župan Zoran 
Jankovič. Oba sta mu namreč pri sr
cu, saj sta bila na njegovi kandida
tn i listi na lokalnih volitvah. Vilfan 
je takrat prišel v mestni svet, Zdov
cu to  ni uspelo. Ker pa Jankovič ne 
mara sporov, še posebej ko gre za 
košarko, je posredoval, saj smo že 
po tekm i regionalne lige proti Bu- 
dučnosti videli vse tri nasmejane. 
Zdovcu je moštvo selekcioniral nje
gov predhodnik Aleksandar Dži- 
kič. Ta je pod težo slabih rezultatov 
moral oditi, Zdovc pa naj bi z ob
stoječim kadrom naredil več. Evroli- 
ga je zavožena, se pa da narediti kaj 
več v jadranskem tekmovanju. Če
trto  mesto, ki pelje na zaključni tu r
nir, je najverjetneje zamujeno, so pa 
možnosti visoke uvrstitve vsaj do

J u r e  Zdovc n a j  b i  s p r a v i l  s lo v e n s k i  k o š a r k a r s k i  voz  na p r a v o  po t.

petega mesta in priprava moštva za 
naslednjo sezono. Pravzaprav so vsi 
v en glas za Zdovca, ki naj bi pote
gnil slovenski košarkarski voz na pra
vo pot. Vseeno pa nad njim visi meč

iz preteklosti. Odkar se ukvarja s tre
niranjem, na nobenem položaju ni 
zdržal dolgo. Lani je bil trener Bo
sne, vrnil jo v jadransko tekmovanje, 
nato pa odšel. Podobni zgodbi sta iz

Im et i  vse n a jb o l jše  p o m e n i  z b ra t i  d v a n a js t  r a z 
l ičnih karakte r jev ,  a m b ic i j  in žel ja .  S estav l jan je  
m o z a i k a  ne b o  en o s ta vn o .
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minuta odmora

Slovana in Splita. A očitno je napo
čil čas, da 42-letni bivši trofejni ko
šarkar pokaže, da je sposoben trofe
je osvajati tudi kot trener. Za pravo 
vrednost njegovega dela bo treba 
nekoliko potrpeti, ker nič ne nasta
ne čez noč, ampak je pot do uspe
ha proces.

Štajerci so zakon
A zgodba okoli slovenske košarke ne 
more m im o najbolj športne sloven
ske pokrajine -  Štajerske. Kljub ne
redu pri financiranju športa in de
lovanju so rezultati oč itn i. V M ari
boru se igra najboljši nogom et, v 
Celju in Velenju rokom et, o d b o j
ka je bila nekoč prestižna, na jbo lj
ši košarkarji in trenerji s štajerske
ga konca pa so ljubljanski O lim pi
ji skozi desetletja vlivali moč, prepo
znavnost.
Brez Štajercev ni košarke, vse se zač
ne in konča pri Štajercu. Ivo Daneu 
je stopil v Fibino hišo slavnih, Mik 
Pavlovič je priznani predavatelj na 
Fakulteti za šport. Štajerci so dali naj
več reprezentantov v bivši Jugoslavi
ji. Vilfan in Zdovc sta osvajala o lim 
pijske, svetovne in evropske kolajne. 
Od osamosvojitve so prav tako Šta
jerci igrali pom em bno vlogo. Trener 
Zmago Sagadin je Celjan, bivši d i
rektor O limpije Radovan Lorbek je 
mladost preživel v Mariboru. Oba 
sta O lim pijo pripeljala na zaključ
ni turn ir Evrolige 1997, Olimpija je 
1994. leta osvojila pokal pokalnih 
zmagovalcev. Naj bi bila tudi zaslu
žna, da je klub kasneje zašel v dolgo
ve in je še zdaj v sanaciji. Od osamo
svojitve so štirje Štajerci vodili slo
vensko izbrano vrsto. Prvi je bil Sa
gadin. Boris Zrinski in Aleš Pipan sta 
otroštvo preživela v Mariboru, nato 
se preselila v Celje. Zdajšnji selektor 
je iz Slovenskih Konjic.
Pomembni členi ali kar organizator
ji igre v reprezentanci so ravno Šta
jerci. Bistričan Sani Bečirovič igra si
jajno pri Lottomatici, Štajerca najde
mo v ligi NBA, kjer sta Beno Udrih in 
Saša Vujačič. Če bodo vsi trije nasto
pili na evropskem prvenstvu na Polj
skem, bo slovenska igra imela šta
jerski pridih. Za uspeh bodo zaslu
žni Štajerci, za neuspeh pa krivi prav 
tako -  Štajerci. Kamorkoli se obrneš, 
naletiš na Štajerca. Brez Štajerske ni 
uspeha v športu, vsaj v igrah z žo
go ne. Štajerca bi lahko zaščitili kot 
blagovno znamko, zagotovilo za ka
kovost na področju športa. Če želiš 
uspeh, strast, napetost, vzemi Šta
jerca, ker Štaječc te nikoli ne pusti 
ravnodušnega. ■

Če so lani kot novinci, ki so dobi
li povabilo, nekoliko sramežljivo  
vstopili v evropsko klubsko elito, 
je tokrat zgodba povsem drugač
na. Blejci so v predtekmovanju  
pokazali izkušenost, konkurenč
nost drugim moštvom in uvrstitev 
v drugi del lige prvakov je posta
la realnost.

Odbojkarji Bleda v tej sezoni 
navdušujejo z nastopi v ligi prvakov
Blejsko moštvo je slovenska re

prezentanca v malem, saj je 
v njem večina kandidatov za iz
brano vrsto, ki bo letos igrala na 
evropskem prvenstvu. To je dobra 
osnova za selektorja Gregorja Hri
barja, ki ima tako rekoč uigrano 
zasedbo. In kje je vzrok, da je klub, 
ki sploh nima lastne dvorane, am
pak mednarodno ligo igra v Rado
vljici, ligo prvakov pa v Tivoliju, za
senčil domačo odbojkarsko sceno, 
predvsem pa starejša odbojkarska 
centra Maribor in Kanal?
Ključni trenutek pri vzponu blejske 
odbojke ima prihod znanega go
spodarstvenika in bivšega politika 
Hermana Rigelnika v ta klub. Kot 
direktor podjetja Autocommerce, 
zdaj ACH, je v blejskem kolektivu 
videl vizijo kluba, saj ga sodobni
mi prijemi vodijo mladi in ambi
ciozni ljudje, poznavalci razmer v 
domačem okolju. Tekme so paša 
za oči, košarkarji Olimpije so v nji
hovi dvorani dobili konkurenco v 
Bledu.
Bled premore 1,2 milijona evrov 
letnega proračuna, kar je za slo
venske odbojkarske razmere ve
liko, a za boj z evropskimi velika
ni drobiž. Zato te zmage še to li
ko bolj odmevajo. Herman Rigel
nik tega projekta skoraj gotovo ne 
bi mogel izpeljati v Mariboru, ker 
bi naenkrat imel preveč zaslužnih 
odbojkarskih »borcev« in »tova
rišev« okoli sebe, ki se čutijo po
klicane deliti nasvete, kakšen naj 
bi bil model kluba v Mariboru, če
prav jih je povozil čas. Sam ima 
rad red in disciplino, v »totem« 
mestu pa bi bile težave. In če bi 
Rigelnik prišel v Maribor, bi to  po

menilo slovo »borcev« in »tovari
šev«. Enkrat je sredi sedemdesetih 
že sodeloval pri sanaciji Metalne, 
nova sanacija, tokrat odbojkarska, 
bi bila verjetno še težja.
Od zgodovine in spominov se ne 
da živeti, metode, ki so za odbojko 
veljale v sedemdesetih in osemde
setih letih prejšnjega stoletja, so 
zastarele. V mariborski odbojki, 
kot domala celotnem gospodar
stvu v regiji, niso znali ali pa ho
teli sprejeti sodobnih smernic, če
prav so ves čas bili ljubljenci (če 
izvzamemo nogomet) maribor
ske športne politike. Imeli so naj
boljši položaj v mestu, kar zade
va dvoranske športe. Maribor je 
vlak zamudil leta 1994, ko je prvič 
proti Salonitu izgubil prestol. Na
to tavanje, kratki prebliski niso bi
li dovolj, da bi se ponovno vrnili 
na prestol. Iz preprostega razloga, 
ker ni bilo jasne vizije kluba. Ne
koliko nenavadno je financiranje 
z občinskimi sredstvi obrobnega 
odbojkarskega kluba Galeja v viši
ni, ki bi si jih zaželel kakšen prvoli
gaš. Razlog naj bi bil pospešen ra
zvoj mladih talentov. A tudi to  ni 
pomagalo, da bi ustvarili genera
cijo, vsaj približno podobno tisti, 
ki je leta 1986 zagospodarila jugo
slovanskemu prostoru. V vseh le
tih so ustvarili le nekaj izjemno na
darjenih posameznikov, ki pa so 
potem izbrali druge sredine. Pra
vega »skavtinga«. Se je kdo vpra
šal, zakaj največji biser Tine Urnaut 
še kot srednješolec ni prišel v bli
žnji Maribor, ampak se je z Raven 
podal na Bled. Tako smo lahko iz 
ust »borcev« in »tovarišev« slišali 
izjave, da jim  Bled krade njihove

otroke, ker nimajo toliko denarja, 
da bi jih zadržali. V resnici iščejo 
izgovore za lastno nesposobnost. 
Ni vse v denarju. Igralec čuti, kje 
bi lahko napredoval, saj ga jalovo 
delo v domačem okolju ne veže. 
Kriza odbojke je odsev športnega 
stanja v mestu, kjer se nič ne pre
makne. Le nekaj novih športnih 
objektov na pomeni, da bodo ta
lenti kar sami rasli v ase. Ni pro
gramov, odstotek kategoriziranih 
športnikov primerjavi z drugim i 
slovenskimi kraji vztrajno pada. 
Riba smrdi pri glavi, torej pri poli
tiki Športne zveze Maribor in Za
voda za šport, ki je preimenovan 
v Urad za šport. Skrbniki maribor
skega športna so vsa ta leta meni
li, da so nezamenljivi, da so si iz
mislili šport, da so edini, ki lahko 
odločajo o delitvi pogače. Če po
gledamo upravni odbor ŠZM, po
tem pridemo do šokantnega po
datka, da je povprečna starost čla
nov čez 60 let. Novih, predvsem 
mlajših obrazov ni, če je kdo neko
liko glasnejši in skuša opozoriti na 
napake, je hitro utišan, sam pa na
to  izgubi voljo. Za majhen pretres 
med modreci je poskrbelo nedav
no imenovanje novega direktor
ja urada. Ta ne izhaja iz maribor
skih športnih krogov. Ker je z zdra
hami neobremenjen, bi bil lahko 
prijetno presenečenje. Za bistve
ne premike bo treba storiti več. 
Čas je, da »borci« in tovariši« pre
pustijo položaj mlajšim, obetav- 
nejšim, prodornejšim. Tudi blejski 
klub ima v svojem naslovu pred
znak DTV Partizan, a so vodilni v 
klubu »partizansko« miselnost že 
zdavnaj opustili. ■
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umetnost

Veličastna »La Traviata«
Giuseppe Verdi velja najbrž za enega izmed pomembnejših, če ne kar najpomembnejšega opernega ustvarjalca, saj 
menda ni nikogar, ki ne bi poznal vsaj kakšne njegove opere. La Traviata (1 8 5 3 )  govori o ljubezenski zgodbi, ki se 
osredotoča na razpon med družbeno socialno sprejemljivostjo in uporom goreče zaljubljenega srca.

A L J A Ž  SELINŠEK

Italijanski virtuoz iz Parme je bil ro
jen leta 1913., in še danes glede 
natančnega datuma, obstaja med 

poznavalci nestrinjanje, saj eni me
nijo, da se je Verdi rodil 9. oktobra, 
medtem, ko drugi datum prestavlja
jo za en dan naprej. Od njegovega 
življenjepisa, ki niti najmanj ni zane
marljiv, bomo omenili le nekaj po
datkov in se natančno posvetili nje
govemu delu. Verdi je ob rojstvu do
bil ime Joseph, ki pa je zgolj zapisano 
na njegovem krstnem listu, strast do 
glasbe pa je kazal že kot otrok, saj je 
kot ministrant v vaški cerkvi občudo
val orgle. Omenimo še lahko, da sta 
mu umrla tako hčerka kot sin in na
mreč pred uprizoritvijo njegove prve 
opere z naslovom Oberto, kasneje, 
pred izvedbo naslednje z naslovom 
Lažni Stanislav, ki pa je že bila napi
sana za milansko Scalo, pa še žena. 
Nabucco, naslednja opera, pa je se
veda bila sprejeta z navdušenjem, saj 
so tisti Italijani, ki so bili pod avstrij
sko oblastjo, v vlogi hebrejskih pev
cev v babilonskem suženjstvu videli 
sebe in tako predstavlja že prvo Ver
dijevo delo, ki bo za večno zapisano 
v zgodovino kot veličastno in operno 
genialno. Prav je tudi, da se posve
tim o delu La Traviata, ki je nastalo v 
t. i. avtorjevem drugem ustvarjalnem 
obdobju, ki je trajalo od leta 1851 do 
leta 1862’ , in predstavlja eno izmed 
oper, ki bi lahko ob še nekaj izbranih 
drugih predstavljale vzorec tovrstne 
umetnosti. Prvi podatek, ki ga lahko 
za La Traviato omenimo, je, da je nje
na premiera v Benetkah zaradi nepri
mernih kostumov, sodobne zgodbe 
in občinstva, ki ni razumelo globo
ke resnice, ki jo je avtor hotel izraziti, 
doživela polom, ampak ko jo je avtor 
delno spremenil, je požela uspehe, 
ki trajajo še danes. Zgodba kot taka 
je povzeta po znamenitem romanu 
Alexandra Dumasa z naslovom Da
ma s kamelijami in je v osnovi tragič
na, saj govori o, če lahko rečemo, ne
sojeni ljubezni. V osnovi gre za pove
ličevanje kurtizane in romanco med 
dvema zaljubljencema, ampak na

vsezadnje je delo tragedija, kjer ne 
bo prostora za pompozne, srečno 
obarvane konce.
Zgodba se odvija okrog Violet- 
te in Alfreda, ki ji že v prvem de
janju izpove svoja čustva. Violetta 
je namreč priredila zabavo, kjer se 
je pojavil tud i A lfredo in kmalu po 
začetku se odvije znam eniti prizor, 
ko mu izbranka poda cvet kamelije 
z navodilom, da jo lahko obišče, ko 
bo cvet ovenel. V naslednjem deja
nju smo sprva priča ljubezenskemu 
življenju m ladoporočencev na po
deželju, ki pa se kmalu konča, saj 
ob odsotnosti Alfreda V ioletto ob i
šče njegov oče Georg in jo  prosi, 
naj ga zapusti, kar se tud i zgodi, in 
namreč s pom očjo pisma. Vse sku
paj je še nekoliko bolj tragično, saj 
A lfredo V ioletto najde ob pisanju, 
ona pa mu naroči, naj pismo pre
bere potem , ko bo že odšla. Nasle
dnja slika drugega dejanja je zani
miva zaradi srečanja dveh »nekda
njih« zaljubljencev na zabavi, ki se 
konča pričakovano, s sporom, saj 
A lfredo v besu užali V ioletto, ki se 
je tam  pojavila z baronom , ki pred
stavlja tedanjega njenega partner
ja. Nenazadnje se ob svarilu njego
vega očeta zave, da je ravnal ne
častno. Tretje dejanje je prežeto s 
tragiko, saj sprem ljamo Violetto v 
zadnjih urah njenega življenja, ko 
ima pljučnico in ostane ji zgolj ne
kaj ur življenja. Pomembno pa je, 
da se zaljubljenca v teh zadnjih 
urah ponovno »združita«, saj je Al
fredo ob spoznanju resnice, da ga 
je zapustila »pod prisilo«, kar mu 
prizna oče, spoznal, da še ga ve
dno ljubi. Ampak vsemu navkljub 
je za srečen konec prepozno in ta 
ko Violetta v zadnjih sekundah dela 
umre in tragično pristane na Alfre
dovih rokah. Delo velikokrat upo
rabi kontrast veselja in bolečine in 
s tem  še to liko  bolj neposredno na
kazuje tragično vlogo glavne ak
terke. Tako lahko v id im o od raznih 
zabav tud i pustno rajanje, kjer ob 
um iranju Violette Pariz od vese
lja in »pustnega rajanja« kar gori. 
Najverjetneje ni potrebno posebej

poudarjati, da opera vsebuje lepo 
število arij, ki so se zaradi takšnih in 
drugačnih razlogov zapisale v zgo
dovino kot predstavnice »veliča
stnega« oziroma postale kar vzo
rec opere, kot na prim er znam eni

ta napitnica, »Libiamo, ne lieti leti- 
ci«, »Sempe Libera« in tako naprej. 
Kot zanim ivost lahko navedemo 
podatek, da so vlogo Violette od i
grale med drug im  tud i zelo znane 
operne pevke, od katerih sprva lah-

Premiera La Traviate v Benetkah zaradi neprimernih kostumov, sodobne 
zgodbe in občinstva, ki ni razumelo globoke resnice, ki jo je avtor hotel 
izraziti, doživela polom, ampak ko jo je avtor delno spremenil, je pože
la uspehe, ki trajajo še danes.
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ko om enim o Mario Callas, v Ame
riki rojeno grško sopranistko, ki je 
umrla stara komaj štiriinpetdeset 
let in še danes velja za divo oper
ne glasbe oziroma veličastno um e
tnico, nadalje Joan Sutherland, Av
stralko, za katero je tud i Pavarotti 
dejal, da ima glas stoletja, tud i An- 
no M ofo, italijansko Američanko z 
odm evnim  glasom in neverjetno 
fizično privlačnostjo, nenazadnje 
pa tud i m lado Angelo Gheorghiu, 
Romunko, ki je rojena komaj leta 
1965. Tudi vlogo Alfreda so od igra
li največji tenorji, kot sta na prim er 
Luciano Pavarotti in Placido Do
m ingo. Slavnostna premiera je bila 
v SNG M aribor 28. 11. 2008 in je 
požela veličastne kritike. Ne samo 
da jo je na oder postavil znameni
ti Hugo de Ana, katerega zgodovi
na popelje v sodelovanje na najve
čje operno gledališke parkete, am
pak je tud i sama izvedba, pri kate
ri so torej ključni akterji prav pevci, 
izvrstna. Poslušati Petyo Ivanovo,

ko prepeva znam enito arijo »Addio 
del pasato«, ki izraža notranjo sti
sko, je preprosto rečeno nadčlove
ško in genialno. Prav gotovo pa je, 
da tud i preostanek operne zased
be oziroma tud i druge »igralke«, ki 
igrajo V ioletto, torej Lana Kos, O l
ga Fomičova in Sabina Cvilak, n i
so nič kaj slabše od omenjene, tako 
da bo vtis obiska pri katerekoli za
sedbi vrhunski. Floro igra znameni
ta, postavna Irena Petkova, Annino 
Svetlana Čuršina, Alfreda pa never
jetna Cosmin Ifrim  in Marius Ma- 
nea. Pri operi, za katero ni n iti naj
manj presenetljivo, da velja za eno 
izmed najveličastnejših kdajkoli, in 
pri izvedbi, ki je resnično vrhunska, 
je razumljivo, da SNG M aribor pre
jema samo najveličastnejše kritike 
in pohvale.

'  V tem obdobju sta prav tako nastali ope
r i Rigolleto in Trubadur.

d(n)o dna

Realnost«
P i š e :  D a  r i  o S v e t e

C'e p r a v  je  k o n s tru kc i
ja  re a ln o s ti vselej k o č lji

va zadeva, opažam , da  p o 
sta ja a n ta g o n iz e m  m e d  sve
to m , k i g a  p ro m o v ira m o , in  
tis tim , k i g a  ž iv im o , vse ve
čji. Še več: vse p o g o s te je  se 
m i zd i, da  se zadeve  o k o li 
nas b liskov ito  zaostrujejo. Da 
vrag p re p ro s to  je m lje  šalo. In  
p r i  tovrs tn ih  o b ču tk ih  n ikako r 
nisem  edini. Ta opaža krizo in  
recesijo z  vsem i odpuščan ji in  
p o d ra ž itva m i vred, d ru g i ben - 
t i  n a d  nesposobnostjo  in  spre
nevedavo naravo dom a č ih  in  
tu jih  po litikov, tre tjega skrb ijo  
nova vojna žarišča. Tu so seve
da še g rozeče p o d n e b n e  spre
m em be, to n e  in  tone  stresnih  
novic, a fe r in  škandalov, o  ka
te rih  se m n o g i tako  ra d i p r i
dušajo o b  slovenskih g o s tiln i
ških šankih, tu  in  ta m  uda rijo  
s pes tjo  p o  n jih  in  s i n a to  p re 
p ro s to  na roč ijo  še enega. A l
k o h o l je  to d  na srečo še zm e 
ra j pocen i, še zm era j p o m ir i in  
poto laž i, p rav ijo . Kaj b i  se se
k ira li in  pam etova li, ko  p a  o b  
kozarčku na h itro  pozab iš  na  
p rob lem e . Sladka pozaba. In  
vsesplošna le ta rg ija  in  p o n e u 
m ljan je  v deže li šentflorjanski, 
vam  rečem . Z a ka j b i  se č lo 
vek a n g a ž ira l za reš itev  te 
žav, ko  p a  p o  m n e n ju  m a r
s ika te rega  tuka jšn jega  m o 
d rija n a  »sam ne  m o re š  n ik o li 
n ičesa r sp re m e n iti,«  vsi os ta 
l i  p a  te  » itak  n ik o li ne  p o d 
p re jo .«  Razen če seveda ne  
g re  za n jih o v e  r i t i  in  d e lo va 
nje, k i s se b o j ne  p rinaša  n i
kakršne neva rnos ti. Časa, da  
b i  se na  k o n cu  izkazala resn i
ca, p o g o s to  ta ko  a li tako  n i. 
Hja, n i  časa, ke r je  tre b a  re 
ševa ti d ru g e  težave in  a fe
re. In  n i  res, da  p r i  nas v lada  
kriza in  n i  b iznsa. »Biznis je , 
o d k a r im a m o  bo rzo , Šrote, 
G an ta rje  in  Bavčarje, vse la- 
u fa  o d  tedaj, ko  s m o  to va rn e  
vze li d e la vcem  in  j ih  p o d a r i li  
la s tn iko m .«  N e u m n o s ti? N e 
u m n o s t i so  se p r i  nas p o č e 

le že  d a vn o  p re d  ve čn im  Ru
p lo m  in  vse b o l j  p o te č im  se 
P ahorjem . P am et p a  je  s teh  
k ra jev  zbeža la  že  v  času p re j
šn jih  v la d n ih  g a rn itu r, ka te 
r ih  č la n i so se v  z a d n jih  le tih  
le  m a lce  b o lje  p re m e ša li oz i
ro m a  p re le v ili. Se še s p o m n i
te, kako  so nas g o s p o d je  na  
o b la s ti še n e d a vn o  p re p r ič e 
vali, kako n a m  s š t ir im i m ili jo 
n i  p r id n ih  ro k  n ika ko r ne  m o 
re  sp o d le te ti?  Kako b o m o , ta 
ko le  p o  Janševo sproščeni, že  
km a lu  p o s ta li sve tiln ik  Evrope  
te r jo  d o h ite li ne  le p o  cenah, 
te m ve č  tu d i p o  p lačah?  In  kaj 
se je  zg o d ilo  p o te m ?  N ič  h u j
šega, sve t se je  le  p o n o v n o  za
vrte ! v  sm eri za tegovan ja  p a 
sov in  no v ih  podražitev. In 
spe t so seveda vsega k riv i tis ti 
d ru g i! Tam čez lužo  so vse sku
p a j zakuhali, m i p a  sm o ka jpa
da č is ti k o t solza, ne? N a robe ! 
S svo jo  b rezb rižnos tjo  sm o  
krivi, a še zda leč  ne  to liko  k o t  
ve(se)ljaki, k i so d o s le j vese
lo  za p ra v lja li, z d a j p a  b i  ka r  
n a e n k ra t špara ii. Še n e d a v 
n o  so h ite l i  k u p o v a ti fa lco n e  
in  p a tr ije , z d a j p a  ka r n a e n 
k ra t p r id ig a jo  o  s k ro m n o s ti 
in  o p o z a rja jo  na  p re v id n o s t.  
Brez skrb i, S loven ija  g re  n a 
p re j tu d i  v le tu  2 0 0 9 , še n a 
p re j  nas b o d o  z a d o lž e v a li in  
s ko ra j g o to v o  la h k o  o d  n jih  
p r ič a k u je m o  n o v e  Š en tv ide , 
a v to ce s te  b re z  o d s ta v n ih  
pasov, p a  tu d i  n o va  d ip lo 
m a tska  p re d s ta v n iš tv a  s sra
m o tn o  n e s p o s o b n im i o z iro 
m a  n e p r im e rn i ka d ri. D a b i  
se v tu j in o  naš i p o l i t ik i  v o z ili 
z  re d n im i le ta ls k im i l in i ja m i  
p o  vzo ru  p o l it ik o v  m n o g o  
p re m o ž n e jš e  Švice? Se he- 
ca te ? ! A li  se n is m o  p o d  k o 
z o lc i že  d a v n o  n a u č ili, da  je  
p o m e m b n a  p re d v s e m  p o 
d oba , ne  p a  vsebina? Le ka j 
b i s i tu jc i m is lili o  nas, če se 
p r i  nas ne  b i  vse b lešča lo  
p re d vse m  na z u n a j in  se m i 
ne  b i  ob n a ša li vsaj m a lo  p o  
ba lkansko?  Ш
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Leni Riefenstahl
Bila je ena najbolj kontroverznih žensk 20 . stoletja. 
Nemška igralka, režiserka, producentka in fotografin ja,  
ki se je zapisala v zgodovino predvsem kot avtorica raz
vpitih dokum entarno-propagandnih film ov v času tretje
ga rajha, še po smrti sproža polemike in buri duhove.

D A R IO  SVETEJ

Brezobzirna karieristka, oseb
na prijateljica Adolfa Hitler
ja in Josepha Goebbelsa, na

cistka ...
To so le nekateri izmed očitkov, s 
katerimi so za časa njenega življe
nja označevali kontroverzno nem 
ško filmsko ustvarjalko, fo togra fi
njo in avtorico dokum entarno-pro
pagandnih film ov Leni Riefensta
hl. Riefenstahlovi, ki je leta 2003

P O D L U P O

Od plesalke do
ig ra lke  in film ark e

H e le n e  B erth a  A m a lie  Ri
e fe n s ta h l se je ro d ila  le 
ta  1 9 0 2  v B erlin u . Sprva je 
b les te la  kot p le s a lk a , ven 
d a r se je po poškodbi ko
len a  n avd u š ila  za  film s k o
u m etn o st, pri čem er jo je 
v zp o d b u ja l in ji p o m a g a l 
p r ija te lj A rno ld  Fanck, ki jo 
je nekoč o p a z il na odru  te r  
jo a n g a ž ira l p ri svojih f i l 
m ih . R ie fen s tah lo va  je n a 
sto p ila  v š tev iln ih  n em ških  
f i lm ih  z gorsko te m a tik o , 
m ed k a te r im i so film o filo m  
n a jb o lj z n a n i: Sveta g o ra  
( 1 9 2 6 ) ,  V e lik i skok (1 9 2 7 ) ,  
N evih ta  nad M o n t B lan- 
com (1 9 3 0 ) ,  M o d ra  svetlo
ba (1 9 3 2 )  in  »SOS Iceberg«  
(1 9 3 3 ) .  S svo jim i u p o d o b i
tv a m i pusto lovskih , d rzn ih  
in  m o ra ln o  n e o m a d e že v a -  
nih žen sk  je  že la  občudova
n je  sodobnikov, ob sodelo 
v a n ju  z re ž is e rji, kot so b i
li Fanck, B ela B a la tz  in Carl 
M a y e r, pa si je p rid o b ila  tu 
di p rva  film a rs k a  z n a n ja  in 
iz k u š n je , ki jih  je  kasn e je  s 
p rid o m  u p o ra b lja la  in n a d 
g ra je v a la  pri svojih m o j
s tro v in ah .

umrla v 101. letu starosti za posle
dicami raka, so doslej (po pravici in 
krivici) očitali marsikaj, pa vendar
le ji nikoli nihče ni odrekal njenega 
umetniškega talenta in samosvoje
ga čuta za estetiko. Kljub tem u da 
je nesporno bila eno izmed naju
činkovitejših propagandnih oro
dij v službi tretjega rajha, je bila tu 
di inovatorka ter pionirka filmarske 
in fotografske tehnike. Po mnenju 
filmskega strokovnjaka Mareka Co- 
usinsa je bila ob Orsonu VVellesu in 
Alfredu Hitchcocku najbolj ta lenti
rana filmska ustvarjalka svoje do 
be, nekateri pa jo celo označujejo 
za največjo filmsko um etnico 20. 
stoletja.

V službi tretjega rajha
Čeprav si je Helene Bertha Amalie 
Riefenstahl po koncu 2. svetovne 
vojne na vso m oč prizadevala zne
biti etikete nacistične režiserke, ji to  
nikoli ni uspelo. Deloma so bile za 
to  krive njene izjave, s katerim i je v 
javnosti želela ustvariti podobo po
litično naivne in nevedne um etn i
ce, predvsem pa so jo  pri tem  ovi
rala številna dejstva iz njene pre
teklosti, ki si jih je hote ali nehote 
»izbrisala« iz spomina. Kot mlada 
igralka je bila namreč velika obču
dovalka Adolfa Hitlerja, kasneje pa 
je postala celo njegova osebna pri
jateljica. Zasebno je prijateljevala 
tud i z Josephom Goebbelsom in 
naklonjenost obeh nato s pridom  
izkoriščala za snemanje svojih fil
mov, katerih cilj je bil -  tega ne ka
že pozabiti -  poveličevanje naci
stične ideologije, stranke in kajpa
da vodje. Kljub tem u da je Riefen
stahlova to  zmeraj zanikala in trd i
la, da je le izkoristila ponujeno pri
ložnost, da bi se potrdila kot um e
tnica, te r da je snemala zgolj doku
mentarce v skladu s svojo um etn i
ško vizijo, nikoli ni mogla zavrniti 
kritikov, ki so njenim  film om  prip i

zam
sovali predvsem propagandno vre
dnost. Po m nenju poznavalcev to 
drži še to liko bolj, ker je Riefensta- 
hlovo m nogo bolj ko t dokum enti
rana realnost zanimala njena lastna 
vizija.
Kakorkoli že, njena najbolj razvpi
ta stvaritev je propagandni doku
mentarec o šestem kongresu na
cionalsocialistične stranke v N iirn - 
bergu leta 1934 z naslovom »Tri- 
um ph des VVillens« (Zmagoslav
je volje). Kot je znano, je Leni zanj 
od nacistov dobila veliko vsoto de
narja, ves potrebni material in vso 
podporo, sama pa se je z njim  izje
m no izkazala. Montaža film a je tra
jala kar 18 mesecev, toda njegov 
uspeh je bil popoln. Film je bil iz
vrstno zm ontiran in tehnično izve
den, in čeprav je zanj prejela m ed
narodne nagrade (zlato medaljo v 
Benetkah 1935 in na Svetovni raz
stavi v Parizu dve leti kasneje), je 
na koncu postal tud i največja ovi
ra za njeno povojno kariero, saj so 
Riefenstahlovo poslej vsi doživlja
li predvsem kot režiserko nacistič
nih propagandnih filmov. Izdelek, 
ki naj bi prihodn jim  generacijam 
prikazal nastanek in moč tre tje
ga rajha in ki danes slovi kot eden 
najboljših prim erov propagande 
v filmski industriji, zgodovinarjem  
vsekakor ponuja odličen vpogled v 
nacistične m etode propagande ter 
nenazadnje v sposobnosti Adolfa 
Hitlerja, da narod prepriča v svoja 
stališča.
Zmagoslavju volje je kmalu sledil 
manj znani 18-m inutn i film  »Tag 
der Freiheit -  Unsere VVehrma- 
cht« (Dan svobode -  Naša vojska,
1935). Tematika je bila znova kon
gres NSDAP, natančneje parada 
nemške vojske skozi Nurnberg, ki 
naj bi svet prepričala v pripravlje
nost in m oč nove nemške vojske. 
Zadnji v slovitem opusu Riefensta- 
hlove je bil dvodelni dokumentarec 
O lympia. Ta kajpada ni spregovoril 
o nacističnem kongresu, tem več o 
olimpijskih igrah, ki so leta 1936 
potekale v Berlinu. Prvi del nosi na
slov Praznovanje naroda, drugi pa 
Praznovanje lepote. Poudarek je bil 
na lepoti teles atletov, kar lepo raz
kriva pomen, ki so ga nacisti posve
čali kultu telesa. Za snemanje tega 
filma je bilo angažiranih kar 42 sne

malcev, uporabljene so bile prem i
kajoče se kamere, podvodne ka
mere, teleobjektivi, fotografije  iz 
zraka, revolucionarna je bila upo
raba počasnih posnetkov in upora
ba glasbe. Tudi ta stvaritev Riefen- 
stahlove, ocenjena z m nog im i pre
sežniki, je pobrala številne medna
rodne nagrade (Pariz 1937, Benet
ke 1938, M ednarodni olimpijski 
odbor 1939), a je z njo Leni le še 
dokončno potrdila svoj sloves na
darjene um etnice v službi nacistič
nega režima.
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cevema in spoštovana
Neizbrisljivi madež sodelova
nja z zločinskim režimom
Po vojni je Riefenstahlova zaradi 
svojih film ov preživela štiri leta v 
(hišnem) zaporu. Čeprav nikoli ni 
bila članica NSDAP in čeprav je za
vrnila kar nekaj Hitlerjevih predlo
gov, da posname še kakšen film , ji 
to  ni prav nič pomagalo, da bi se 
rešila etikete nacistične režiserke, ki 
se je je držala vse do njene smrti. 
Po vojni se je pač znašla na črni listi 
umetnikov, ki so sodelovali z bivšo

oblastjo, in čeprav se je sedaj z ve
likim  uspehom posvetila fo togra fi
ji, so jo  m nogi časopisi bojkotirali 
še dolga leta. Toda Leni se ni dala. 
Dolga leta si je prizadevala popra
viti svoj umetniški ugled. Z neverje
tno  voljo do življenja in umetniške
ga dela ji je to  vsaj deloma uspelo. 
Pozornost svetovne javnosti je po
novno vzbudila z vrhunskim i fo to 
grafijam i na začetku sedemdesetih 
let preteklega stoletja, še zlasti s fo 
tografijam i pripadnikov sudanske
ga plemena N ub in zavzemanjem

zanje. Leta 1972 je fotografirala ta
kratne olimpijske igre v Nemčiji, 
sledile so objave odm evnih fo to 
grafij njenega velikega občudoval
ca Micka jaggerja in njegove Bian- 
ce, prijateljevanje z Andyjem War- 
holom  ...
Za vselej odločno in trm asto žen
sko res ni b ilo počitka. Pri svojih 71. 
letih si je izpolnila življenjsko že
ljo in se vpisala na tečaj potaplja
nja, da bi se lahko posvetila pod
vodni fotografiji. Seveda je pri tem 
morala lagati o svojih letih, vendar 
je znova dosegla svoj cilj. Snema
la je pod vodo in od tega početja 
je ni odvrnila niti visoka starost, n i
ti morski psi, s katerim i se je bojda 
nekajkrat srečala zelo od blizu. Po 
dolg ih petih desetletjih je Leni jav
nost znova presenetila z dokum en
tarcem »Undervvater Impressions« 
(Podvodne impresije), svojevrstno 
zbirko čudovitih  posnetkov, ki jih je 
posnela med svojimi več kot 2000 
potop i v Indijskem oceanu v obdo
bju petindvajsetih let. Tedaj 99-le- 
tna Riefenstahlova je s tem  poruši
la še en rekord -  postala je namreč 
najstarejša režiserka dokumentarca 
v zgodovini.
Leta 1997 je kazalo, da bo Le
ni morda vendarle uspelo izbrisati 
madež, ki si ga je nakopala s sode
lovanjem z nacističnim režimom. 
Organizacija Cinecona, ki se ukvar
ja z obnovo in prikazovanjem sta
rih filmov, ji je podelila nagrado za 
življenjsko delo, javnost pa je bila 
znova ogorčena. Sovraštvo do Rie- 
fenstahlove oziroma ogorčenje za
radi njene umetnosti ni m in ilo  niti 
po njeni smrti leta 2003. Ko so se 
na ameriški podelitv i oskarjev leto 
dni kasneje poklonili vsem filmskim 
um etnikom , prem inu lim  v prete
klem letu, so kajpada om enili tudi 
Leni. Poleg glasnega negodovanja 
dela občinstva v dvorani je tedaj 
sledil tud i protest Inštituta za holo
kavst, ki je Riefenstahlovo navedel 
kot lep prim er za to, »kako lahko 
um etnost postane izrojena v služ
bi fašizma, rasizma in genocida.« 
Podpredsednik ameriške Akademi
je za filmsko um etnost in znanost 
Sid Ganis je tedaj pojasnil, da ob
staja povsem preprost razlog za to, 
da so se poklonili tud i njej. »Ome
njena je bila, ker je bila umetnica in

je sedaj več ni,« je tedaj dejal Ga
nis. O um etnici, ki je bila velik del 
svojega dolgega in vznem irljive
ga življenja osovražena, obsojana 
in cenjena prav tako kot tud i njena 
um etnost, zgodovinarji, biografi in 
filmski strokovnjaki sicer še zdaleč 
niso rekli zadnje besede. Vendar 
njena dela, kljub negativni pub lic i
teti, ostajajo svojevrstni dokum ent 
časa, predvsem pa dokaz ustvarjal
ne moči in znanja osebe, ki je film  
nekoč poimenovala za svojo edino 
in večno ljubezen. ■

P O D L U P O

N ikoli se 
ni opravičila

R ie fen s tah lo va  se n ik o li ni 
o p ra v ič ila  za  svoje sodelo 
v a n je  s H itle r je m , čeprav  
je o b ž a lo v a la , da so jo vse 
ž iv lje n je  p o vezo va li z n a 
cističnim  re ž im o m . Vse do 
sm rti je t rd ila , da je le iz 
k o ris tila  p o n u jen o  p rilo 
žnost, da bi se p o trd ila  kot 
u m e tn ic a , te r  da n i ved e 
la za  ko n cen trac ijska  ta 
borišča in osta la  nacistič
na g ro zo d e js tv a , četud i je 
bilo  n ed avn o  u g o to v ljen o , 
da je za p o treb e  svojega  
f i lm a  »T ie fla n d «  ko t s ta ti
ste u p o ra b ila  rom ske o tro 
ke iz  taborišč , k i so se po 
koncu s n e m a n ja  tja  m o ra 
li tu d i v rn it i.  R ie fe n s ta h lo 
va je p r iz n a la , da je H itle r
ja osebno nadvse občudo
v a la . » B rezko m p ro m isn o  
sem  z a v rn ila  rasno te o rijo  
nacistov, za to  n isem  m o g la  
p ostati član s tra n k e , toda  
všeč m i je b ila  n jeg o va  so
c ia ln a  p o lit ik a ,«  je za p is a 
la  v svoji a v to b io g ra fiji le 
ta  1987. Sicer pa se je Leni 
R ie fe n s ta h l svojo v z n e m ir 
ljivo  ž iv lje n js k o  zgodbo  od
ločila  tu d i p o sn eti. M e d te m  
ko je le ta  2 0 0 0  s n e m a la  b i
o g ra fsko  iz p e lja n k o  f ilm a  
o svojem  ž iv lje n ju , je v Su
d an u  p re ž iv e la  padec s he
lik o p te r je m , n ato  pa ji po 
b o lezn i za m is li ža l ni več 
uspelo  d o ko n ča ti.
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Decembrski dne
vi so čas, ko nava
dno izrečemo šte
vilne tople besede, 
preslišimo kakšno  
ostro in ovredno
tim o preteklo  de
lo. Je pa to tudi čas

Skrajni čas

Čeprav je bushizem podžgal 
aktivizem med d ružbeno

po litično  oh rom ljen im i glas
beniki in d rug im i akterji am eri
ške popularne kulture, kakšne
ga opaznejšega skupinskega 
angažmaja nismo dočakali v 
zadnji petle tk i. M edtem  ko na 
vseh koncih sveta vre, ko se ku
ha prva recesija v 21. stoletju, 
ko so po Franciji zagorele m o
lotovke še po grških ulicah, je 
p un t v popu larn i ku lture passe! 
Če že je, je instant, ko t so Che- 
ejeve majice. Tudi pri nas smo 
zadnja leta priče bolj ali manj 
pasivnemu odzivu. Laibach so 
nad vsem s svojim  koncep tu 
a lizm om . Radikalnejše ku ltur- 
no-um etniške poteze ostajajo 
na varni razdalji od širše javno
sti, za z idovi avtonom nih  sha
jališč ali v galerijskih okvirjih . 
Sredinski m ilje  dom ače popu 
larne kulture je izoblikoval sta
lišče, da ga po litika  ne zanima, 
da se v to  ne razume, da je nje
govo poslanstvo predvsem in 
samo zabavati. »Za slovenske
ga um etnika je sicer najbolje, 
če vseskozi ponavlja, da o po li
tik i nima mnenja, ker ga ne za
nima,« je recim o povedal Vla
do Kreslin v začetku decembra 
bralcem Žurnala.
Zop rno  se je pečati s slovensko 
po litiko , ki deluje samo na rav
ni »naši« p ro ti »vašim« ali po 
p ripadnosti »levemu« ali »de
snemu« bloku. Parlamentarne 
stranke, koalicija in opozicija 
so obsedle Slovence, ki kot da 
ne znajo sam ostojno ob likovati 
svojega (a)po litičnega stališča.

Ostudna politizacija je segla v 
vse pore življenja. Skupaj s ta- 
b lo id izacijo  in silikonizacijo tu 
di v ku lturo . V njej je zavladalo 
dom ačijstvo na tu rbo  pogon, ki 
doživi vrh p iram ide v prenosih 
parlam entarn ih  razprav. K u ltu r
ni standardi so padli zelo nizko. 
N evtra lnost in ignoranca naših 
um etn ikov in kulturn ikov, ki se 
ne znajo oprede liti do dogaja
nja v javnem  življenju in druž
benih problem ov, sta le še po 
g lob ila  duhovno  krizo. Hočejo 
b iti nad vsem tem . Vendar zgolj 
en prim er! Če poješ z vso d u 
šo in telesom ciganske pesmi, 
ne moreš ostati hladen in ne
prizadet ob  pogrom u na rom 
sko družino.
Čas bi bil, da se naši ku lturn ik i 
in um etn ik i zavedo svoje druž
bene vloge. Da so oblikovalci 
javnega mnenja, da lahko kot 
mnenjski vod ite lji s top ijo  na
p ro ti hujskačem, da vp liva jo  na 
medijsko in ku ltu rno  krajino. 
Pred leti se je Janez Škof p r ito 
ževal nad tem , kaj vse m ora
jo narediti slovenski igralci, da 
preživijo. Kaj bi se pa zgodilo , 
če bi skupno odk lon ili nastopa
nje v naših m alih klinikah, stra
steh, sosedih, svvingerjih? Se
veda je težko preživeti na tako 
m ajhnem  ku ltu rnem  trgu , kot 
je slovenski, vendar prodajati 
se za vsako ceno v različnih raz
vedriln ih  oddajah, v katerih ka
žejo ne le, kako poje jo ali pleše
jo, ampak tud i razlagajo, kako 
kuhajo, šivajo, delajo in vzgaja
jo otroke, je daleč od njihovega 
poslanstva. ■

Klub klubov (V živo)
(ZKP RTV S lovenija , 2 0 0 8 )

AVTOMOBILI

AVTOMOBILI

Razirklinga
(S u b ku ltu rn i az il, 2 0 0 8 )

KVINTON

Moj svet
(R eflek to r, 2 0 0 8 )

DP

MARKO VOZELJ

(A rih , 2 0 0 8 )

N ovogoriški A vtom obili so iz  za 
d n je  g en erac ije  jugoslovanskega  
pop rocka 1 9 8 0 . le t. K ljub razp ad u  
naše ra jn k e  sta b ra ta  Vuksanovič  
p re m a g a la  vse ovire  in o h ra n ila  
pri ž iv lje n ju  iskreno pop godbo. Po 
osm ih a lb u m ih  in dveh retrospek
tivn ih  z b irk a h  je na vrsti še v živo  
o d ig ran  izb o r pesm i na Valu 2 0 2 ,  
ki po trd i, da ni ra z lo g a  za skrb. 
M o to r dobro teče, šasija in karose
rija  sta o h ra n je n i. U dobna vožnja  
je za g o to v ljen a !

Deset novih skladb ra z k r ije , kje  
so se gostiln iško -kavarn išk i va g a 
bund i za d rže v a li za d n ja  le ta . Z do
m ačim  etno m elosom  in b luesom  
p rep o jen a  gostiln iška po etika  d ru 
gega a lb u m a  k a r kliče, da jih  u ja 
m em o  v kakšni šp e lu n k i, k je r bru
sijo in ku h a jo  kozm ične pesm i iz
g u b ljen ih  in trag ičn ih  ju n ako v  iz 
sosednje u lice. Sam o e n k ra t se lju 
bi se dobro sliši s p tu jskega naslo
va Kvinton, k je r je Tom VVaits sre
čal Calexico.

DA PHENOMENA

Tisti, ki še vedno u g ib a jo  o ra z lo 
g ih  za  odhod M a rk a  Vozlja  iz Ču
kov, dob ijo  odgovor na to vp raša
n je  na n jegovem  sam osto jnem  a l
b u m u . Spisal in n a re d il je pesm i, 
ki niso pad le  daleč od drevesa, a 
tud i ne pod vp raš ljiv  nivo a k tu a ln e  
slovenske p o p evkarske e lite . Šče
pec cou n try ja  ni to likšen d o d atek , 
da bi p onu jene  m e lo d ije  postale  
pres lane . O sta ja jo  v o kv irih  pov
prečnega govejega popa. M o rd a  
pa nam  bo le šlo na bo lje .

Fantovski ta n d e m  A nžeta  Langusa 
Petroviča -  D ag ija  in M a te ta  Bro
d a rja  naj bi z d ru g im  a lb u m o m  
dosegel zrelost, ve n d a r pa cukerč- 
ki ne nud ijo  ka j več odraslega od 
preprič ljive  izvedbe. P ro fes iona l
na g lasb en ika  nas tako  z besedili 
kot z g lasbo, ki vleče na funkovsko  
seksapilnost in všečnost, p o tegne
ta v n evarn e  sfere  na m e ji in fa n til
nosti. Če se ob takšn i glasbi z a b a 
va slovenski jet set, nas m o ra  biti 
še bolj s trah.
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katedrin kažipot P R IPR A V ILA : M O N IK A  HORVAT komentar
LJUBLJANA

Filmska projekcija Tl, KI ŽIVIŠ, Can
karjev dom, 15. januar ob 17. uri: 
gre za tragikom ično zgodbo o člo
veškem obstoju, obnašanju, človeški 
sreči in želji po priznanju ter ljube
zni. Roy Andersson je ustvaril film , ki 
sledi nizu na videz nepovezanih do
godkov in vpelje veliko likov iz raz
ličnih okolij.

>u

>u

<D
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Koncert CAMERATA BERLINSKE FIL
HARMONIJE, Narodni dom Maribor, 
20. januar ob 19.30 uri: zasedba, ki je 
bila ustanovljena leta 2001 in jo vo
di Alessandro Cappone, se je že več
krat predstavila na koncertih po Ja
ponskem, Franciji, Italiji in Nemčiji. 
Poslušalce bodo tudi tokrat prepričali 
z doseganjem največje možne enovi
tosti in popolne zlitosti zvoka.

Razstava ARTEAST 2000+, Umetnostna galerija Maribor, na ogled do 22. fe
bruarja: mednarodna zbirka Arteast 2000+ se je začela oblikovati v 90. le
tih 20. stoletja in temelji pretežno na delih vzhodnoevropskih neoavantgar- 
dnih umetnikov. Namen zbirke je ustvarjati dialog vzhodnega prostora z 
drugim i prostori.

Razstava JASMINE CIBIC: DRUGE MITOLOGIJE, Umetnostna galerija Mari
bor -  Viteška dvorana, na ogled do 22. februarja: Jasmina Cibic je s svoji
mi deli vseskozi usmerjana k raziskovanju aktualne teme. Najnovejše delo je 
usmerjeno h komunikaciji s prostorom in obiskovalci.

(A
Koncert S TAMBURICO NA POTEP, Cankarjev dom, 1 7. januar ob 19.30 uri: 
tamburica je glasbilo, ki ima moč, polnost in lahkotnost, zato sožitje milega k  
zvoka tamburic in plesa zagotavlja prvovrstno doživetje za vsak okus. ^

Koncert glasbenikov ISABELLE FAUST, ALEKSANDER MELNIKOV IN TEUNIS 
VAN DER ZVVART, Cankarjev dom, 27. januar ob 19.30 uri: Isabelle Faust in 
Aleksander Melnikov, ki pogosto nastopata v duetu, sta se tokrat povezala s 
strokovnjakom za naravni rog -  Teunisom van der Zvvartom. Središče kon
certa bo Brahmsov trio  z rogom.

Koncert RAMBO AMADEUS, Can
karjev dom, 27. januar ob 20.30 
uri: Rambo Amadeus je nedvomno 
eden najizvirnejših izvajalcev popu
larne glasbe na območju Balkana in 
širše. Tokrat se vrača s slovensko pre
miero albuma Hipišizik Metafizik.

Koncert DAMIR IMAMOVIČ TRIO, 
Cankarjev dom, 3. februar ob 20.30 
uri: Trio, ki ga sestavljajo Damir Ima- 
movič, Vanja Radoja in Edvin Ha
džič, je doslej izdal dva albuma. Z 
jazzovsko interpretacijo bosenskih 
sevdalink bodo tudi tokrat očarali 
občinstvo.

MARIBOR
Gledališka predstava OD VAJE DO PREDSTAVE -  MATIČEK SE ŽENI, Naro
dni dom Maribor, 15. januar ob 14. uri: Gledališče za otroke in mlade Lju
bljana bo gledalcem natančno prikazalo, kako nastaja gledališka predsta
va, ob koncu bo sledil še zaključni prizor veseloigre Ta veseli dan ali M ati
ček se ženi.

Dočakali smo le
to 2 0 0 9 .  »Krizno«  
leto. Leto recesi
je. Leto odpuščanj.  
Slednje so nam reč  
tem ačne napovedi, 
s ka ter im i so nam  
postregli stari m o
dreci.

Živela kriia!
Vsem ekonomistom in bodo

čim ekonomistom se iskreno 
opravičujem za svoje tokratno 
pisanje. Komentiral bom  kot la
ična javnost, saj se moje izkušnje 
z ekonom ijo začnejo in končajo 
z občasnim obiskom bančnega 
okenca. Prav bančno okence je 
dober simbol za začetek finanč
ne »krize«. In vseh ostalih apoka
lip tičn ih napovedi, ki so se nace
pile nanjo. Ne verjamem namreč 
v »krizo«, ker izhajam iz nekate
rih predpostavk. Ena je nerazu
mevanje, da banke potrebuje
jo državna jamstva za vloge svo
jih komitentov, saj upam, da se 
banke igrajo samo s svojim de
narjem in ne s tistim , ki ga samo 
upravljajo. Naj me nekdo popra
vi, ampak banke razumem kot 
sodobne trezorje, ki dobivajo 
denar za zadovoljitev svojih po
treb po igranju iz neštetih čla
narin, prispevkov in drugih stro
škov. Nihče me ne bo prepričal, 
da znaša strošek dviga na ban
čnem avtom atu pol evra. Ker se 
takšnih petdesetakov v enem 
mesecu nabere kar precej, ima
jo banke dovolj osnove za svo
je igrice. Morda bi tud i lažje ver
jel, da vsa opozorila tem eljijo na 
resničnih dogodkih, če ne bi b i
li vsi dogodki vnaprej napoveda
ni. Ekonomisti so sporočili, da se 
je začela finančna »kriza«, zato 
so prestrašeni investitorji neha
li kupovati na svetovnih borzah. 
Slednje je povzročilo padec vre
dnosti podjetij in manj razpolo
žljivega denarja na trgu. Denarja 
je bilo naenkrat bistveno prema
lo celo za redne posle in vsako

dnevno delovanje sistema, torej 
je prišlo do »krize«. Nato so pa
metne glave ugotovile, da je po
trebno izvesti ogrom no finanč
no injekcijo, in hkrati omenile, 
da verjetno ne bo dovolj velika. 
Investitorji so se spet prestrašili, 
tokrat celo nad nemočjo držav, 
»kriza« se je samo še poglobila. 
Našel se je celo nekdo, ki je ugo
tovil, da si banke pač ne morejo 
privoščiti posojil. Kot se za pra
vo »krizo« spodobi, so banke ne
m udom a zmanjšale vsoto odo
brenih posojil, ker vremenoslov
ci, oprostite finančni analitiki, že 
vedo. Enako modra je bila reak
cija politike. Združena »Evropa« 
je ob »krizi« pokazala, kako je za
res združena, in ljudem sveta po
kazala pomen prijateljstva v smi
slu reka »Homo hom ini lupus«. 
Obenem so vodite lji evropskih 
držav svoje državljane seznani
li, da je zaposlitev po novem sa
mo še luksuz. Na tem  mestu ve
lja pohvaliti tud i usklajeno igro 
delodajalcev, ki so hiteli z ugo to 
vitvam i, da jim  nekaj tisoč delav
cev res gre navzkriž. Da bo »kri
za« zahtevala delovna mesta, so 
ugotovili. Še bolj zabavno se zdi, 
da imajo politiki na mizi predlog 
o podaljšanju delovnega časa iz
pred enega leta, delodajalci pa 
diskutirajo o krajšanju delovnega 
tedna. Še dobro, da smo uskla
jeni o delovanju proti »krizi« ... 
No, verodostojnosti manjka že z 
začetka. Ne pozabimo, da se je 
argum ent za 700 m ilijard dolar
jev pomoči glasil: »Potrebova
li smo resnično ogrom no števil
ko.« ■
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svet knjig

Zakaj sploh brati?
Veseli december sem preživel v enem od nakupovalnih središč, kjer sem na stojnici 
prodajal knjige. Nekega dne, ko se ni dogajalo nič, je prišel elegantno oblečen m lade
nič, po stilu sodeč ekonomist ali pravnik, in že na daleč vprašal, čemu so vse te knjige  
sploh dobre. V pom anjkanju  boljšega odgovora sem mu odgovoril, da za branje, na
kar si je začel ogledovati različne publikacije.

G RE GO R LOZAR

Ne zdi se mi naključje, da 
sem za njegovim  nastopa
škim cinizm om  začutil ža

lost. Konec koncev živimo v resnih 
časih, ko pa nam grozi recesija in 
kriza in vse to in bodo dobri me
nedžerji v splošno dobro prisilje
ni odpustiti cele kupe delavcev in 
bodo le-ti potem prisiljeni vdreti v 
njihova stanovanja in jih pob iti na 
najbolj krut možen način in bo re
volucija in diktatura proletariata in 
diktatura proletariatu in sploh vse 
to  sranje. M im ogrede, blazne za
loge Marxovih del, ki so jih hranili 
v Bukvami, so pošle v dveh mese
cih. Pošast se prebuja, zdaj ni časa 
za hece. In potem so tukaj še vsi ti 
um etniki, ki se še kar naprej igrajo 
svoje igrice dvoma in opozoril in se 
nasploh branijo početi karkoli kori
stnega. Ni naključje, da so zelo pa
metni ljudje skozi zgodovino do

kazovali, da um etniki niso kaj več 
kot skupina norcev, ki že od Plato
na naprej nimajo kaj početi v člo
veku dostojni družbi. Kako si sploh 
upajo igrati svoje igrice zdaj, ko pa 
je nujno postoriti to liko  resnih in 
nadvse nujnih zadev. Izgraditi d r
žavo, doseči odrešenje, vzposta
v iti moralo, doseči blagostanje in 
optim alno gospodarsko rast, ko je 
nadvse nujno, da postavimo svoje 
diference na stran in ubogamo še
fe. Ko je to NUJNO in NEIZBEŽNO. 
Vprašanje, zakaj sploh umetnost, 
je bržda staro kot človeštvo samo 
in resnično je zanim ivo, zakaj ga 
zmeraj postavljajo ljudje s pravimi 
odgovori. S pravim i rešitvami. Ne
malokrat s pravim orožjem. In brž 
ko ga postavijo, postanejo blago
hotn i. Umetnost, no v redu, če že 
mora biti, AMPAK -  in zdaj pogoj -  
b iti mora koristna, zveličavna, po
učna, profitabilna ... Skratka taka, 
da odgovarja njihovi nujnosti. Pa

je vseeno nekaj čudnega na tem 
njihovem vprašanju, zakaj sploh 
um etnost. Ključen je tisti sploh, 
ki jo predpostavlja, da ni potreb
na. Umetnosti je odrečena pravica 
do obstoja in potem  se mora bra
niti, utemeljevati, zakaj ima pravi
co obstajati, dokler ji s prav oho
lo toleranco prijazno ne postavijo 
pogojev. Zakaj sploh brati lite ra tu
ro? Ima me, da bi z vehementno 
gesto odpravil tovrstna nadlegova
nja, a tu je že naslednja past: V id i
te, še sami ne vedo, čemu te n jiho
ve čudaške igrice. Vprašanja, sta
ra kot človeštvo. A tudi odgovorov 
se je nabralo kar nekaj. Berimo, da 
nam ni dolgčas, da se spoznamo, 
da spoznamo druge, da opazimo 
vrabca na strehi, da ugotovim o, da 
nismo edini zveličavi, da zvemo, 
da je možno tud i drugače ...
Smo v srži? Aristotel pravi, da se 
um etnost dogaja v polju možnega 
(kot se znanost dogaja v polju de

janskega) in, kot bi lahko dejali, se 
ideologija dogaja v polju nujnega. 
Navidez ni nič poljubnega, v go
spodarski rasti, to  je pač nujnost, 
ki smo ji zavezani. Brez debate. In 
potem pridejo neke knjige in pove
jo, da v vsem tem ni čisto nič nuj
nega, da so to iste bedarije, kot so 
se dogajale že mnogokrat. Da ka
dilci niso teroristi, niso notranji so
vražnik, niso komunisti, niso čarov
nice, niso kristjani, so pa zmeraj isti 
preganjalci. In imajo zmeraj polna 
usta nujnosti. In je možno tudi dru
gače. Noben kralj ne sliši rad zgod
be, v kateri je le berač. Noben rupel 
zgodbe, v kateri se spremeni v pol
ža. Ljudje bi lahko podvomili. Zakaj 
brati? Ne vem. Odgovorov je precej 
in dostikrat si nasprotujejo. Pa ven
dar se zdi, da je lepota knjig, bra
nja in motrenja prav v njihovi ne
obveznosti. V dejstvu, da po opra
vljenem šolanju ni prav nobene nuj
nosti, ampak ena sama razpoložlji
vost. S tukaj za vsakega, ki jim  je pri
pravljen posvetiti nekaj časa, če ne 
druga zato, da ob dobri praksi kuje 
zdravo teorijo in se s knjigo v roki 
sprašuje, zakaj sploh bere. Če se vr
nem k elegantnemu mladeniču, ki 
je ta čas brskal po knjigah. Na kon
cu je kupil tisto, ki jo je skromen 
prodajalec označil za umetnost. 
Slednjemu pa se je zazdelo, da se 
je kupcu v oči naselil nov lik. Pika 
Nogavička iz časa, ko nujnost še ni 
bila nujna. ■
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C O B IS S  o

dom a,
Pri nas se lahko naučite 16 različnih jezikov:

3 Angleščina 

Nemščina 

Španščina

Ruščina

Albanščina

Madžarščina

|  |  Italijanščina Makedonščina

I  I  Francoščina 

H i  Kitajščina 

•  Japonščina 

Hrvaščina

Arabščina

Srbščina

Portugalščina

Za tujce 
slovenščina

i English Any Time

Splošni jezikovni program

1 3  

13

o
13 
13

Izberite zase najboljši program:

Intenzivni jezikovni program 
v majhni skupini

Jezikovni program v dvoje 

Individualni jezikovni programi

FLEX
(jezikovi programi za podjetja)

Priprave za 
mednarodni izpit

30 -  urni začetni tečaji eksotičnih 
jezikov (kitajščina, arabščina, 
japonščina)

iša jezikov
Razlagova 22 

2000 Maribor 

Tel: 02 228 24 55 

GSM: 040 414 066

info@hisajezikov.com

(<£
MODRA ŠTEVILKA ^

080  22 3 l )
brezpačna telefonska številka za uporabnike

www.hisajezikov.com

Ob prihajajočih praznikih podarite 

svojim najbližjim znanje tujih 

jezikov. Podarite jim  DARILNI BON 

za tečaje Hiše jezikov

Nudimo

5%  popust
za študente in 

dijake.


